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سرمقاله

سید مصطفی هاشمی طبا

نقش شرکت های دانش بنیان در توسعه صنایع غذائی

بسمه تعالی

که  که دو روزشان یکسان باشد« . استباط اولیه و قدیمی تر آنست  که » وای به حال مردمی  از مولا علی)ع( نقل است 
افراد باید روزهای شان از پس یکدیگر بهتر باشد. در حقیقت فرمایش مولا علی )ع( بسیار جامع تر و کامل تر از نگاه به 

گیرد . افراد است، هر چند فرد فرد جامعه بشری را نیز در برمی 
این بیان پرگهر می فهماند که هر فرد، هر پدیده، هر سازمان باید روز به روز پیشرفت نماید و درجازدن و یکسان بودن 
گر به واقعیت جوامع نگاه کنیم و نیز به تاریخ نظر افکندیم می بینیم آنان که در راه  در طول زمان نکوهش شده است. ا
گرائیدند. در این راه فرقی بین نظام های حکومتی یا نظام های اقتصادی یا نظام  پیشرفت قدم نگذاشتند به نابودی 

های صنعتی )مقصود سیستم های صنعت( و دیگر نظام ها نمی باشد.
روی سخن امروز ما با نظام های صنعتی موجود در کشور است. این را یادآور نمائیم که کل نظام صنعتی کشور مشمول 
کارخانجات و واحدهای تولیدی و بخش های مختلف آنها می  که  این اصل می شود و نیز زیر مجموعه نظام صنعتی 

باشد نیز در همین راستا می باشند.
گر نظام صنعتی درست طراحی نشود زیر مجموعه های آن نیز دچار نکث و رکود می شوند اما بهرحال  درست است که ا

کنند مستقیما کل سیستم دچار تحول می شود. گر زیرمجموعه های یک سیستم خود تحول ایجاد  ا
تحول یک سیستم یا یک واحد صنعتی چگونه اتفاق می افتد؟ بی تردید روش علمی در برخورد با یک واحد صنعتی و 
کار و  استفاده از علوم برای ارتقاء واحدصنعتی مکمل یکدیگر هستند. روش علمی یعنی مشاهده و تحقیق در فلسفه 

استفاده از علوم یعنی تبدیل علوم به تکنولوژی.
گرفته است اما تطّور صنعت در دنیا بخاطر تفکر  که واحدهای دانش بنیان امروز بیشتر مورد توجه قرار  درست است 
کم  کشور ما هم  کم بر صنعت پیشرفته دنیا شده است. در  که در عصر صنعتی شدن و نیز اینک حا دانش بنیان است 
و بیش در برخی واحدهای صنعتی این تفکر وجود داشته است اما برای تحول بیشتر در زمینه بروسس ها ، مواد مورد 
مصرف، نحوه استفاده از انرژی و دیگر مسائل واحدهای صنعتی باید واحدهای دانش بنیان هر چه بیشتر پای گیرند. 
کارخانجات و چه بصورت مستقل با مشاهده  در صنایع غذائی نیز چنین است. واحدهای دانش بنیان چه وابسته به 
گر هر روزمان بهتر از  کار باید دقت علمی داشته باشند تا روزشان بهتر از دیروز باشد. ا علمی و آینده نگری در اجزاء 

دیروز نباشد هرگز به عافیت نخواهیم رسید.
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لــبــنــیــات بــا قــیــمــت مــصــوب در 
حال عرضه است

مدیــرکل دفتــر بازرســی وزارت جهــاد کشــاورزی 
کنونی تمامی محصولات لبنی  گفت: در شــرایط 
مشــمول تنظیــم بــازار بــا نــرخ مصــوب در حــال 

عرضه است.
گــزارش باشــگاه خبرنــگاران جــوان؛ مســعود  بــه 
گــذاری  گفــت: در آســتانه یکســالگی وا امرالهــی 
قانون انتزاع به وزارت جهاد کشــاورزی هســتیم 
کــه  مختلــف  هــای  ســازمان  همــکاری  بــا  کــه 
نظارت بر کالاهای اساســی را بر عهده داشــتند، 
کنون بیش از یک میلیون و 100 هزار  توانستیم تا
کشــور  بازرســی از واحدهــای صنفــی در سراســر 
انجــام دهیــم که براین اســاس بیــش از ۸۲ هزار 

پرونــده بــه ســازمان تعزیــرات حکومتــی ارســال 
کردیم.

بحــث  تشــدید  بــا  ایــام  ایــن  در  او،   گفتــه  بــه 
نظارت هــا و دســتوری کــه مقــام عالــی نظــارت 
کردنــد، بازرســان مجــدد بــه ماموریــت  صــادر 
غ  خود مبنی بر تشــدید نظارت بر بازار تخم مر
کــه  ادامــه دادنــد، برایــن اســاس واحدهایــی 
قیمت مصوب رعایت نکرده بودند به ســازمان 
تشــدید  همچنیــن  شــدند.  معرفــی  تعزیــرات 
نظــارت بــر بــازار دیگــر کالاهای اساســی هم در 

حال انجام است.
امرالهی می گوید: در شــرایط کنونی مشــکلی در 
بحــث  تولیــد و بــازار لبنیــات نداریم بــه طوریکه 
تمامــی کالاهــای اساســی و تنظیــم بــازار بــا نرخ 

مصوب عرضه می شوند.
مدیرکل دفتر بازرسی وزارت جهاد کشاورزی 
غ بــا نرخ  گفــت: بنابــر گــزارش هــای اخیــر مر
کمتــر از نــرخ تنظیــم بــازار  مصــوب و حتــی 
عرضــه مــی شــود، چنانچــه واحــدی بالاتر از 
قیمــت مصــوب عرضه مــی کند،  گرانفروشــی 
که بازرســان برخوردهای لازم را انجام  اســت 
می دهنــد. در روزهای اخیر تشــدید نظارت 
همــواره  و  داشــتیم  را  غ  مــر تخــم  بــازار  بــر 
کــه بــا واحدهــای  کارمــان اســت  در دســتور 

متخلف برخورد شود.

تولیدکنندگان  انجمن  رئــیــس 
شیرخشک صنعتی: دپوی ۲۲ 
ــن شــیــرخــشــک در واحـــدهـــای  ــزارتـ هـ

تولیدی
ســیاوش ســلیمی گفت: با توجه به مازاد تولید 
، ۲۲ هزارتن محصول در  شیرخشک برنیاز کشــور

واحدهای تولیدی دپو شده است.
به گزارش باشــگاه خبرنگاران جوان؛ ســیاوش 
ســلیمی گفــت: با توجــه بــه کاهش قیمــت های 
جهانی و ثبات قیمت شیرخام در کشور  ناشی از 
سیاست های دستوری، زیان واحدهای تولیدی 
افزایش یافته اســت. در حالیکه قیمت شــیرخام 
باید برمبنای مکانیزم عرضه و تقاضا باشد تا این 

مشکل بوجود نیاید.

w w w . i r a n f o o d m a g a z i n e . c o mINDUSTRY

Food Industry Magazine

F
o

o
d

 I
n

d
u

s
tr

y 
M

a
g

a
z

in
e

I N D U S T R Y

خبار ا



24

کارآفرینی و صنعت غذا    آذرماه 1401    شماره 50 دوره جدید )155(       INDUSTRYماهنامه 

Food Industry Magazine

F
o

o
d

 I
n

d
u

s
tr

y 
M

a
g

a
z

in
e

بــه گفتــه او، در شــرایط کنونــی کــه واحدهــای 
تولیدی بدلیل افت قیمت های جهانی متحمل 
زیان شــدند،دولت باید اقدام بــه خرید تضمینی 
شــیرخام کنــد و مابــه التفــاوت را بــه واحدهــای 
تولیــدی بدهــد. در غیراین صــورت تولیــد صرفه 

اقتصادی ندارد.
ســلیمی می گوید: بنابر آمــار ماهانه بیش از 1۵ 
هزارتــن شیرخشــک در داخــل تولیــد مــی شــود، 
درحالیکه مصرف داخل حدود ۵ هزارتن اســت. 
براین اساس ۲۲ هزارتن شیرخشک در واحدهای 

تولیدی دپو شده است.
رئیــس انجمــن تولیدکننــدگان شیرخشــک 
صنعتی گفــت: بنابر آمار ۵ ماهه گمرک حدود 40 
هزارتن شیرخشک صادر شــده است، درحالیکه  
ســالانه حداقــل 1۲0 هزارتــن شیرخشــک  بایــد 

صادر شود.
بــر آمــار اعلامــی انجمــن تولیدکننــدگان  بنا
کنون قیمــت جهانی  شیرخشــک صنعتــی، هــم ا
شیرخشــک ۲.۹ دلار و چربــی 4.۸ دلار اســت که 
بدلیل بالا بودن هزینه هــا، تولیدکنندگان داخل 
متحمــل زیان هســتند چــرا که ۹۵ درصــد قیمت 

تمام شده شیرخشک مربوط به شیرخام است.

نانوایی ها  برخی  امتناع  علت 
در ارائه کارتخوان چیست؟

علی رغم گذشــت بیــش از ۶ ماه از اجــرای طرح 
هوشمندســازی نان، برخی واحدهــای نانوایی از 

ارائه کارتخوان اجتناب می کنند.
بــه گــزارش باشــگاه خبرنــگاران جــوان؛ بیش از 
۶ ماه اســت که طرح هوشمندســازی فروش نان 
بــرای عادلانــه کــردن توزیــع یارانــه هــا در سراســر 
کشــور آغــاز شــده اســت چــرا که طــی ســال های 
اخیر بــا افزایش قیمــت جهانی گنــدم، آرد ایرانی 
به کشــورهای همسایه قاچاق می شــد که با این 
وجــود آرد یارانــه ای بــه جــای آنکه نصیــب مردم 

ایران شود، سر سفره خارجی ها بود.
بنابــر آمــار اعلامــی بازرگانــی دولتــی ۹۹ درصــد 
واحدهای نانوایــی به کارتخوان هوشــمند مجهز 
شدند که این موضوع منجر به رصد و پایش فروش 

نانوایی ها و عملکرد آنها شده است. 
بررسی های میدانی نشان می دهد که بسیاری 
از واحدهــای نانوایــی از ارائــه کارتخــوان امتنــاع 
می کننــد، درحالیکــه رئیــس اتحادیــه نانوایــان 
سنتی اذعان می کند که تمامی واحدهای دارای 
کارتخوان از پرداخت نقدی امتناع می کنند و تنها 
ممکــن اســت در صورت خرابــی دســتگاه نتوانند 
استفاده کنند. هر چند برخی از نمایندگان مجلس 
مســائل دیگــر همچــون فــروش آرد در بازار ســیاه 
و بحث هــای فــرار مالیاتــی را علــت امتنــاع برخی 
واحدهای نانوایی از ارائه کارتخوان یا زیربارنرفتن 

تجهیز واحدها به کارتخوان مطرح می کنند.
اجرای طرح هوشمندســازی راهــی برای کنترل 

خروج آرد از کشور
جــلال محمــود زاده نایــب رئیــس کمیســیون 
کشاورزی مجلس گفت: با توجه به اختلاف قیمت 
مصــوب آرد بــا بــازار آزاد، مقــداری آرد از سیســتم 

عرضه خارج می شود.
گــر فــروش نان بــا کارتخــوان انجام  به گفتــه او، ا
شــود، مقدار آرد تحویلی نانوا و میــزان فروش نان 
و همچنیــن ورود وخــروج آرد مشــخص اســت. به 
همین خاطــر تعدادی از نانوایــی ها مقاومت می 

کنند که شفاف سازی رخ ندهد.
ح  طــر ی  ا جــر ا  : یــد گو مــی  ه  د ا ز د  محمــو
هوشمندســازی کارتخــوان واحدهــای نانوایی در 
بحث کنترل خروج آرد تاثیر بسزایی دارد و معتقدیم 

که تمامی واحدها به کارتخوان مجهز شوند.
نایب رئیس کمیســیون کشــاورزی گفت: برخی 
از واحدهــای نانوایی بــه خاطر پرداخــت مالیات 
ناشــی از گــردش مالی دســتگاه کارتخوان نســبت 
به ایــن موضــوع مقاومت مــی کنند، اما دســتگاه 
هــای نظارتی، شــورای آرد و نان،  جهاد کشــاورزی 
و ســایر دســتگاه های مربوط بایــد کاری کنند که 
تمامــی نانوایی ها در ســطح کشــور بــه کارتخوان 

مجهز شوند.
10 درصد واحدهــای نانوایی به کارتخوان مجهز 

نشدند
بیــژن نــوروز مقــدم رئیــس اتحادیــه نانوایــان 
کنون 10 درصــد واحدها  ســنتی تهران گفت: هم ا
به کارتخــوان مجهــز نشــدند و این موضــوع هیچ 

ارتباطی به امتناع نانوایان ندارد.
به گفته او، بســیاری از واحدها که بــه کارتخوان 

مجهــز شــدند، پــس از آنکــه دستگاهشــان دچــار 
ایــراد می شــود، پشــتیبانی بســیار ضعیف اســت.
کمااینکه بنابر گزارش های اعلامی نانوایان، برخی 
کارتخــوان ها به رغم گذشــت 10 تــا 1۵ روز از قطعی 

دستگاهشان متصل نشدند.
ح  گویــد: بــا اجــرای طــر وز مقــدم مــی  نــور
هوشمندســازی قرار بــود قیمت نان واقعی شــود 
و مابه التفــاوت آن را دولت به نانــوا پرداخت کند، 
درحالیکه دولت 1۵ درصد بر قیمت نان یارانه نوع 
یــک و دو اضافه کرد که بدلیل گران شــدن قیمت 

گندم، افزایش 1۵ درصدی کارساز نیست. 
رئیس اتحادیه نانوایان ســنتی تهران با اشاره به 
تعطیلی زودهنگام برخی واحدهای نانوایی گفت: 
برخی نانوایی هــا ۵ تا ۷ کیســه آرد در روز دارند که 
این میزان آرد جوابگوی ۸ تا ۹ ساعت در روز است 
کــه بــا افزایــش تقاضــا ناشــی از گرانــی دیگــر کالاها 
کارانی و حبوبات نیاز مردم  همچون تن ماهی، ما
به نان بیشتر شده است که در نتیجه این امر منجر 

به کاهش ساعت کار نانوایی ها می شود.
دولت سیزدهم سیســتم های هوشمند فروش 
نان بــرای هدفمندســازی یارانــه آرد و جلوگیری از 
قاچاق آرد به خــارج از مرزها راه اندازی کرد چرا که 
طی ســال های اخیر آمار شــفافی از سرانه مصرف 
نــان و پخت نان در کشــور نداشــتیم که بــا اجرای 
کاما این طرح امید می رود از هدررفت مصرف آرد 

و قاچاق به ان سوی مرزها جلوگیری شود.

دبیر انجمن صنفی روغن کشی: 
واردات  درصــــدی   ۲۵ کــاهــش 

انواع دانه های روغنی
محمــد جعفــری گفــت: بنابــر آمــار در ۶ ماهــه 
نخســت ســال، واردات انــواع دانــه هــای روغنــی 
نسبت به سال قبل ۲۵ درصد کاهش یافته است.
بــه گــزارش باشــگاه خبرنــگاران جــوان؛ محمد 
جعفری گفت: بنابر آمار در ۶ ماهه نخســت سال 

اخبار
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یک میلیون و 1۹۳ هزار تن انواع دانه های روغنی 
وارد شده که نسبت به مدت مشابه سال قبل ۲۵ 
درصد کاهش داشــته اســت، همچنیــن 411 هزار 
تن کنجالــه وارد شــده که در مقایســه بــا واردات 
یک میلیون و ۳۷۲ هزار تن سال قبل، ۷0 درصد 

کاهش یافته است.
بــه گفتــه او، کاهــش تقاضــا و مصــرف ناشــی از 
افزایش شدید قیمت در بازار علت اصلی کاهش 
واردات روغــن خام، دانــه های روغنــی و کنجاله 

نسبت به سال قبل محسوب می شود.
جعفری می گوید: بخشی از واردات روغن خام، 
دانه هــای روغنی و کنجالــه در گمــرکات مانده و 
هنوز ترخیص نشــده اســت. اما با این حال هیچ 

کمبودی در بازار وجود ندارد.
دبیر انجمــن صنفی روغن کشــی گفــت: تعرفه 
واردات طــی ســال هــای گذشــته توســط دولــت 
بــه گونــه ای تنظیم می شــد که حمایــت از طرح 
توسعه کشت دانه های روغنی در داخل و تولید 
و اشــتغال باشــد که تناســبی میان تعرفه واردات 
دانــه، کنجالــه و روغــن خــام برقــرار بــود کــه دانه 
هــای داخلی به طــور کامــل توســط کارخانجات 
خریداری و کارخانجات روغن کشــی توانستند با 

این ظرفیت معقول کار انجام دهند.
به گفته او، پس از هدفمند شدن یارانه تناسب 
تعرفــه واردات دانــه هــای روغنی به شــکل کامل 
رعایت نشده اســت، لذا رایزنی و جلسات متعدد 
برای برقــراری تناســب تعرفه ها در حــال برگزاری 
است تا از توسعه کشت دانه های روغنی حمایت 
شــود چــرا کــه حمایــت از تولیــد داخــل بایــد در 

اولویت سیاست های اجرایی کشور باشد.

صــــــادرات مــرکــبــات بـــه چــیــن، 
معطل زیرساخت 

توافــق اولیه بیــن ایــران و چین بــرای صادرات 
100 هزار تن مرکبات به این کشور است؛ اما طبق 

اظهــارات معــاون وزیر کشــاورزی با گذشــت یک 
هفته از برداشت مرکبات شمال هنوز محموله ای 

صادر نشده است.
به گزارش پایگاه خبری صنعت غذا و کشاورزی 
(، به نقــل از اتاق بازرگانــی ایران؛  گروفودنیــوز )ا
معاون امور باغبانی وزارت کشاورزی با بیان این 
مطلب که یک هفته از برداشت مرکبات شمال 
می گــذرد؛ از پیگیری برای صــادرات مرکبات به 
چیــن خبــر داد و تصریــح کرد: قــرارداد ایــران با 
چیــن بــرای صــادرات مرکبــات پابرجاســت؛ اما 
نمی توان تاریــخ دقیقی بــرای این اقــدام اعلام 

کرد.
پیــش از ایــن نیــز محمــد مهــدی برومنــدی، 
معاون وزیــر کشــاورزی از توافق اولیه بیــن ایران 
و چیــن بــرای صــادرات 100 هــزار تــن مرکبــات به 
این کشــور خبر داده بود. بر اســاس اظهــارات او 
چینی هــا خواهــان لیموشــیرین و پرتقــال ایرانی 
کز تولیــد و باغات  بــوده و برای ایــن منظــور از مرا
ایران بازدید کردند و کیفیت تولید را با آزمایشات 
متعدد سنجیدند و به صورت رسمی اعلام کردند 

که خواستار مرکبات ایران هستند.
در همین شــرایط هنــوز جزئیاتی دربــاره حجم 
محموله، نحوه بسته بندی و غیره برای صادرات 
به چین ارائه نشده و هنوز اقدام عملی برای این 

منظور صورت نگرفته است.
صدرالدیــن نیاورانــی، نایب رئیــس اتحادیــه 
ملــی محصــولات کشــاورزی و عضو کمیســیون 
کشــاورزی اتاق ایران در هیمن ارتبــاط از آماده 
نبودن زیرســاخت ها برای صادرات محصولات 
کشاورزی سخن گفته و معتقد است دلیل اینکه 
تا به امروز هــم محموله ای از مرکبــات ایرانی به 
چیــن صــادر نشــده بــه دلیــل نامناســب بودن 

شرایط است.
کید بــر آمــاده نبودن  او پیــش از ایــن ضمــن تا
زیرســاخت های صادراتــی بــه ویــژه در بخــش 
محصولات کشاورزی از سپردن روند صادرات به 
شرکت های نیمه دولتی و عدم اعتماد به بخش 
خصوصی واقعی و تشکل های فعال انتقاد و یکی 
از نقــاط ضعــف موجــود در ایــن بخــش را همین 

بی اعتمادی عنوان کرده بود.
نیاورانی معتقد است در تجارت جهانی، شرکتها 
به طــور هم زمــان واردات و صــادرات محصولات 
کامیون هــای  کانتینــر یــا  زی را توســط  کشــاور
یخچال دار انجام می دهند و به این ترتیب هزینه 
تجارت کاهش پیدا می کند؛ از طرفی کامیونی که 

از مرز رد شده نباید خالی برگردد.

برنج  نــیــاز  تامین  در  کــمــبــودی 
کشور نداریم

رئیس انجمن واردکنندگان برنج گفت: با توجه 
بــه افزایش تولید داخل و لغــو ممنوعیت واردات 
در فصل برداشت، کمبودی در تامین برنج مورد 

نیاز کشور نداریم.
گــزارش باشــگاه خبرنــگاران جــوان؛ کریــم  بــه 
گرچه پیش از این قیمت ها  کبری گفت: ا اخوان ا
، رونــد  در تبعیــت از شــرایط کلان اقتصــاد کشــور
صعودی داشته اند، اما امسال بازار برنج از ثبات 
نســبی برخوردار اســت و کمبودی در تامین نیاز 

بازار وجود ندارد.
به گفتــه او، باتوجه بــه اینکه حــدود 40 درصد 
برنــج مــورد نیــاز کشــور از محــل واردات تامیــن 
می شود، همراهی دولت با واردکنندگان و پذیرش 
درخواست انجمن مبنی بر لغو ممنوعیت فصلی 
واردات، موجب شد تا امسال واردات در شرایط 

بهتری انجام شود.
کبــری بــا اشــاره بــه امتیــازات مثبــت  اخــوان ا
خرید برنج در بازارهــای جهانی در ابتدای فصل 
برداشــت گفت: دولــت ایــن پیشــنهاد انجمن را 
پذیرفت و امســال واردکننــدگان برنج توانســتند 
در ابتدای فصل برداشــت، وارد بازارهای جهانی 
شوند و با شرایط بهتر و مناسب تر اقدام به خرید 

برنج از کشورهای تولیدکننده کنند.
رئیس انجمن واردکنندگان برنج گفت: امسال 
رونــد عرضــه و تقاضــا در بــازار برنــج در شــرایط 
متعادلی قــرار دارد بــه طوریکه انواع برنــج با نرخ 

منطقی در بازار عرضه می شود.
کبــری می گوید: افزایــش تولید داخل،  اخوان ا
برداشــت کشــت دوم و عرضه به بازار از یک سو و 
لغو ممنوعیت فصلی واردات از سوی دیگر منجر 

به  ثبات و تعادل قیمت ها در بازار شده است.
بــه گفتــه او، حمایــت دولــت از تجــار فعــال در 
صنعت برنج منجر به کاهش هزینه های واردات 

اخبار
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می شــود که اثــر این موضوع مســتقیم بــر قیمت 
و سبد معیشتی خانوار خود را نشان می دهد.

قیمت  اداری:  عــدالــت  ــوان  دیـ
کالاهای اساسی براساس یارانه 

دریافتی زمان تولید تعیین شود
با رای هیات عمومی دیوان عدالت اداری مقرر 
شــد که قیمت گذاری کالاهای اساســی براساس 

یارانه دریافتی زمان تولید تعیین شود.
به گزارش پایگاه خبری صنعت غذا و کشاورزی 
(، به نقل از دیوان عدالت اداری، به  گروفودنیوز )ا
دنبال شکایت از وزارت صنعت، معدن و تجارت و 
درخواست ابطال نامه شماره ۵۳۳0۵/۶0 مورخ 
۲۳/0۲/1401 معــاون تجــارت و خدمــات وزارت 
صنعــت، معــدن و تجــارت که بــر اســاس آن مقرر 
شــده اســت کــه براســاس تصمیــم ســتاد تنظیم 
بازار نــرخ جدید کالاهای اساســی )روغــن نباتی، 
غ( را به کالاهایی  غ، لبنیات و تخم مر گوشــت، مر
کــه در زمان قبل از صــدور اطلاعیه ســتاد تنظیم 
بــازار تولید شــده انــد تســری داده، در حالی این 
تولید کنندگان از دولت یارانه تولید دریافت کرده 
بودنــد و قیمــت کالاهــا مــی بایســت با احتســاب 
یارانه دریافتی و با نرخ قبل از تاریخ تعیین شــده 
محاســبه و روی کالا درج شــود. هیــات عمومــی 
دیوان عدالت اداری به این شــکایت رســیدگی و 

رای به ابطال مقرره مذکور صادر کرد.
در رای مزبور آمده است: برمبنای بند 1 اطلاعیه 
شماره ۲ ستاد تنظیم بازار درباره مردمی سازی و 
توزیع عادلانه یارانه ها کــه در تاریخ ۲1/0۲/1401 
صادر شــده، اعــلام گردیده اســت که: »براســاس 
پیشــنهاد ســازمان حمایــت از مصرف کننــدگان 
 ، و تولیدکننــدگان و تصویــب ســتاد تنظیــم بــازار
کالاهــای مذکــور تعییــن و مقــرر  ســقف قیمــت 
گردید از طریــق اتحادیه ها و تشــکل های مربوط 
بــه واحدهــای صنفــی ابــلاغ و از روز پنجشــنبه 

۲۲/0۲/1401 بــه تدریج مجــاز به اعمــال قیمت 
هــای جدیــد باشــند…« نظــر بــه اینکه براســاس 
بخشنامه شماره ۶0/۵۳۳0۵ مورخ ۲۳/0۲/1401 
معــاون وزیر صنعــت، معدن و تجــارت و برخلاف 
، نرخ جدید اعلامی کالاهای  مفاد اطلاعیه مذکور
غ و لبنیــات( به  غ، تخــم مــر اساســی )روغــن، مــر
کالاهایــی تســری داده شــده اســت کــه در زمــان 
قبــل از صــدور اطلاعیــه شــماره ۲ ســتاد تنظیــم 
بازار درباره مردمی سازی و توزیع عادلانه یارانه ها 
تولید شــده ¬انــد و این در حالی اســت کــه برای 
کالاهــای تولیــدی قبــل از تاریــخ صــدور اطلاعیه 
فوق )۲۲/0۲/1401( از دولت یارانه دریافت شده 
و در اطلاعیه یادشــده نیز با بــه کارگیری قید “به 
تدریــج” بــر لــزوم اعمــال قیمــت هــای جدیــد بر 
کید  کالاهای تولیدی پس از تاریخ ۲۲/0۲/1401 تأ
شــده اســت؛ لذا قیمــت کالاهــای تولیدشــده در 
دوره زمانی قبل از صدور اطلاعیه شماره ۲ ستاد 
تنظیم بازار درباره مردمی ســازی و توزیع عادلانه 
یارانه ها باید با احتســاب یارانــه دریافتی و با نرخ 
قبل از تاریخ ۲1/0۲/1401 محاسبه و بر روی این 

کالاها درج شود.
بنا بــه مراتب فــوق، عبــارت “اعــم از تولید قبل 
از تاریــخ ۲۲/0۲/1401” در بخشــنامه شــماره 
خ ۲۳/0۲/1401 معــاون وزیــر  ۵۳۳0۵/۶0 مــور
صنعت، معدن و تجــارت خارج از حــدود اختیار 
بوده و مســتند به بنــد 1 ماده 1۲ و مــواد 1۳ و ۸۸ 
قانون تشــکیلات و آیین دادرســی دیوان عدالت 
اداری مصوب سال 1۳۹۲ از تاریخ تصویب ابطال 

می شود.

زنجیره  به  آنتی بیوتیک ها  ورود 
غـــــذایـــــی زمــــیــــنــــه ســــاز بـــــروز 

مشکلات جدی در انسان
کی،  مدیر نظــارت و ارزیابــی فرآورده هــای خورا
آشــامیدنی، آرایشــی و بهداشــتی اســتان زنجــان 

گفــت: ورود آنتی بیوتیک هــا بــه زنجیــره غذایــی 
باعــث بــروز مشــکلات جــدی در انســان ماننــد 
کنش های آلرژیک، اختلال  مقاومت میکروبی، وا

در تولید فرآورده های لبنی می شود.
لــه احرامــی در رابطــه بــا  گــزارش ایســنا؛ لا بــه 
آنتی بیوتیــک، اظهــار کــرد: آنتی بیوتیک ها نوعی 
مــواد ضدمیکروبی و محصول متابولیســم ثانویه 
کــه در غلظت هــای  میکروارگانیســم ها هســتند 
کتری هــا یــا ممانعت از  پاییــن قادر بــه تخریــب با
رشــد آن ها از طریق تاثیر بر عناصر ساختمانی یا 

متابولیکی مورد نیاز برای زندگی آن ها هستند.
ز  ا خــی  بر ن  د بــو مضــر  بــا  بطــه  ا ر ر  د ی  و
آنتی بیوتیک ها بــرای بدن، افزود: برخــی از انواع 
آنتی بیوتیک ها می توانند برای بدن مضر باشــند 
به طوری کــه حتی میکروب های مفید بدن را که 
وجودشان برای جذب مواد مغذی مهم و تولید 

ویتامین های B و K ضروری است را نابود کنند. 
ایــن مســئول بــا بیــان اینکــه بیمارانــی کــه بــه 
آنتی بیوتیک ها حساســیت دارند باید به پزشک 
معالــج خــود اطــلاع دهنــد، تصریح کــرد: مصرف 
آنتی بیوتیک هــا باعــث نازک شــدن دیــواره روده 
می شــود؛ بنابرایــن جذب مــواد غذایــی افزایش 
پیدا کرده و باعث از بین رفتن میکروب های مضر 
دستگاه گوارش می شود بنابراین راندمان غذای 

مصرفی افزایش پیدا می کند.
کی،  مدیر نظــارت و ارزیابــی فرآورده هــای خورا
آشامیدنی، آرایشی و بهداشتی استان در رابطه با 
کاربرد مصرف آنتی بیوتیک ها در حیوانات، گفت: 
آنتی بیوتیک هــا برای درمــان حیوانــات بیمار به 
کار می روند یــا در غیاب بیماری برای پیشــگیری 

از ابتلا حیوانات حساس به عفونت کاربرد دارد.
احرامــی بــا بیــان اینکــه آنتی بیوتیک هــا را در 
دزهای کم در یک دوره طولانی رشــد، برای رشد 
کیان به غذا  مطلوب گوساله، خوک و پرندگان و ما
حیوانات اضافه می کنند، اظهار کــرد: با توجه به 
اینکه دام ها به عنوان تنها تولیدکنندگان شیر در 
معرض ابتلا بــه بیماری های عفونــی به خصوص 
ورم پســتان هســتند، مصــرف آنتی بیوتیک ها در 

آن ها الزامی است.
وی با بیان اینکه بیماری ورم پستان شایع ترین 
مورد مصرف آنتی بیوتیک در گاوداری محســوب 
ر  د گــر  ا تیک هــا  نتی بیو آ  : د و فــز ا  ، د می شــو
غلظت هــای کمتــر از حــد درمانــی در دوره هــای 
طولانــی مــدت اســتفاده شــوند باعــث افزایــش 
ک  سرعت رشد حیوان می شود بدین ترتیب خورا
دام با راندمان بیشتری در سیستم گوارش هضم 

اخبار
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و جذب می شــود و وزن حیوان نیــز افزایش پیدا 
می کند.

ایــن مســئول در رابطــه بــا ورود آنتی بیوتیک ها 
بــه چرخــه غذایــی انســان، تصریــح کــرد: مصرف 
بی رویه آنتی بیوتیک ها برای درمان و پیشــگیری 
و رعایــت نکردن مــدت زمــان لازم برای دفــع دارو 
در دامداری ها و مرغداری هــا باعث راهیابی آنتی 
بیوتیک ها به شیر و گوشت می شــود که می تواند 
در انسان باعث بروز آلرژی شود و در طولانی مدت، 

کتری های پاتوژن مقاوم شود. سبب بروز با
کی،  مدیر نظــارت و ارزیابــی فرآورده هــای خورا
آشــامیدنی، آرایشــی و بهداشــتی اســتان بــا 
بیــان اینکــه بیمـــاری های دامـــی بــرای ســلامت 
ک اســت، گفــت: ورود  جوامــع انســانی خطرنــا
آنتی بیوتیک هــا بــه زنجیــره غذایــی باعــث بــروز 
مشکلات جدی می شــود، گفتنی است بعضی از 
این مــواد در عضــلات، برخی در پوســت و برخی 
در چربــی حلال تــر هســتند کــه در چـربی هـــای 
کثراً باقیمانده  بدن باقـی می مانند. به این مواد ا

دارویی گفته می شود.
احرامــی در رابطــه بــا عــوارض باقی مانــده 
کــرد:  آنتی بیوتیک هــا در مــواد غذایــی، اظهــار 
کنش های آلرژیک، اختلال  مقاومت میکروبی، وا
در تولید فرآورده های لبنی از جمله عوارض باقی  
مانده آنتی بیوتیک ها در موادغذایی است، قابل 
ذکر اســت وجود باقــی  مانــده آنتی بیوتیک ها در 
مواد غذایی بــه عنوان یک تهدید جهانی مطرح 
بوده و کنترل این مشکل جهانی از نظر بهداشت 

عمومی جامعه بسیار ضروری است.

در نشست کمیسیون کشاورزی 
ارزی  ایــران: پیمان سپاری  اتاق 

برای صادرات خشکبار حذف شود
ر  ســتا ا ر خو ن بخــش خشــکبا گا کننــد ر د صا
حــذف پیمان ســپاری ارزی و تولیدکننــدگان و 

واردکنندگان سموم خواستار رقابتی شدن فضای 
تامین در داخل هستند.

ا و  ی صنعــت غــذ ه خبــر یــگا پا ش  ر ا گــز بــه 
(، به نقل از اتاق بازرگانی  گروفودنیوز کشــاورزی)ا
زی اتــاق ایــران در  کشــاور کمیســیون  ایــران؛ 
نشســت اخیــر خــود بــا صادرکننــدگان خشــکبار 
و تولیدکننــدگان ســموم بــه بررســی چالش های 
موجود پرداخــت. حــذف پیمان ســپاری ارزی و 
رســیدگی به وضعیــت تولیــد و واردات ســموم به 
منظور ایجاد فضای رقابتی مناسب در این حوزه، 

مطالبات اصلی بخش خصوصی بود.
در ایــن نشســت رئیــس کمیســیون کشــاورزی 
مجلــس، معــاون امــور باغبانــی، امــور زراعــت، 
مدیــرکل دفتــر امــور بین الملــل و معاون توســعه 

بازرگانی وزارت کشاورزی حضور داشتند.
مهم ترین مســئله ای که از نــگاه صادرکنندگان 
خشــکبار مانع فعالیت آنها شــده، پیمان سپاری 
گفتــه شــد، بــه  ارزی اســت. بــر اســاس آنچــه 
دلیــل شــرایط ســخت ناشــی از پیمان ســپاری، 
صادرکنندگان واقعی و خوش نام که سال هاست 
در این حوزه فعالیت کردند، کنار رفته و بازارهای 
صادراتــی از دســت رفته انــد. از طرفــی تــا زمانــی 
کــه صادرکنندگان تشــویق نشــوند و انگیــزه پیدا 
کــرد بنابرایــن تنهــا  نکننــد، فعالیــت نخواهنــد 
خواســته صادرکنندگان لغو پیمان ســپاری ارزی 

است.
در نهایــت بــا توجــه به مشــکلات مطرح شــد و 
کیــد محمدجواد عســکری، رئیس کمیســیون  تا
ع وقــت  کشــاورزی مجلــس مقــرر شــد در اســر
جلسه ای با دستگاه های مربوطه و بانک مرکزی 
برگــزار شــود. این هماهنگی از ســوی کمیســیون 

کشاورزی مجلس انجام خواهد شد.
در ادامــه این نشســت، مشــکلات حــوزه تولید 
ســموم مورد توجه قرار گرفت. طبــق گزارش ارائه 
شده، ظرفیت تولید سموم در کشــور بالغ بر 400 
هزار تــن و میــزان مصرف در حــدود ۳۵ هــزار تن 
است که بر این اســاس از ابتدای سال، صادارت 
انواع ســموم و آفت کش ها مجاز شد. در این بین 
از زمان حذف ارز ترجیحی و کاهش سود بازرگانی 
و تغییر تعرفه طبقاتی ورود سموم آماده مصرف ، 
زمینه رقابت بین سموم تولیدی و وارداتی از بین 
که امروز بخش عمده مواد اولیه  رفته اســت. چرا
موردنیــاز از طریق  بــازار داخلی و بــا ارز آزاد تهیه 
شــده و بنابراین ســموم داخلی گران تر از ســموم 

وارداتی تمام می شود.
به بــاور تولیدکننــدگان بایــد واردات ســموم به 

ســمتی بــرود کــه آنچــه در کشــور وجــود نــدارد را 
تامیــن کنــد. در این بیــن انتقادهایی نســبت به 
کیفیــت ســموم و آفت کش هــای تولیــد داخــل از 
سوی نماینده سازمان حفط نباتات عنوان شد. 
مســئله ای که امروز با عنوان باقی مانده ســموم 
در انواع ســبزیجات و محصولات کشاورزی مورد 

توجه قرار گرفته است.
کمیســیون  کیــد رئیــس  در ایــن راســتا بــا تا
کشاورزی مجلس قرار شد در جلسه ای با حضور 
تولیدکنندگان و واردکنندگان سموم و نمایندگان 
دســتگاه های مربوطــه دربــاره وضعیــت تولیــد و 
واردات سموم و آفت کش ها و راه های بهبود این 

وضعیت صحبت شود.
شــرکت شــهرک های کشــاورزی آمــاده جــذب 

سرمایه برای توسعه بخش است  
در بخــش دیگــری از ایــن نشســت علیرضــا 
بزرگی، مدیرعامل شرکت شــهرک های کشاورزی 
بــه تشــریح جایــگاه و عمــده فعالیت هــای ایــن 
شرکت در راستای جذب سرمایه و توسعه بخش 

کشاورزی پرداخت.
بر اساس گفته های او تنها بخش توسعه ای در 
وزارت کشــاورزی، شرکت شــهرک های کشاورزی 
اســت، به این معنا که موتور محرک توســعه این 
بخــش محســوب می شــود و ظرفیت هــای قابل 
توجهــی در اختیــار دارد و ســرمایه گذاری در این 

حوزه را دنبال می کند.
او ادامه داد: برای کمک به توسعه سرمایه گذاری 
در بخش کشــاورزی، موضوعاتــی را تعریف کردیم 
و آمادگی ســرمایه گذاری در آنهــا را داریم. از طرفی 
40 هــزار هکتــار عرصــه در اختیــار داریــم و طبــق 
برنامه ریــزی انجــام شــده ایــن عــدد تــا ۲00 هــزار 
هکتار افزایش پیدا می کند. به طور شفاف شرکت 
کنون نگاه دولتی داشته؛  شــهرک های صنعتی تا
اما طبق بررســی صورت گرفته متوجه هستیم که 
بودجــه عمرانی موجود برای ایجاد زیرســاخت ها 
از طرف دولت قابل تامین نیست پس باید از دیگر 

روش های تامین مالی بهره ببریم.
کشــاورزی،  مدیرعامــل شــرکت شــهرک های 
بودجه مصوب سال جاری برای این شرکت را 10 
برابر ۸ سال گذشته برآورد کرد که البته این ارقام 
برای رســیدن به مقصود، کافی نیســت. در حال 
حاضــر حــدود 1۵ تــا ۲0 همــت منابع نیاز اســت. 
برای سازه ها هم حدود 40 تا ۵0 همت نیازمندیم 
و تنهــا راه موجــود، اســتفاده از ســرمایه گذاران 
داخلی و خارجی اســت. بنابرایــن باید جذابیت 

لازم را ایجاد کنیم.

اخبار
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گــذاری ســند  بــر اســاس اظهــارات بزرگــی، وا
، امکان پرداخت  مالکیت قطعی به سرمایه گذار
1۲ ســاله اقســاط فــروش زمیــن، تخفیــف ۳0 
درصدی برای اتمام بــه موقع پروژه ها، پیگیری 
بــرای پرداخــت تــا 1000 میلیــارد تومــان مابــه 
خ ســود از منابــع داخلــی شــرکت،  التفــاوت نــر
مهم ترین مشوق هایی هستند که در نظر گرفته 

شده اند.
در ادامــه محســن امینــی، رئیــس کمیســیون 
کشــاورزی اتــاق ایران بــا بیان ایــن مطلــب که به 
دنبال رفع مشکلات و چالش های متبادر بر این 
حوزه هســتیم، گفــت: ارتباطات خوبی بــا وزارت 
کشــاورزی و مجلــس مهیــا کردیــم و از طرفــی بــا 
گری فــود منطقه در کنار  همکاری ICC بــه هاب ا
ایتالیا و آرژانتین تبدیل شدیم و مجوز مربوطه را 

دریافت کردیم.
او ارتبــاط بــا شــرکت شــهرک های کشــاورزی را 
بســیار مهم دانســت و از ظرفیت هایــی که وجود 
دارد ســخن گفت. به اعتقاد این فعال اقتصادی 
لازم اســت ایــن ارتبــاط بیــن شــهرک و اعضــای 
کمیســیون برقــرار شــود. بــدون شــک ابهامات و 
ســئوالاتی وجود دارد که باید در ارتباط مستمر و 

موثر برطرف شود.
در نهایــت قــرار شــد بیــن شــرکت شــهرک های 
کشــاورزی و کمیســیون کشــاورزی اتــاق ایــران 

تفاهم نامه همکاری امضا شود.

زعــفــران در  گیاه  راهــبــردی  سند 
کشور اجرایی می شود

مدیــر اجرایــی گیاهــان دارویــی وزارت جهــاد 
کشــاورزی گفت: ســند راهبــردی گیــاه زعفــران در 

کشور اجرایی می شود.
به گــزارش ایســنا؛ دکتــر حســین زینعلــی در میز 
اقتصــادی زعفران کــه در شهرســتان فــاروج برگزار 
شــد، اظهار کرد: با اجرای این سند در سال آینده 

دیگر مشــکلی در تولیــد و صادرات ایــن محصول 
نخواهیم داشت.

وی از تعییــن ۳00 میلیــارد تومــان یارانــه خریــد 
گر بازار تحــت تاثیر قرار  زعفران خبــر داد و افــزود: ا
گیــرد و قیمــت هــا کاهــش یابــد ایــن اعتبــار برای 

حمایت از کشاورز هزینه می شود.
وی از تشکیل صندوق ملی زعفران نیز خبر داد و 
بیان کرد: خراسان شمالی یکی از مکان هایی است 
که تعاونــی تخصصی خواهد داشــت و بــه زعفران 

کاران توصیه می شود عضو آن شوند.
گر تعاونی شــکل گیرد  دکتــر زینعلی ادامــه داد: ا
یارانــه بــه آن اختصــاص داده مــی شــود و در ایــن 
صورت شــاهد تقویت کشــت، فــرآوری و صــادرات 

زعفران خواهیم شد.
وی با اشاره به اینکه ایران در دنیا رتبه اول تولید 
زعفــران را دارد، بیان کرد: خراســان رضــوی اولین 
و بالاتریــن تولیدکننده زعفران اســت و فاروج رتبه 

سوم را در این زمینه دارد.
کید کرد: باید تلاش شود تا تا تکنولوژی لازم  وی تا
در ارتباط با زعفــران را به فــاروج وارد کرد، در حال 
حاضر تعدادی از کشاورزان میانگین تولید زعفران 
را به ۲0 کیلوگرم در هکتار رسانده اند این در حالی 

است که این مقدار در فاروج ۵ کیلوگرم است.
دکتر زینعلی تصریح کرد: کشــاورزان باید آبیاری 
به موقع، تغذیه مناسب، کوددهی و انتخاب پیاز 

مناسب را در دستور کار قرار دهد.
وی خاطرنشان کرد: یکی از مشکلاتی که در حال 
حاضــر وجود دارد آن اســت که نتوانســته ایم این 

محصول را به خوبی به دنیا بشناسانیم.
بهره منــدی اراضی دیــم از آب های آزادشــده از 

مناطق شمالی خراسان
دکتر محمدرضا حســین نژاد استاندار خراسان 
شمالی نیز در ادامه این جلسه گفت: مقام معظم 
رهبری در ســفر خــود به خراســان شــمالی یکی از 
مهمترین مزیت های این استان را حوزه کشاورزی 

اعلام کردند.
وی افزود: در همین راستا برنامه ریزی و اولویت 
گذاری های انجام شده نیز برای توسعه این بخش 

بوده است.
وی ادامه داد: در سفر رئیس جمهور به خراسان 
شــمالی موضوع انتقال آب از بخش های شــمال 
خراسان به سایر مکان های این استان پیگیری و 
مصوب شد که آب آزاد شده برای حوزه کشاورزی 
نیز مورد اســتفاده قرار می گیرد و قرار بر این است 
تا ۳00 میلیون متر مکعب آب آزاد شــود که در این 

صورت اراضی دیم نیز بهره مند خواهند شد.

دکتر حســین نــژاد اظهار کــرد: طی ســفر رییس 
جمهور برای حفر آن چاه ها ۵00میلیارد تومان در 
نظر گرفته شــده اســت اما این مقــدار اعتبار کافی 
نیست و نیازمند پیگیری های نمایندگان مجلس 
، تســریع کارگاه و ســرعت  برای افزایــش این اعتبار

بخشی در حفر این چاه ها هستیم.
وی تصریــح کــرد: تــلاش زیــادی بــرای اســتفاده 
دانش بنیان در حوزه زعفران شده و در این زمینه 
یک گروه تشکیل شده اسا تا دغدغه های موجود 
در زمینه کاشــت، برداشــت، فرآوری و صادرات آن 

را برطرف کند.
نبود تشــکل قوی از مشــکلات حوزه زعفــران در 

فاروج
آذری نماینده مردم فــاروج و قوچان در مجلس 
شورای اسلامی همچنین در این جلسه بیان کرد: 
باید تلاش کنیم زعفران فاروج همچون انگور آن بی 

هویت باقی نماند.
وی گفت: با توجه به اقلیم، پیش بینی می شود 
سطح زیر کشت زعفران افزایش یابد، بنابراین یکی 
از مهمترین اقداماتی که باید انجام شد کوتاه کردن 

لان است. دست دلا
وی خاطرنشــان کــرد: یکــی از مشــکلاتی که در 
حــوزه زعفــران در فاروج وجــود دارد آن اســت که 
تشــکل قوی وجود نــدارد که در صورت تشــکیل 
یک تشــکل قــوی می تــوان قیمــت زعفــران را نیز 

مشخص کرد.
برداشت مکانیزه از مشکلات زعفران فاروج

محمــدزاده رئیــس ســازمان جهــاد کشــاورزی 
خراسان شمالی نیز در ادامه گفت: ۵00 تن زعفران 
در دنیــا تولید می شــود که ۹0 درصــد از این مقدار 
در ایران تولید می شود و میزان تولید در خراسان 

شمالی ۲۲ تن است.
وی افــزود: یکــی از برنامه هــای پیــش روی این 
سازمان ارائه آموزش به زعفران کاران در خصوص 

کاشت، آبیاری و …. است.
وی ادامــه داد: در تــلاش هســتیم تــا در حــوزه 
مکانیزاسیون کشــت و برداشــت و بازاریابی نیز به 

زعفران کاران کمک کنیم.
محمدزاده اظهار کرد: در حال حاضر در فاروج در 
ارتباط با برداشت مکانیزه زعفران با مشکل مواجه 
اســت که از شــرکت های دانش بنیان درخواست 

کمک جهت رفع مشکل مذکور هستیم.
وی تصریــح کرد: از ســوی دیگــر در حوزه بســته 
بنــدی زعفران نیــز نیازمند همکاری شــرکت های 
دانش بنیان هســتیم چرا که روز به روز کشت این 

محصول در حال توسعه است.

اخبار
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رئیس اتحادیه ملی محصولات 
یخدان  گرانی  ایــران:  کشاورزی 
کنندگان/برخی  صــادر  جدید  مشکل 

دلار را توجیه گرانفروشی کرده اند
رضــا نورانــی گفــت:  قیمت یخــدان هایــی که در 
داخل کشور تولید می شــود را برخی به بهانه دلار 
۷0 درصد گران کرده اند که درد سر جدیدی برای 

صادر کنندگان شده است.
به گزارش فارس؛ سید رضا نورانی افزود: افزایش 
قیمت یخدان های صادراتی در دو هفته گذشته، 

مشکلات صادرکنندگان را افزایش داده است.
رئیس اتحادیه ملی محصولات کشــاورزی ایران 
ادامه داد: قیمت این یخدان ها که برای صادرات 
آبزیان، میگو و انواع ســبزیجات استفاده می شود 
تنهــا در دو هفته گذشــته بیش از ۷0 درصد رشــد 

کرده و از 40 هزار به ۷0 هزار تومان رسیده است.
دلار بهانه رشد گرانفروشی شده

نورانی بــا بیان اینکــه برخــی افزایش نــرخ دلار را 
بهانــه کــرده و قیمــت را افزایــش داده انــد، گفــت: 
نخســت اینکــه ایــن یخــدان هــا در داخــل کشــور 
تولید می شود  و دوم افزایش نرخ دلار در برابر این 

افزایش قیمت بسیار ناچیز است.
رئیس اتحادیه ملی محصولات کشــاورزی ایران 
با طرح این ســوال که چه کســانی پشت پرده این 
افزایش قیمت های هستند؟ گفت:  باید به افزایش 
بی مــورد قیمت ها نظارت شــود و با افــراد برخورد 

قانونی به عمل آید.
وی گفت: افزایــش قیمــت ایــن یخــدان هــا بــه 
کتور  صورت کاملا رســمی اســت و بــرای خریــدار فا
مهر دار ارائه می دهند و عجیب اســت که کسی با 

آنها مقابله ای نمی کند.
نورانی تصریح کرد: علاوه بر اینکه قیمت یخدان 
هــا را افزایــش داده اند، حجــم آنها را هــم کرده اند 
که باعث کاهش کیفیــت محصولات صادراتی می 

شود.

بــه گفته این مســئول یخــدان هــای صادراتی از 
فوم تشکیل شده و حجم 4 تا ۸ کیلوگرمی دارد که 
پس از گذاشتن محصولات آبزی یا سبزی در آن به 
همراه یخ به کانتینرهای یخچال دار هدایت شده 

و به کشورهای دیگر صادر می شود.

دبیر انجمن صنعت بسته بندی 
کــاهــش ۵۰ درصـــدی  گــوشــت: 
بــســتــه بــنــدی هزینه  گــوشــت/  مــصــرف 

اضافی ندارد
صنعــت  نجمــن  ا بیــر  د  ، لی ســو ر د  مســعو
بســته بندی گوشــت و مــواد پروتئینــی کشــور از 

غ در کشور خبر داد. کاهش مصرف گوشت و مر
به گزارش ایســنا؛ مســعود رســولی در پاســخ به 
این ســوال که آیا افزایش قیمت گوشت در تقاضا 
؟  بــرای خریــد تغییــری ایجــاد کرده اســت یــا خیر
گفت: امسال نسبت به مدت مشابه سال گذشته 
غ ۳0 درصد  مصرف گوشت ۵0 درصد و مصرف مر

کاهش یافته است.
کاهــش تقاضــا باعــث  وی ادامــه داد: ایــن 
شــده کــه شــرکت های بســته بندی با مشــکلاتی 
روبه رو شوند. زیرا شــرکت های بسته بندی برای 
تولیــد “مشــخصی” هزینه کرده انــد، اما بــه دلیل 
کاهــش تقاضا تولیــدات آنها نیز کم شــده  اســت. 
گــر تعدیــل نیــرو کنند بــه راحتی  ایــن شــرکت ها ا
گر نیروهای خود  نمی توانند نیرو جذب کننــد و ا

را نگه دارند دخل و خرجشان به هم نمی رسد.
دبیــر انجمــن صنعــت بســته بندی گوشــت و 
مواد پروتئینی کشــور در پاســخ به اینکــه آیا بالاتر 
غ بســته بندی شــده  بــودن قیمــت گوشــت و مر
علــت کاهــش تقاضــای ایــن محصــولات در بازار 
نیســت، گفت: بســته بندی محصولات از نظر ما 
هزینــه اضافــی نــدارد، زیرا بســته بندی ســودش 
را از ضایعــات بدســت مــی آورد. بــه عبــارت دیگــر 
غ کامل خریداری می کنند پوست  وقتی مردم مر

و ضایعــات آن را دور مــی ریزنــد ولی شــرکت های 
بســته بندی ضایعات را می فروشــند و از پول آن 

برای بسته بندی استفاده می کنند.

شــورای  مــوســس  هیئت  عضو 
واردات  به  نیازی  زیــتــون:  ملی 

روغن زیتون نداریم
عضو هیئت موســس شــورای ملی زیتون گفت: 
با توجه به افزایش چشمگیر تولید نسبت به سال 

قبل، نیازی به واردات روغن زیتون نداریم.
به گزارش باشگاه خبرنگاران، نادر جلالت گفت: 
با توجه به ســال آور تولید زیتون، امسال نیازی به 

واردات روغن زیتون نداریم.
به گفته او، بنابر آمار ســرانه کنونــی روغن زیتون 
۲00 گرم اســت کــه بــا تعدیل قیمــت بایــد آن را به 
۵00 گــرم ارتقا دهیــم. البته در ایــن کاهش قیمت 
باید منافع باغــدار در نظر گرفته شــود، در غیراین 
صــورت باغــداران ســال آینــده تمایلــی بــه تولیــد 

نخواهند داشت.
جلالت می گوید: سال گذشــته ۹0 تا 100 هزار تن 
زیتون در کشــور تولید شد که امســال پیش بینی 
می شــود حداقل بــه 1۵0 هــزار تن برســد. هرچند 
آمار دقیق وزارت جهاد پس از پایان روغن کشی در 
کارخانجات باید اعلام کند چرا که امسال باغداران 
کثر زیتون های تولیدی به سمت روغنی آوردند. ا

عضو هیئت موسس شورای ملی زیتون متوسط 
قیمت هر شیشــه روغــن زیتون بکــر و فرابکر برای 
مصرف کننــده را ۲۷0 تا ۲۸0 هــزار تومان اعلام کرد 
و گفت: برای ارتقای سرانه مصرف به ۵00 گرم باید 
قیمــت تا حدی تعدیل شــود تــا مــردم  بتوانند در 

سبد مصرفی خود قرار دهند.
چندی پیــش رئیس شــورای ملی زیتــون اعلام 
کرده بود که امســال تولید زیتون نســبت به مدت 
مشــابه ســال قبــل رشــد ۲۵0 درصــدی خواهــد 

داشت.

اخبار
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نخســــتین  از  غذا  صنعــــت  و  کارآفرینــــی  گــــزارش 
غذا و  کشــــاورزی  محصــــولات  تجــــارت  اجــــاس 

نخســــتین  از  غذا  صنعــــت  و  کارآفرینــــی  گــــزارش 
غذا و  کشــــاورزی  محصــــولات  تجــــارت  اجــــاس 

نخستین اجلاس تجارت محصولات کشاورزی 
و غذا به همت کمیســیون کشــاورزی اتاق ایران 
و همکاری کمیســیون کشــاورزی مجلس، برگزار 

شد.
بــه گــزارش کارآفرینــی و صنعــت غــذا، محســن 
امینــی، رئیــس کمیســیون کشــاورزی اتــاق ایران 
کــه دبیــری این اجــلاس را نیــز بــه عهــده دارد، به 
جایــگاه و اهمیت امنیــت غذایی اشــاره و تصریح 
کرد: بخــش کشــاورزی توانســته در دوران تحریم، 
صادرات هدفمند غیرنفتی را ادامه دهد. هرچند 
لازم است برای حمایت از صادرات تولید مناسب 

داشته باشیم.
او ادامــه داد: بــرای تحقــق اهــداف در تولیــد و 
صادرات باید از زیرساخت های به روز حمل ونقلی 
و امــور گمرکــی، اصــلاح فرآیندهای بانکــی، تدوین 
د  یجــا ا  ، فیتــی و معا شــی  نگیز ا ی  ســت ها سیا
کنسرســیوم های کشــاورزی، انتخــاب رایزن هــای 
کشــورهای هــدف، اســتفاده  رگانــی بــرای  باز
از برنامه هــای هدفمنــد صادراتــی و برگــزاری 

نمایشگاه های تخصصی بهره ببریم.
ایــن فعــال اقتصــادی همچنیــن شناســایی 
چالش های قانونی و از بین بردن خلأهای قانونی 
در ایــن بخــش را ضــروری خوانــد و ادامــه داد: 
حمایت های دســتگاه های دولتــی از فرآیند تولید 

و بسترســازی به منظــور تجارت حرفــه ای در حوزه 
کشاورزی از اقداماتی است که به جد از سوی بخش 

خصوصی و فعالان این حوزه مطالبه می شود.
امینــی برگــزاری نخســتین اجــلاس تجــارت 
محصــولات کشــاورزی را در راســتای شناســایی 
چالش های موجود و ارائه راهکارهای پیشنهادی 
در بخش کشــاورزی مؤثر ارزیابی و ابــراز امیدواری 
کرد: بتــوان بــه کمک ایــن اجلاس و نشســت های 
تخصصی که در چارچوب آن برگزار می شود، زمینه 

پیشرفت حوزه کشاورزی را مهیا کرد.
 چالش آب را جدی بگیرید

در اولیــن اجلاس تجــارت محصولات کشــاورزی 
و غذایــی ایران، غلامحســین شــافعی رئیــس اتاق 
بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی ایران سخنرانی 

کرد.
غلامحســین شــافعی گفــت: موضــوع کشــاورزی 
برای ایران و هر کشور دیگری موضوع بسیار مهمی 
اســت؛ البته در مورد ایران تعبیر و تفسیر داخلی و 
خارجی به لحــاظ موقعیت اســتراتژیک در منطقه 

متفاوت است.
او گفــت: در 1۳۸۲ اجلاســی بــا حضــور بخــش 
کشاورزی هلند در کشور برگزار شد و در آن اجلاس 
با تعبیــر خاصی بخش کشــاورزی ایران را به »شــیر 
خفته« تشبیه کردند که وای به حال روزی  که این 

شیر بیدار شود. آنچه از ســال 1۳۸۵ رخ داده، این 
است که آیا این شیر بیدار می شود یا نه و این چالش 
بزرگ در بخش کشاورزی و غذا است که باید به آن 

جواب داد.
رئیــس اتاق ایــران با طرح این پرســش گفــت: آیا 
روند حرکت ما در آینده توفیقی در بخش کشاورزی 
دارد و به رونــد مثبتی در ادامه می رســیم یا نه؟ در 
این نشست افراد متخصص در حوزه صادرات آب و 
پژوهش های انجام شده درحوزه کشاورزی صحبت 
می کنند؛ چالش های حوزه کشاورزی بسیار عمیق 

است ولی کمتر از آن ها صحبت می شود.
شافعی تصریح کرد: شــاید مهم ترین چالشی که 
مــا در آینــده خواهیــم داشــت و کمتــر در مــورد آن 
صحبت می شــود، چالــش آب در کشــور اســت اما 
مطابق معمول مــا همه در خواب غنودیم و ســحر 
قافله رفت. مسئله آب را در هر اجلاس و سخنرانی 

باید تذکر داد.
 رئیــس اتــاق ایــران گفــت: طبــق آمارهــا، مســیر 
حرکت، مسیر توسعه نیست. در سال 1۳۹۸، حدود 
گر »طرح  ۸۵0 هزار حلقه چاه در کشــور داشــتیم. ا
فــدک« که اتــاق ایــران مخالــف آن بــود در مجلس 
شــورای اســلامی، تصویــب می شــد وضعیــت بدتر 
هم می شــد. اما با توجــه به تحقیقــات بین المللی 
درنهایت به واقعیت بحران آب در ایران رســیدند. 
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گر بــه همین صورت جلــو برویم و اقــدام جدیدی  ا
نکنیم در ۲0 ســال آینده، تصور وجود موجود زنده 
در بخشــی از نقــاط ایران تصــور اشــتباهی خواهد 
بود. ایران 10 ســال فرصت جلوگیــری از چالش آب 
را دارد. وقتی از امنیت غذایی و کشاورزی صحبت 

می کنیم، موضوعی مهم تر از این وجود ندارد.
شــافعی افــزود: از تغییــر الگــوی کشــت، توســعه 
روش نوین آبیاری و کشت گلخانه ای می گویند. با 
این منطق کشــت زعفران را به اردبیــل می برند که 
منطقه سردسیر است یا کشت هندوانه به مناطق 

شرقی می برند.
رئیس اتاق ایــران تصریح کــرد: در بخش صنایع 
وابسته به کشاورزی و صنایع تبدیلی، تکثرگرایی را 
توسعه می دانند و این اشتباه است. مثلا در ایران 
۶ میلیــون تــن گوجه فرنگــی تولیــد می شــود. ۳.۵ 
میلیــون تن از ایــن محصول تازه خوری می شــود و 
۲.۵ تن برای صنایع تبدیلی استفاده می شود که از 
آن ۷00 هزار تن رب گوجه فرنگی تولید می شود. این 
درحالی اســت که تعداد واحدهای تأسیس شــده 
برای تولید رب گوجه فرنگی ۲.4 میلیون تن است. 
این اســت که سرنوشــت صنایــع تبدیلی بــه اینجا 
می رسد و چالش هایی برای آن ها ایجاد می شود. 
صنایع تبدیلی کنسانتره میوه هم وضعیت بدتری 

دارند.
کید کرد: مسئله بعدی اصلاح الگوی مصرف  او تأ
است که یک سال هم شعار سال بر همین مفهوم 
بود. این موضوع در بخش کشاورزی و غذا فاجعه 
است. جای الگوی مصرف سالم در زندگی ما خالی 
اســت. کشــورهای آســیای جنوب غربی از رفتار ما 
که ما به الگوی مصرف در هیچ  تعجب می کنند چرا

حوزه ای توجه نمی کنیم.
او گفت: باید این نشســت ها ادامــه یابد تا زنگ 
خطر به صدا درآمده در حوزه کشاورزی را به گوش 
مســئولان کشــور برســد. باید مســیرهای درســت 
بــرای آینــده مهــم و پرخطــر تجــارت کشــاورزی 
منعکــس شــود. مســئله آب، چالش بزرگ کشــور 

است که باید موردنظر برنامه ریزان قرار گیرد.
 حفــظ ایمنــی در سیاســت گذاری حــوزه 

کشاورزی در اولویت قرار دارد
شناسایی ظرفیت ها، ارتقای دانش و مطالبه گری 
برای رفع موانع، سه موضوع حیاتی و اساسی بودند 
که از سوی محمدامین حاج کاظمیان، صادرکننده 
کید قرار گرفت. به اعتقاد او جای جای  برتر مورد تأ
ایران فرصتی برای صادرات است و تنها باید به آن 

توجه کنیم.
بر اســاس اظهارات او ایمنــی، صــادرات و امنیت 
به ترتیب، مؤلفه هــای اصلی برای سیاســت گذاری 
در حوزه کشــاورزی هســتند. هرچند متأســفانه در 
ایران برعکس این ترتیب در سیاست گذاری رعایت 
می شــود. در ایــران معضــل ســموم باقی مانــده در 
محصولات کشــاورزی جدی گرفته نمی شود و این 
مهم مانع از صادرات محصولات کشاورزی می شود.

ایــن فعــال اقتصــادی تصریــح کــرد: در کنــار آن 
کوسیستم صادراتی کشــور با قوانین ضدونقیض  ا
و ضد صادرات، به هــم ریخت. در چنین وضعیتی 
چگونه می توان به صادرات محصولات کشــاورزی 

فکر کرد.
حاج کاظمیــان اتخاذ سیاســت های نادرســت از 
جملــه انتقــال آب دریا بــه مناطــق مرکــزی در کنار 
صنایع فولادی به جای انتقــال صنایع فولادی به 
کنار دریا را معضل جدی امروز اقتصاد ایران دانست 
و ادامــه داد: بی تدبیــری و رویکردهــای نادرســت 
موجب شــده تــا برنامه ریزی هــای اشــتباهی برای 

اقتصاد و بخش های مختلف داشته باشیم.
او یــادآور شــد: بخــش خصوصــی باوجــود همــه 
مشــکلات و درگیری هــا مشــغول اســت و در کنــار 
تولید ثروت برای کشور، اشتغال ایجاد کرده است، 
بنابرایــن در ایــن راســتا خواســتار رفــع و حــذف 

تهدیدها در حوزه صادرات است.
بــه بــاور او بایــد زمینــه ارتبــاط مســتقیم بیــن 
صادرکننده و واردکننده و جلوگیری از بزرگ شــدن 
صرافی ها فراهم شــود. از طرفی باید عزم ملی برای 

حل موضوع باقی مانده سموم که به سلامت مردم 
برمی گــردد، شــکل بگیــرد. ترویــج اســتانداردهای 
بین المللــی در بخــش کشــاورزی، طراحــی خــط 
ترانزیــت حرفــه ای بــرای دسترســی بــه آب هــای 
مدیترانه از طریق ســوریه و عراق و در نهایت تمرکز 
بخــش خصوصــی روی جانشــین پروری از دیگــر 

موضوعاتی است که باید مورد تامید قرار گیرد.
 قیمت گذاری دســتوری، ضــد رقابت پذیری 

است
فرشــید شــکرخدایی، رئیس کمیســیون توسعه 
پایدار، آب و محیط زیســت اتاق ایران گفت: هدف 
دوم توســعه پایــدار ســازمان ملــل، گرســنگی صفر 
اســت و راهــکار جامعــه جهانی بــرای این مســئله 

تجارت است.
شکرخدایی گفت: زمین های خردشده در حوزه 
کشــاورزی در طــول زمــان چالــش اساســی بخــش 
کشــاورزی اســت؛ بهبــود بهــره وری و اســتفاده از 
فناوری بایــد مــورد توجه قــرار گیرد و بــرای چالش 
زمین هیا خرد شــده قرار بــود که زمین هــا در قالب 
تعاونــی اداره شــود و الگوی کشــت و صنعت پیش 

پای ماست.
کید کرد: چالش آب مسئله جدی ماست؛ ما  او تا
الگوی سنتی مدیریت آب که متعلق به زمین بود را 
به هم ریخته ایم. فرض اینکه آب مال دولت است ما 
را به این روز انداخته است، درحالی که مالکیت آب 
متعلق به آبریز است. وزارت نیرو مالک آب نیست، 

مالک آب کشاورز است.
و  ب  آ  ، ر ا یــد پا ســعه  تو ن  کمیســیو ئیــس  ر
کید کرد: در تعارض بین  محیط زیست اتاق ایران  تا
محیط زیست و کشاورزی باید عالمانه تر رفتار کنیم. 
موضوع آمایش سرزمین در بحث کشاورزی مغفول 

مانده است.
کید کرد: وزارت جهاد کشــاورزی باید الگوی  او تا
کشت را منتشــر کند. همه سیاســت گذارها باید به 
این نکته توجه کننــد که قیمت گذاری دســتوری، 
ضــد رقابت پذیــری و  ضدکیفیــت و ضــد تولیــد 
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اســت و هیچ فایــده ای بــرای مصرف کننــده ندارد. 
ساده ســازی مســئله قاتــل رقابت پذیــری اســت و 
همه این موارد مسائل اصلی حوزه کشاورزی است.
 در راســتای ســهل الوصول شــدن مســیر 
صادرات محصولات کشــاورزی آمــاده اقدامات 

تقنینی هستیم
عســگری رئیــس کمیســیون کشــاورزی مجلــس 
در این نشســت با اشــاره به اهمیــت مقوله امنیت 
غذایی گفــت: امنیــت غذایی بــه امنیــت ملی گره 
گر در حــوزه تولیــد مدیریت خوبی  خورده اســت. ا
اعمال کنیم و هزینه مطلوبی انجام دهیم قطعاً در 

حوزه سلامت نیاز به هزینه بیشتر نیست.
او با اشــاره به ظرفیت های کشــاورزی ایران بیان 
کرد: در حوزه اقلیم استعداد ما منحصر به فرد است 
و از 1۳ اقلیم دنیا بیشترین اقلیم در کشور ما وجود 
دارد. در حــوزه تولیــد متنوع کشــاورزی نیز فضای 

مطلوبی داریم.
رئیس کمیسیون کشاورزی مجلس با بیان اینکه 
در کشاورزی با هر بار سرمایه گذاری می توانیم سه 
برابر صنعــت بازدهی داشــته باشــیم گفت: بخش 
کشــاورزی خصوصی تریــن بخش اقتصادی کشــور 
اســت و ۳۵ درصــد اشــتغال ایــن حــوزه را در خــود 

جای داده است.
کیــد بــر اینکــه ۵00 میلیــون نفــر  عســگری بــا تأ
جمعیــت پیرامــون مــا علاقه منــد بــه تولیــدات ما 
گر بر تولید خــوب محصولات  هســتند ادامه داد: ا
کشاورزی متمرکز شویم اشتعال و امنیت و ارزآوری 
خوبی خواهیم داشت. اینکه چرا تا کنون این اتفاق 

عملیاتی نشده همه مقصر هستند. باید بسترسازی 
کنیم تا بازارهای منطقه را از دست ندهیم.

 عسگری با اشــاره به اهمیت کشت فرا سرزمینی 
گفت: اینکــه مــا نتوانســتیم از ظرفیت کشــورهای 
پیرامون خودمان استفاده کنیم ناشی از چیست؟ 
عراق و روسیه را ما آزاد کردیم اما چقدر بستر فراهم 
کردیم برای تولیدکنندگان و کشاورزان که کشت فرا 

سرزمینی انجام دهند.
او گفت: باید قوانین کهنه به روزرســانی شــود. ما 
آماده هســتیم در قالب یک نقشــه راه در راســتای 
ســهل الوصول شــدن مســیر صــادرات محصولات 
کشاورزی اقدامات تقنینی مورد نیاز را دنبال کنیم.
گر بناست کاری کنیم  کید بر اینکه ا عسگری با تأ
باید میدانی عمل کنیم ادامه داد: بخش کشاورزی 
ما با توجه به قرصــت جنگ روســیه و اوکراین باید 

فعال تر وارد شود.
او یادآوری کرد: بر اساس قانون بودجه بانک های 
تجارت، ســپه، ملی و صادرات باید بخــش بزرگی از 
منابع خود را در خدمت کشاورزی قرار دهند و جز 
گر اقدامی شود مصداق ترک فعل خواهد بود. این ا
کیــد بــر اینکــه بــا تصمیمــات  عســگری بــا تأ
گر صادرکننده ای با  خلق الســاعه مخالفیم گفت: ا
طرف خارجی قرارداد می بندد حتماً با برنامه ریزی 
گهانی اعتماد طرف  جلو رفته و نباید با تصمیمات نا
خارجــی را از بیــن ببریــم و هزینه مضاعف بر کشــور 

تحمیل کنیم.
 کشــت قــراردادی و اصلاح الگوی کشــت را 

در راستای حمایت از کشاورزی دنبال می کنیم

در نهایت جواد ساداتی نژاد، وزیر جهاد کشاورزی 
بــا نــگاه بــه رونــد تولیــد بــرای اســتمرار صــادرات 
محصــولات کشــاورزی، رویکــرد دولــت را حمایــت 
از کشــاورزی و شــروع کشــاورزی قــراردادی عنــوان 
کرد. بر اســاس اظهارات او در ســال جاری این نوع 
کشت به ویژه در بخش غلات موردتوجه قرار گرفته 
است و حمایت های مالی آن توسط بانک مرکزی و 

بانک های عامل صورت می گیرد.
اصــلاح الگــوی کشــت موضــوع دیگــری بــود کــه 
طبق اظهارات وزیر کشاورزی موردتوجه قرار گرفته 
اســت. او از ســابقه ۵0 ســاله این موضوع در کشــور 
کید کرد: در این بخش الزاماتی نیاز  سخن گفت و تأ
بود که آنها را شناســایی کردیم و در تلاشــیم از این 
طریق از تولید محصولات کشــاورزی خود صیانت 

و حمایت کنیم.
او ادامه داد: در ســال 1401 در بخــش دام و طیور 
دچار معضلاتی شــدیم که البته با تلاش دامداران 
و فعــالان حوزه طیــور در حــال عبور از این شــرایط 

سخت هستیم.
وزیر کشاورزی، ســلامتی محصولات کشاورزی را 
یکــی از مهم ترین اولویت هــای وزارتخانه دانســت 
و شناســنامه دار کــردن باغ هــا و محصــولات را از 
برنامه های اصلی عنوان کرد که روند آن شروع شده 

و به جد دنبال می شود.
ســاداتی نژاد در ادامــه بــه تجــارت محصــولات 
گذاری تجارت محصولات  کشاورزی و اثرات مثبت وا
کشــاورزی بــه ایــن وزارتخانــه ســخن گفــت. طبــق 
گفته های او حوزه کشاورزی، خصوصی ترین بخش 
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اقتصــاد ایــران اســت و خوشــبختانه تکمیــل کل 
زنجیره کشــاورزی از تولید تا صادرات در چارچوب 

یک وزارتخانه اقدام مفیدی بود که انجام شد.
 او در ادامه تعدد تشــکل ها را اختلال گر و چالش 
زا ارزیابــی کرد که موجب نابســامانی در بازار شــده 

است.
وزیر کشاورزی افزود: امروز اتاق ایران، اتاق تعاون، 
وزارت کشــور و غیره اقدام به ثبت تشــکل می کنند 
کــه موجــب ضعــف در سیاســت گذاری و اجــرای 
سیاست ها شده است. بنابراین باید به ساماندهی 

تشکل ها توجه شود.
او بــه برگــزاری جلســاتی بــا محتوای دیپلماســی 
غذایی که به صورت هفتگی انجام می شود اشاره و 
آن را اقدامی مؤثر خواند که توانسته بخش زیادی 
از مشکلات این حوزه در ارتباط با کشورهای هدف 

را برطرف کند.
کمپین ملی توسعه صادرات محصولات کشاورزی 
و غذایی در انتهای این نشست تشکیل شد و قرار 
اســت نخســتین جلســه آن با حضور اعضا در اتاق 

اهواز برگزار شود.
در ادامه این اجلاس پنل های تخصصی به منظور 
بررســی محورهــای اصلــی حــوزه کشــاورزی و غــذا 

برگزار شد.
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وی تولید محصولات زعفران و زرشک تاثیر منفی گذاشت خشکسالی چند سال گذشته بر ر
محسن احتشام: 

به گزارش کارآفرینی و صنعت غذا، رئیس شورای 
ملی زعفــران در پاســخ به خبرنگار مــا در خصوص 
کنــون در فصــل  وضعیــت بــازار زعفــران گفــت: ا
برداشــت زعفران هســتیم که با توجه بــه اینکه در 
مناطق گرمســیری زمان بیشــتری برای برداشــت 
نیاز است، تا حدود 1 الی ۲ ماه آینده ادامه خواهد 

داشت. 
احتشــام بیــان کــرد: تــا زمانــی کــه وزارت جهــاد 
کشــاورزی آمــار و ارقــام را منتشــر کنــد نمی تــوان 

وضعیت برداشت را پیش بینی کرد. 
مدیرعامل گروه تولیدی و کشاورزی تروند زعفران 
قائــن خاطر نشــان کــرد: بــا توجــه به خشکســالی 
هایی که چند سال اخیر در کشور داشتیم، میزان 
برداشــت در ســطح و هکتار کاهش داشــته اســت 
و شــاهد افزایــش تولیــد زعفــران مانند ســال های 
گذشــته نیســتیم. همچنین خشکســالی بــر روی 

برداشت محصولات اســتراتژیکی چون زرشک نیز 
اثرگذار بوده و تولید افزایش نداشته است.

رئیس اتــاق بازرگانــی بیرجند برگزاری نخســتین 
اجلاس تجارت محصولات کشاورزی و غذا را خوب 
ارزیابــی کــرد و گفــت: در ایــن اجــلاس بــه مســائل 
مربــوط بــه محصــولات کشــاورزی و صــادرات آنها 
پرداخته شــد. امیدواریم ســخنان تخصصی بیان 
شده مبنای تصمیم گیری مسئولین امر قرار بگیرد 
تا مشکلات و موانع را از پیش روی تولیدکنندگان و 

صادرکنندگان بردارند.
مدیرعامل گروه صنایع غذایی تروند زعفران قائن 
عنوان کرد: در بخش کشاورزی بسیار مزیت داریم 

که باید در تصمیم گیری ها مورد توجه قرار دهیم.
رئیــس شــورای ملــی زعفــران افــزود: متاســفانه 
عــوارض نیم درصــدی محصول زعفــران همچنان 
پابرجاست و امیدواریم مجلس شورای اسلامی هر 

چه سریعتر این معضل که باعث محدودیت و افت 
صادرات شده است را از فرا روی صادرات زعفران و 

محصولاتی که آب بر نیستند بردارد.
محسن احتشام در پایان خاطرنشان کرد: تولید 
زرشک امسال نســبت به سال گذشــته کمتر بود. 
زرشــک محصول مهم بخش کشــاورزی است ولی 
ســهمی در صادرات غیرنفتی ندارد. این محصول 
استراتژیک باید بیشتر در حوزه بازریابی بین الملل 

معرفی شود.

محمد مختاریانی می گوید چندماهی می شــود که بازار برنج با ورود کشت 
جدید، دچار رکود شده و برنج ایرانی و خارجی در حال حاضر به میزان کافی 

وجود دارد.
محمــد مختاریانی در تشــریح آخرین وضعیت بــازار برنج ایرانــی و خارجی 
گفت: بــازار برنج در رکود اســت و قیمت ها نیــز در حداقل ممکن اســت. زیرا 
امسال در برنج ایرانی سطح زیرکشت خوبی داشتیم، برداشت خوبی انجام 

شد و کیفیت هم مناسب بود.
وی ادامه داد: سال گذشــته با کمبود ۳0 تا 40 درصدی برنج و همچنین 
ممنوعیــت واردات برنــج خارجــی مواجه بودیم کــه همه این مــوارد باعث 
شــده بود قیمت ها ابتــدای فصل بالا برود. اما حالا یک ســال را پشــت ســر 
گذاشته ایم و با تورم در دستمزد و هزینه های کشاورزان، همین که قیمت ها 
بالا نرفته و از ســال گذشــته کمتر اســت نشــان می دهد قیمت ها صعودی 

نخواهد شد.
ایــن فعــال حــوزه برنج در پاســخ بــه این ســوال که آیــا رکود بــازار بــه دلیل 
کاهش قدرت خرید مردم در برنج نیســت؟ گفت: این موضوع هم می تواند 
باشد، ولی توان خرید مربوط به یک بازه خاصی نمی شود در حالی که رکود 
بازار برنج چند ماه اســت کــه اتفاق افتاده و علــت آن نیز ورود بــار جدید به 
بازار اســت. در حقیقت بار زیاد شده و برنج کشــت دوم نیز به زودی اضافه 

خواهد شد.

مختاریانــی در ادامه گفت: قیمــت برنج درجه یک ایرانی در ســطح عرضه 
بایــد کیلویــی 1۲۵ هزار تومان باشــد. قیمت برنــج درجه یک خارجــی نیز در 

سطح عرضه کمتر از 40 هزار تومان است.
این فعال اقتصادی با بیان اینکه قیمت برنج خارجی هم کاهشی بوده، زیرا 
برداشت های خوبی در دنیا انجام شــده، اظهار کرد: امسال التهابی در بازار 
برنج نخواهیم داشــت. قیمت برنج خارجی احتمالا باز هم کاهشــی خواهد 

شد و برنج ایرانی نیز افزایش قیمتی نخواهد داشت.

سایه رکود بر بازار برنج
مختاریانی، مدیر عامل شرکت طبیعت:



w w w . i r a n f o o d m a g a z i n e . c o m

35

INDUSTRY

Food Industry Magazine

F
o

o
d

 I
n

d
u

s
tr

y 
M

a
g

a
z

in
e

I N D U S T R Y

دکتر محسن امینی معتقد است وضعیت ایران 
در بخــش کشــاورزی و صنایــع تبدیلــی مناســب 
اســت اما باید در حــوزه صادرات نــگاه و تفکرمان 
، هدفمند و  را تغییــر دهیــم و بــه صــادرات پایــدار
پیوسته بیاندیشیم. برای این هدف باید با ایجاد 
یک ساختار و بستر صحیح در کشورهای هدف و 
مطالعه درست در آن کشورها به پایداری و توسعه 

صادرات برسیم.
به گزارش کارآفرینی و صنعت غذا، محسن امینی 
در حاشــیه نخســتین اجلاس تجارت محصولات 
کشــاورزی و غذا به خبرنگار ما گفت: این اجلاس 
اولین رویدادی بود که توسط کمیسیون کشاورزی 
اتاق ایــران برگزار شــد و اهداف ایــن همایش بر 4 
محور امنیــت غذایی، حقــوق بین الملــل، تامین 

مالی و شبکه سازی بازار استوار بود.
وی افزود: در این اجلاس، سخنران ها به نکات 
کلیــدی پرداختند و پنل های تخصصــی با حضور 
اساتید، صاحب نظرها و فعالین بخش خصوصی 
تشــکیل و در خصــوص انتقال دانــش و تجربیات 

خود به تبادل نظر پرداختند .
رئیس کمیسیون کشاورزی اتاق ایران وضعیت 
ایران در حوزه کشاورزی و صنایع تبدیلی را خوب 
ارزیابــی کــرد و افــزود: در این بخــش دارای مزیت 
هستیم اما باید در حوزه صادرات نگاه و تفکرمان 
، هدفمند و  را تغییــر بدهیــم. بــه صــادرات پایــدار
پیوســته بیندیشــیم. برای این هدف باید تفکر و 

نــگاه صادراتی را تغییــر بدهیم و با یک ســاختار و 
بستر صحیح برای صادرات در کشورهای هدف و 

مطالعه درست در آن کشورها بپردازیم.
ز  ا ی  ر ر بســیا : د د کــر ن  طــر نشــا مینــی خا ا
محصولات کشــاورزی دارای افت میزان صادرات 
بودیــم و ایــن تنهــا بــه ایــن دلیــل اســت کــه نگاه 
پیوســته، متوالی و یکپارچه به بازارهای صادراتی 

نداشته ایم.
وی در ادامــه بیــان کــرد: تصمیــم گیری هــا در 
حوزه دولت و وزارتخانه ها، صدور بخشنامه های 
خلق الساعه، وضع عوارض و ممنوعیت صادرات 
مشکلاتی اســت که بازارهای صادراتی را از دست 
ما خارج می کند و کشورهای دیگر وارد مارکتهای 

صادراتی می شوند که در اختیار ما قرار داشته.
رئیس کمیسیون کشــاورزی اتاق بازرگانی ایران 
گفت: زعفــران 4۸درصــد کاهش میــزان صادرات 
داشــت. امیدوارم هســتیم ســازوکار درست برای 

حل این مشکل پیدا بشود.
امینــی در ادامــه بیان کــرد: امیدواریــم اجلاس 
تجــارت محصــولات کشــاورزی و غــذا مقدمه ای 
برای حل مشکلات صادرات باشد و در دوره های 
بعدی کمیسیون نیز این موضوع با جدیت دنبال 

شود تا به نتیجه درست و مطلوب برسیم.
وی در خصوص قیمت گذاری دســتوری گفت: 
تمــام فعالیــن بخــش خصوصــی بــا قیمت گذاری 
دستوری مشکل دارند. بر این عقیده هستیم که 

محصول بــا کیفیت قیمت خــود را در بازار رقابتی 
پیدا می کند.

رئیس کمیسیون کشــاورزی اتاق بازرگانی ایران 
عنوان کرد: چند نرخی بودن ارز از دیگر مشکلات 
کــه اتــاق بازرگانــی و کمیســیون  صنعــت اســت 
کشاورزی از طریق مجلس و وزارتخانه پیگیر حل 

این مسئله هست.
امینــی در پایان گفــت: در این دوره کمیســیون 
کشــاورزی ســعی کردیــم بــا کمــک تمــام اعضــای 
کمیســیون موانــع را شناســایی کنیــم و بــا تعامل 
و همفکــری بــه ســازوکار درســت برســیم و بــه 
دســتگاه های مجری برای تصمیم گیری درســت 

مشاوره بدهیم.

در ســال 1400 بیــش از ۸ میلیــون و ۵۲۸ هــزار تــن از  محصــولات غذایــی و 
کشاورزی از کشــورمان صادر شده اســت و بیش از ۳0 میلیون و 41۹ هزار تن 
کالاهای اساســی کشــاورزی نیز وارد شــده اســت که مجموع تجارت خارجی 

محصولات کشاورزی مان به ۳۹ میلیون تن در سال رسیده است.
در صــادرات محصــولات کشــاورزی ســال قبل 1۵4 هــزار تــن کالای دامی و 
، لبنیات 440 هزار تن به ارزش  41۷.۵  شیلاتی،   به ارزش  ۲14.۵ میلیون دلار
، عســل 1۸00  غ ۹0 هزار تــن بــه ارزش ۵.۵ میلیون دلار ، تخم مــر میلیــون دلار
، احشــا و پوســت و روده حیوانــات ۶۶00 تن به  تن به ارزش ۶.۵ میلیون دلار
، انــواع میــوه و محصــولات کشــاورزی و گیاهــی همراه با  ارزش 1۳۷ هــزار دلار
فرآورده هــای غذایی ۷ میلیــون و ۹۲0 هزار تن بــه ارزش 4 میلیــارد و ۵۶۲.۵ 

میلیون بوده است.

صدور بخشــــنامه های خلق الســــاعه، وضع عوارض و ممنوعیت صادرات 
ج می کند مشــــکاتی اســــت که بازارهای صادراتی را از دســــت ما خار

در سال ۱۴۰۰ چقدر صادرات و واردات محصولات کشاورزی داشتیم؟

رئیس کمیسیون کشاورزی اتاق بازرگانی ایران: 
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بایـد سهم بیشتـری در بازارهای 
باشیـــم داشتـــه  صادراتی 

توزیع شیر مدارس 
راهی برای ارتقای 

سرانه مصرف لبنیات

همدان:  سحر  غذایی  صنایع  وه  گر مدیرعامل 
مدیرعامل اتحادیه تعاونی کارخانه های لبنی:

کی توفیق  مســعود توتونچیان معتقد اســت با بهره وری بهینه از منابع انســانی، آبی و خا
بیشــتری در صادرات به دســت می آید، وی می گوید: حق مردم و کشــور ماســت که ســهم 

بیشتری از بازارهای بین المللی داشته باشند.
به گزارش کارآفرینی و صنعت غذا، مسعود توتونچیان، مدیرعامل گروه صنایع غذایی سحر 
همدان در خصوص وضعیت کنونی صنعــت غذا به خبرنگار ما گفت: تحریم های خارجی، 
مشــکلات داخلــی و کمبــود آب چالش هایی بــرای صنعت به وجود آورده اســت کــه باید با 

هوشمندی و تدبیر این شرایط را مدیریت کرد و به پیش رفت.
توتونچیــان بیــان کرد: گروه ســحر و شــرکت های زیــر مجموعــه در بحث کشــت داخلی و 
مدیریــت کشــت و مصــرف آب، کشــاورزی قــراردادی توانســته به توفیقــات ارزشــمندی در 

خصوص تامین غذا و صادرات دست پیدا کند.
وی مشکلات در خصوص قطعی اینترنت افزود: نبود اینترنت، اعتراضات و شرایط موجود 

در کشور بر روابط و توسعه همکاری با سایر کشورها تاثیر گذاشته است.
وی تصریح کرد: عدم زیرساخت های مناسب برای انتقال ارز تاثیر به سزایی در صادرات 

داشته است که امیدواریم با تدبیر مدیران ملی این مشکل هر چه سریعتر مرتفع شود.
مدیرعامل گروه صنایع غذایی سحر همدان گفت: پتانسیل کشور ما بسیار ارزشمند است 
کی توفیق بیشــتری در صادرات به دســت  که با بهــره وری بهینه از منابع انســانی، آبی و خا

می آید. حق مردم و کشور ماست که سهم بیشتری از بازارهای بین المللی داشته باشند.
توتونچیــان در خصوص تعامــل تولیدکنندگان با فروشــگاه های زنجیره ای خاطر نشــان 
کــرد: ســاختار فروشــگاه هــای زنجیــره ای باید اصــلاح شــود و این رابطــه ســودمندی بین 
تولیدکنندگان و فروشگاه های زنجیره ای ای نیست. هزینه اجاره، نیروی انسانی و مارکت و 

نرخ بهره در کشور تاثیرگذار است.
ایــن فعــال اقتصــادی در ادامــه گفــت: در برخــی کشــورها مکان هــای ارزان قیمــت برای 
فروشگاه ها در نظر گرفته شده است تا قیمت تمام شده برای مصرف کننده نهایی منطقی 
تر باشد. وقتی هزینه اجاره کم و نرخ پول سرمایه در گردش برای تولیدکننده معقول باشد، 

قیمت نهایی برای مصرف کننده به صرفه می شود.
مســعود توتونچیــان در پایــان بیان کــرد: پتانســیل بالقــوه   ای همچــون نیروهــای جوان 
ک مناسب، تولید محصولات با کیفیت و ارگانیک  مستعد، آفتاب به عنوان منبع انرژی و خا
غ التحصیلان رشته کشاورزی و  که نتیجه تلاش دســته جمعی است و استفاده بهینه از فار
صنایع غذایی در کشــور داریم. فرصت هایی که با همفکری و همدلی، توســعه ارتباط بین 

گروه های دانشگاهی و صنعت می توان از آنها استفاده کرد و ارزش افزوده ایجاد نمود.

علی احسان ظفری گفت: علی رغم آنکه توزیع شیر مدارس 
در ارتقای ســرانه مصرف و ســلامت جامعه تاثیر بسزایی دارد، 

اما توزیع آن به جایی نرسیده است.
علی احســان ظفری گفت: با مردمی ســازی یارانــه و افزایش 
قیمت محصولات لبنی، ســرانه مصــرف لبنیات ناشــی از نبود 
قدرت خرید خانوار کاهش پیدا کرده است که صنعت لبنیات 

و دامپروری از این حیث دچار آسیب شدند.
به گفته او، براساس گزارش های اعلامی سرانه مصرف لبنیات 
به ۵0 تا ۶0 کیلو رسیده است که با اتخاذ راهکارهایی همچون 
کالابــرگ، عرضــه لبنیات بــا نرخ پاییــن برای دهک هــای کمتر 
برخوردار و توزیع شیر مدارس باید سرانه مصرف را ارتقا دهد.

ظفری می گوید: بعد از اصلاح نظام یارانه بخشی از شیرخام 
تولیدی تبدیل به شیرخشک شد که با این وجود شیری روی 
دســت دامدار نماند، اما کارخانه های لبنی بــا مازاد محصول 

ناشی از کاهش تقاضا روبرو شدند.
مدیرعامل اتحادیه تعاونی کارخانه های لبنی گفت: علی رغم 
آنکه توزیع شــیرمدارس در ارتقای سرانه مصرف تاثیر بسزایی 

دارد، اما عملا اقدامی در این باره صورت نگرفته است.
بــه گفتــه او: رقــم اعتبــارات توزیــع شــیرمدارس برحســب 
تصمیمــات دولت متفاوت، امــا در مجموع به ســبب تضمین 

سلامت جامعه و آینده کشور در بودجه ناچیز است.
بنابر آمــار حدود 14 میلیون دانش آمــوز داریم که در صورت 
توزیع ۷0 نوبت شیر مدارس رقم بودجه با کاهش تعداد نوبت 

یا مقطع تحصیلی متفاوت خواهد بود.
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وده بالاتری صادر می شود، در دستور کار قرار گیرد کشت محصولاتی که پس از فرآوری، با ارزش افز

برگزاری اولین نمایشگاه و کنفرانس زندگی سالم

نایب رئیس کمیسیون کشاورزی اتاق ایران: 

به گزارش کارآفرینی و صنعت غذا، مدیرعامل صنایع 
غذایــی ســاویس در خصــوص صــادرات محصــولات 
کشــاورزی بــه خبرنگار مــا گفت: مشــکل خام فروشــی 
محصــولات کشــاورزی همیشــه وجود داشــته اســت. 
با توجــه به آنکه بــا چالش کمبــود آب مواجه هســتیم 
باید محصولاتی کشت شود که پس از فرآوری، با ارزش 
افــزوده بالاتری به کشــورهای دیگر صادر کــرد. که این 
امر باعث می شود حضورمان در بازارهای هدف تداوم 

داشته باشد.
یوسفی با بیان اینکه خام فروشی ارز آوری کوتاه مدت 
ایجاد می کند،افزود: باید تکنولوژی روز را وارد کار کنیم 
تا بازارهــای پایدار صادراتی داشــته باشــیم. بازارهایی 
که هم ارزش افزوده و اشتغال بیشــتر در پی دارد و هم 
شرایط صادرات برند به کشورهای هدف را مهیا می کند.
کنون مجموعه صنایع  این صادرکننده کشور گفت: ا
غذایی ســاویس در حال صادرات محصــولات فرآوری 
شــده نظیر ذرت شــیرین، فرنچ فرازیز و. به کشــورهای 
روســیه، قزاقســتان، ارمنســتان، آذربایجــان، عــراق و 
حاشیه خلیج فارس اســت که پیش از این محصولات 

به صورت خام به این کشورها صادر می شد.
کنون محصولات فرآوری  یوسفی در ادامه بیان کرد: ا
شــده ای که صادر می شــود برای کشــور ارزآوری دارد و 
ورود برند به سایر کشورها باعث شرایط بهتری در تولید 

و الگوی کشت می شود.
نایب رئیس کمیسیون کشاورزی اتاق بازرگانی ایران 

عنــوان کــرد: زمانــی کشــاورز مجــاب بــه الگوی کشــت 
می شود که بداند برای فروش محصولش دچار مشکل 
نیســت و کارخانه ای محصول را می خرد که برنامه ای 

برای فرآوری آن محصول دارد.
مدیرعامــل صنایــع غذایــی ســاویس گفــت: زمانــی 
محصــول ذرت شــیرین وارد مــی کردیــم و از کشــور ارز 
کنــون با کشــاورز برای کشــت این  خــارج میشــد، ولی ا
محصول قرارداد می بندیم. هم نیاز بازار داخلی تامین 
می شود و هم بخشی از این محصول صادر می گردد. که 

باید از این ظرفیت ها استفاده کرد.
وی در ادامــه ســخنانش از محدودیــت شــبکه های 
کــرد و گفــت: صادرکننــدگان طــی  اجتماعــی انتقــاد 
محدودیــت در فضــای مجــازی و عــدم ارتبــاط بــا 
کشــورهای هــدف صادراتــی دچــار مشــکلات زیــادی 
شــده اند. اعــلام قیمت های جدیــد صادراتی و ارســال 
محصولات چالش هــای به وجود آمده بود که انشــالله 

این مشکل هر چه سریعتر برطرف شود.
ایــن تولیدکننــده در بخشــی دیگــر از ســخنانش 
خاطرنشان کرد: از دیگر فعالیت های مجموعه ساویس 
عرضه محصــولات اولیه در کمترین زمــان و با کمترین 
ضایعات از کشت زارهای استان گلستان به کارخانجات 

تولید کنسرو است.
وی در ادامــه گفت: با توجه به  آنکه در بحث حمل و 
نقل ضعیف هستیم این نکته مهمی است که محصول 

در کمترین زمان به کارخانجات برسد.

یوســفی بیان کرد: فقدان ماشــین های یخچــال دار 
و مســافت های طولانــی باعث می شــود محصولات به 

ضایعات تبدیل شود.
این فعــال اقتصادی گفــت: احــداث کارخانجات در 
ع از قیمــت تمام شــده محصــول نهایی  نزدیکــی مــزار
میکاهــد که این موضــوع باعــث می شــود در بازارهای 

صادراتی نیز حرفی برای گفتن داشته باشیم.
امیــر یوســفی در پایــان بیــان کــرد: برگــزاری چنیــن 
اجلاس هایــی و معرفــی کالاهایــی که در کشــور مطرح 
هســتند و تولیــد محصولاتــی کــه در نمایشــگاه امکان 
حضــور داشــته باشــد ظرفیت هایــی اســت می شــود 
محصــولات ایرانــی خــود را معرفــی کنیــم. حضــور در 
نمایشــگاه ها باعــث اســتقبال از محصــولات ایرانــی 
می شود و پس از تست متوجه می شوند این محصولات 
از لحاظ طعم و کیفیت جز محصولات برتر جهان است.

کنفرانــس » زندگــی ســالم |  اولیــن نمایشــگاه و 
healthy life«، بهمــن مــاه 1401 در برج میلاد تهران 

برگزار می شود.
به گــزارش کارآفرینی و صنعت غــذا، میلاد بهادری، 
مدیرعامل گروه رسانه ای آتا به ارائه جزئیاتی پیرامون 
این رویداد پرداخت و با اشــاره به تاریــخ برگزاری این 
نمایشگاه گفت: اولین نمایشگاه و کنفرانس »زندگی 
ســالم | healthy life«، بهمــن مــاه 1401 توســط گــروه 
رســانه ای آتا و با همکاری ســازمان ها و انجمن های 

مرتبط برگزار می شود.
دبیــر اجرایــی رویداد، محورهــای این نمایشــگاه و 
کنفرانس را در چهار بخش محصولات غذایی سلامت 
محــور، محصــولات ارگانیــک، تغذیــه و رژیــم غذایــی 
ســالم و تغذیــه ورزشــی خلاصــه کــرد و گفــت: در این 
رویداد که با حضور تولیدکنندگان محصولات غذایی 

و مکمل های رژیمی، مشاوران و متخصصان تغذیه، 
جامعه ورزشــی و علاقه مندان برگزار می شود، ضمن 
ارائه و معرفی محصولات سلامت محور، آخرین یافته 
ها و دستاوردهای علمی در این حوزه ها مورد بررسی 

قرار می گیرد.
او ضمــن اشــاره بــه برگــزاری کارگاه هــای تخصصی 
و برنامــه های جانبــی در حاشــیه این رویــداد گفت: 
علاقه مندان می توانند برای کســب اطلاعات بیشــتر 
با شــماره ۸۸۵1۶۷۲۷ تمــاس حاصل نمــوده و یا به 
آدرس https://ataainfo.com/health/ مراجعــه 

نمایند.
بر اســاس اظهــارات بهــادری، بــه منظور بررســی و 
پیشــبرد هرچه بهتر اهداف کنفرانس، در این برنامه 
از سیاســت گذاران و مســئولان مربوطــه هــم دعــوت 

می شود.
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میزان صادرات صنایع غذایی کشور متناسب با ظرفیت آن نیست
عضو هیئت نمایندگان اتاق بازرگانی تهران: 

کثر صادرات  نایب رئیس کمیســیون توسعه پایدار اتاق ایران می گوید:ا
محصولات دارای برند به ایرانیان خارج از کشور محدود شده است که آنها 

مصرف کننده عمده نیستند و میزان صادرات نیز ناچیز است.
بــه گــزارش کارآفرینــی و صنعــت غــذا، حســن فروزان فــرد، عضــو هیئــت 
نمایندگان اتاق بازرگانی تهران و رئیس هیئت مدیره شرکت صنایع غذایی 
کامبیز در حاشــیه نخســتین اجلاس تجــارت محصولات کشــاورزی و غذا 
در مورد صــادرات مواد غذایی ایــران و چالش های موجــود در این حوزه 
گفت: ایــن اجلاس ســبب برقراری ارتبــاط بهتر بیــن فعالین ایــن عرصه و 
حکمرانانــی که بر تهیــه، تولید و انتقــال این محصولات به خارج از کشــور 

تاثیرگذار هستند، می شود.
فروزان فــرد تصریــح کــرد: در خصــوص برخــی از محصولات کشــاورزی و 
محصولات بســته بندی دارای مزیت های نسبی هســتیم اما گرفتاریمان 

در عرصه تجارت فراتر از خود تجارت است.
این فعال اقتصادی بیان کرد: محدودیت های فراوان در سال های اخیر 
به دلیل مشکلات سیاسی زمینه برقراری ارتباط مناسب با مشتریان بازار 

هدف را محدود کرده است.
رئیــس هیئــت مدیــره شــرکت صنایــع غذایــی کامبیــز افــزود: حتــی در 
بازارهای هدف همســایه امکان ارتباط واقعی با مشتریان محدود است. 
مشــتریان نیز به دلیــل محدودیت های اقتصادی و تحریمی کشــور مایل 
به ارتباط مستقیم با ما را ندارند. موفقیت در عرصه برندسازی و بازاریابی 

حرفه ای از مسیر گفتگوی واقعی با مشتریان نهایی فراهم می شود.
گاهی از بازار هدف نیاز به این رفت و آمدها  فروزان فــرد بیان کرد: برای آ
با مشــتریان نهایــی داریم که ایــن موضوع فراهم نیســت بــه همین دلیل 
، در عرصــه بین المللی  علیرغم وجود برندهای مهم و با ســابقه در کشــور

برند قابل توجهی برای صادرات محصولات غذایی نداریم.
وی خاطرنشــان کرد: زمینه برقــراری ارتباط با فروشــگاه های زنجیره ای 
بــزرگ بین المللی بــرای ما فراهم نیســت. با توجه به حاشــیه ســود ناچیز 
کــه در تولید و صــادرات محصولات غذایی بســته بندی وجــود دارد عدم 

ارتباط مســتقیم بــا مشــتری باعث کاهش ســود محصولات بســته بندی 
غدایی می گردد.

کثــر صادرات  نایب رئیس کمیســیون توســعه پایــدار اتاق ایــران گفت: ا
محصولات دارای برند به ایرانیان خارج از کشــور محدود شــده اســت که 
آنها مصرف کننده عمده نیستند و میزان صادرات نیز ناچیز است. قسمتی 
از صادرات که سهم بیشتری دارد به صورت فله ای است ولی دیگر نامی از 
برند نیســت و ارزش افزوده ای که نصیب صادرکنندگان می شود از طریق 

برندها است.
وی بیان کرد: میزان صادرات متناســب با ظرفیت صنایع غذایی کشور 
گر مشکلات تسهیل شود با توان، دانش و تخصصی که به وجود  نیست. ا

آمده است امکان استفاده بهتر از بازار هدف به وجود می آید.
فروزان فرد در خصوص قیمت گذاری دستوری گفت: این موضوع ناشی 
کمیت است که تصور می کنند با مداخله غیر  از تصمیم گیری اشتباه در حا
، زمینه را بــرای افزایش رفاه مصرف کننــده فراهم می کند  حرفــه ای در بازار

ولی به چرخه واقعی تولید توجه نمی کنند.
رئیــس هیئــت مدیــره شــرکت صنایــع غذایــی کامبیز بیــان کــرد: وقتی 
هزینه های تولید، قیمت مواد اولیه و دستمزدها افزایش پیدا کرده است 
پافشاری بر قیمت قدیمی برخی از کالاها باعث کاهش حجم تولید توسط 

تولیدکنندگان می شود.
تولیدکننــدگان بــزرگ شــاید در دوره های کوتــاه مدت بــرای حفظ برند 
اقدام به تولید محصول نمایند ولی تولیدکنندگان کوچک و متوسط پس 

از مدتی متوقف می شوند.
وی در ادامــه گفت: تولیدکنندگان بزرگ کنســرو ماهی تن یا کنســرو رب 
گوجه فرنگــی در چنــد ماه اخیر معطل قیمت گذاری دســتوری شــدند که 

باعث بیکاری، توقف یا کاهش حجم تولید شد.
فروزان فرد خاطر نشان کرد: کمبود مواد غذایی با قیمت گذاری دستوری 
به وجود می آید و قیمت گذاری ها بر زنجیره کشت محصولات کشاورزی نیز 
اثر گذار است، وقتی زمینه قیمت گذاری دستوری به صورت غیرمنطقی روی 
محصول نهایی در نظر گرفته می شود رفتار تولیدکننده با تامین کنندگان 
نیز تغییر می کند و در زمان و فصل مناسب خریدار محصول کشاورزی وجود 

ندارد که باعث بی نظمی در عرصه کشاورزی می شود.
وی همچنین گفت: در بازار مصرف نیز محصول به میزان کافی با قیمت 
مناســب در دســترس نیســت. این دســتکاری غیر حرفه ای قیمت، نظم 

چند بازار مرتبط به هم را برهم می زند.
حسن فروزان فرد در پایان عنوان کرد: دســتکاری  در قیمت بازار با نگاه 
گوارتر می شود.  کوتاه مدت و صرفا آرامش کاذب است و پس از آن شرایط نا
افزایش قیمت ها ناشــی از تورم، گریز ناپذیر اســت و ســاماندهی و کنترل 
این موضوع با آزادسازی قیمت ها صورت می پذیرد که زمینه رقابت را نیز 

فراهم می کند.
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غ و  گر زیرساخت صنعت مر کش بر این عقیده اســت ا دکتر ســید فرزاد طلا
غ به چالش کشیده شود و دچار مشکل گردد به راحتی نمی توان برای  تخم مر

تامین نیاز مردم واردات انجام داد.
کش، دبیرکل فدراســیون طیور  به گزارش کارآفرینی و صنعت غذا، فرزاد طلا
کیان کشــور در ســال جاری  ایران در خصوص وضعیت صنعت مرغداری و ما
گفت: علیرغم اینکه صنعت برای تغییر نــرخ ارز خودش را آماده می کرد، قول 
های حمایتی دولت کامل انجام نشد و صنعت دچار چالش جدی گردید. از 
طرفی قیمت نهاده ها حدودا تا ۵ برابر افزایش پیدا کرده است و مرغداران که 
غ  توان رقابت نداشتند دچار چالش شدند و آثارش در کاهش جوجه ریزی مر
غ تخم گذار چالش های بازار مصرف  گوشتی به شدت نشان داده شد و در مر

کننده علائمی را ظاهر کرد که صنعت وضعیت خوبی را ندارد.
کش بیان کرد: قرار بود دولت تسهیلاتی برای نهاده بدهد که به قولش  طلا
عمل نکــرد و نقدینگی یکی از بزرگترین چالش های صنعت ماســت. از طرفی 
غ  غ و تخم مر مصــرف کننده ها باید یارانه دریافتی را برای مصرف گوشــت مــر
استفاده می کردند که این فقط با کارت یا کوپن الکترونیک صورت می پذیرفت 
که به هر دلیلی جز سیاست های دولت محقق نشده است و یارانه ای که در 
اختیار مردم هست به سمت هزینه های جاری دیگری می رود و این موضوع 
غ را به میزان قابل توجهی کاهش داده و الگوی مصرف تخم  سرانه مصرف مر
غ را تغییر داده است، که آثار تغییر الگوی مصرف در صنعت دیده می شود. مر
وی در ادامــه عنوان کرد: امیــدوارم با پیگیری هایی که صــورت می پذیرد و 
غ  گر زیرساخت صنعت مر تدابیری که باید اتخاذ شــود این روند تغییر کند. ا
غ به چالش کشــیده شود و دچار مشــکل گردد به راحتی نمی توان  و تخم مر

برای تامین نیاز مردم واردات انجام داد.
کش در پاســخ به ســئوال خبرنگار مــا در خصوص وضعیــت آنفولانزای  طلا
فوق حاد پرندگان در کشــور گفت: خوشبختانه در کشــور مشکلی نداشتیم. 

در کشورهای همسایه از جمله روسیه و ترکیه گزارش جزئی وجود داشت ولی 
به عنوان یک بحران جهانی مطرح نبوده است.

گر کشــورهای غرب آســیا مانند چین درگیر این  کش خاطرنشــان کرد: ا طلا
موضوع بشــوند از طریق مهاجــرت پرندگان به ایران تســری پیــدا می کند که 

مشکل جدی ای نیست ولی مرغداران باید الزامات جدی را رعایت کنند.
دبیرکل فدراســیون طیور ایران در خصوص راههای برون رفت از مشکلات 
گفــت: راه حل هایــی به صنعــت و مرغداران گفته شــده ولی عزمــی برای حل 
شدن مشکل و پایین آمدن قیمت تمام شده وجود ندارد. راه حل برای آینده 
نزدیک این است که ساختار تولید کشور به ســمت ساختار زنجیره یکپارچه 
برود که هم بهره وری بالا برود و هم قیمت تمام شده پایین بیاید. اما راه حل 
غ با کارت  غ و تخم مر سریع این است که مردم یارانه دریافتی را برای مصرف مر

الکترونیک پروتئین استفاده کنند .
کش در پایان گفت: برای اولین بار در تاریخ ۶۵ ساله صنعت، سند  فرزاد طلا
برنامه ۵ ساله طیور کشور منتشر شده است. امیدواریم که دستمایه ای شود 
تا صنعت راه خودش را از طریق این مجموعه گردآوری شده پیدا کند و دولت 

همراهی کافی را انجام دهد تا بتوانیم عمل بکنیم.

مدیر روابط عمومی ســازمان بــورس و اوراق بهادار از اســتعفای رئیس این 
سازمان خبر داد.

محمدهــادی ســلیمی زاده، ضمــن تایید خبــر اســتعفای مجید عشــقی از 
ریاست ســازمان بورس اظهار کرد: رئیس ســازمان بورس استعفای خود را به 
صورت رسمی اعلام کرده است و این موضوع باید در جلسه امروز شورای عالی 

بورس مورد بررسی قرار گیرد.
بر اســاس این گزارش در هفته های گذشته نیز چندین مرتبه خبری مبنی 
بر استعفای مجید عشقی منتشر شد که از سوی سازمان بورس تکذیب شد. 
اما به نظر می رســد طبــق قوانین شــورای عالی بــورس باید اســتعفای مجید 

عشقی را بپذیرد.

غ کار آسانی نیست غ و تخم مر واردات مر

عشقی از ریاست سازمان بورس استعفا کرد

دبیرکل فدراسیون طیور ایران: 
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دلیل انتخابسمتنام و نام خانوادگی برگزیدهرتبه

همانطور که خوانندگان عزیز و محترم ماهنامه صنعت غذا استحضار دارند آقایان غلامعلی سلیمانی بنیانگذار گروه صنایع غذایی 
، فردین عالیزاد بنیانگذار گروه صنعتی عالیفرد (سن ایچ)، احمد فتح اللهی رئیس  کاله، مرتضی سلطانی بنیانگذار گروه صنعتی زر
هیئت مدیره ســبزی ایــران، احمد صادقیان بنیانگذار شــرکت تک مــا کارون، مهدی کریمی تفرشــی مدیر عامــل مجتمع صنایع 
غذایی گلها، علی شــریعتی مقدم مدیــر عالی گروه بین الملــل نوین زعفران، بزرگمهر دادگر مدیر عامل شــرکت دوشــه آمل، صمد 
رسولوی بنیس مدیر عامل شرکت درنا، عبدالله قدوسی مدیر عامل سابق شرکت صنایع شیر ایران (پگاه)، حسین مصطفی زاده 
مدیر هلدینگ بیژن و خانم مریم تاج آبادی فراهانی مدیرعامل شــرکت تک ژن به ترتیب به عنوان شخصیت صنعت غذای سال 
های 1۳۸۹ تا 1400 برگزیده شــدند. امســال هم این ماهنامه قصد دارد باز هم از نظرات شــما بزرگواران بهره جوید و شخصیت برتر 

صنایع غذایی در سال 1401 را معرفی نماید. لذا از شما در خواست می شود تا فرم زیر را تکمیل و به دفتر ماهنامه ارسال نمایید.
آخرین مهلت ارسال : 30 بهمن 1401 - شماره واتساپ 09357983310

تبصره 1:جدول فوق شامل سه انتخاب می باشد که انتخاب اول 10 امتیاز ،انتخاب دوم ۷ امتیاز و انتخاب سوم ۵ امتیاز محاسبه 
خواهد شد. بنابراین در انتخاب های خود دقت لازم را مبذول فرمایید.

تبصره ۲: به فرم هایی که پس از تاریخ ۳0 بهمن 1401 ارسال می شوند ترتیب اثر داده نخواهد شد.

برخی کارآفرینان صنایع غذایی کشور
به ترتیب حروف الفبا

گاهی« تهران همبرگر )مــام( - »ابراهیمی« صباح - »احتشــام« تروند زعفــران - »احمدخانلو«  »آثاریــان« صنایع غذایی مانــا - »آ
- »پایداری«  صنعــت آرد - »اروئی« فرآورده های گوشــتی اروئی - »بابایی« ســه نــان - »برهانی« تکدانــه - »بیوک« داداش بــرادر
کدام پارس - »پیروز حمیدی« کامبیز - »توکلی شانجانی« آی سودا - »ثابت پی« نامی نو -  »جهانگیری«  میهن - »پاینده آزاد« پا
پارس اســتا - »خانمحمدی« نان ســحر - »رازقی جهرمی « ب آ - »راهب« ایران گلاب - »ژائله« شــیرین عسل - »سالک نجات« 
« سحرخیز - »ســرمد« افرا - »شانجانی« فرمند - »شــکروی« فرآورده های غذایی شــکلی - »ضیائیان« صنایع  آناتا - »ســحرخیز
« پدر خوب  ک - »عبدالهی« ســمیه - »عصارزاده گان« آرد جرعه - »فخار آرد ورامین- »طیبی« شــهد ایران - »عبدالله« روژین تا
« یک و یک - »فیصل« شاهســوند - »قازاریان« فرآورده های گوشــتی رباط کریم - »قدس«  - »فروتــن« بنیانگذار بهروز - »فهندژ
( - »قنبریانس« آندره - »کامرانی« بهفام - »کاوسی« ترخینه - »کریمی« ماسترفوده )بایودنت( - »گرامی« گلستان  کدبانو )دلپذیر
- »مصطفــوی« زعفــران مصطفوی - »مصطفــی زاده خوئی« بیــژن -  »معصومــی« تلاونگ - »میرســلیمی« فرآورده هــای روغنی 
ایران- »میکائیلیان« میکائیلیان - »ناصری« حلوای عقاب - »نصیری« رامک - »نوربخش« دامداران - »هوشنگ نژاد« مینو - 

»یزدجردی« آرد تابان - »یزدی« خوشگوار - »یغمایی« چی توز - »نوری نسب« سمیرا و ... 
لیدرهای دیگری نیز در عرصه صنایع غذایی کشور فعال هستند که در صورتی که نام آن ها از قلم افتاده است و خوانندگان محترم 

ماهنامه صنعت غذا آشنایی دارند، می توانند آن اشخاص را به عنوان شخصیت سال انتخاب نمایند.

نام و نام خانوادگی پرکننده فرم:
میزان تحصیلات:

شغل:
امضاء: شماره تماس:         

انتخاب شخصیت صنعت غذای سال 1401
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حسینمصطفیزاده
هلدینگبیژن

شخصیتصنعتغذای
سال99

عبداللهقدوسی
شرکتپگاه

شخصیتصنعتغذای
سال98

غلامعلیسلیمانی
شرکتکاله 

شخصیتصنعتغذای
سال89

مرتضیسلطانی
شرکتزرماکارون

شخصیتصنعتغذای
سال90

فردینعالیزاد
شرکتسنایچ

شخصیتصنعتغذای
سال91

احمدفتحالهی
شرکتسبزیایران
شخصیتصنعتغذای

سال92

مهدیکریمیتفرشی
شرکتگلها 

شخصیتصنعتغذای
سال94

احمدصادقیان
شرکتتکماکارون 
شخصیتصنعتغذای

سال93

علیشریعتیمقدم
شرکتنوینزعفران
شخصیتصنعتغذای

سال95

بزرگمهردادگر
شرکتدوشهآمل

شخصیتصنعتغذای
سال96

صمدرسولویبنیس
شرکتدرنا

شخصیتصنعتغذای
سال97

که خوانندگان محترم ماهنامه صنعت  همان طور 
غذا مســـتحضر هســـتند امســـال نیز مانند ســـال 

گذشته شخصیت صنعت غذا انتخاب گردید. 
ایـــن شـــخصیت نمونـــه دکتـــر مریـــم تـــاج آبـــادی 
گـــروه تـــک ژن زیســـت  ابراهیمـــی، مدیـــر عامـــل 

می باشد.
نظـــرات تنـــی چنـــد از اهالی صنعـــت غـــذا درباره 

ایشان را می خوانیم:

شخصیت صنعت غـذای
ســـال 1400

بنده ایشــان را سالهاســت میشناسم. ایشــان از بانوان دانشــمند، کوشــا، مصمم، فناور و کارآفرین هســتند. ابتدا به تشــکیل انجمن علمی پروبیوتیک ها و مواد غذایی 
گی این تحقیقات، شناســایی و ایجاد بانک  فراســودمند مبادرت کردند. ســپس به انجام تحقیقات گســترده و سیســتماتیک در خصوص پروبیوتیک ها پرداختند. ویژ
کثر محققین داخلی و خارجی بود. برمبنای این تحقیقات پشتیبان که سال ها به طول انجامید، تولید  سویه های ایرانی از منابع بومی کشور و ایجاد شبکه ارتباطی با ا
سویه های پروبیوتیک برای محصولات غذایی، دامی، طیور و آبزیان و نظایر اینها آغاز کردند و در حال حاضر به یکی از معتبرترین و بزرگترین برندهای تولیدکننده کشور 

در زمینه سویه ها و مکمل های پروبیوتیک در شرکت تک ژن زیست تبدیل شده اند که از افتخارات صنعتی و کارآفرینی کشور به شمار می آیند. 
موفقیت روز افزون ایشان را از خداوند منان خواستارم.

: کشور دکتر امیرمحمد مرتضویان، رئیس انستیتو تحقیقات تغذیه ای و صنایع غذایی 

سرکار خانم تاج آبادی به عنوان یک بانوی کارآفرین و مدیری نمونه در عرصه ورود دانش و فناوری های نوین در عرصه صنعت غذایی کشور باعث افتخار می باشند.

لیما(: آ ، مدیرعامل شرکت لارین لبن پارس)  مهندس شهریار دادگر
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تحقیقات و  علــــوم  واحد  آور  فــــن  اعضــــای  از  تن  ســــه  همت  به 
نانــــو فــــن آوری  آزمایشــــگاه  افتتــــاح 

چ خوراکی در شهرستان مارد بازدید وزیر جهادکشاورزی از واحد تولید قار

آزمایشگاه فن آوری نانو، )تحقیقات اولتراسونیک( توسط رئیس هیات مدیره 
انجمن علوم و مهندسی صنایع غذایی و قباد بهزادی پور مدیرکل کارآفرینی و 

کز رشد سازمان مرکزی دانشگاه آزاد اسلامی افتتاح شد. مرا
بــه گــزارش کارآفرینــی و صنعــت غــذا، آزمایشــگاه فــن آوری نانــو )تحقیقــات 
اولتراســونیک( که به همت ســه تن از اعضای فن آور واحد علــوم و تحقیقات با 
همکاری مســتقیم صنعت و دانشــگاه تجهیز گردیده اســت و در ســه مــاه اخیر 
بصورت تخصصی در زمینه نانواملســیون های ترکیبات گیاهــان دارویی مجهز 
به دســتگاه های مرتبط با این دامنه گردیده توسط مقامات وزارت بهداشت و 

وزارت صمت افتتاح شد.
محمدحسین عزیزی و قباد بهزادی پور و خواجه رحیمی معاون علوم پزشکی 
واحد و دکتر بهزادی مدیرکل حوزه ریاســت واحد علوم و تحقیقات، عباســعلی 
مطلبی رییس اسبق موسسه تحقیقات علوم شیلاتی کشــور در مراسم افتتاح 

حضور داشتند.
این آزمایشــگاه در ســه ماه اخیر موفق به خریداری دستگاه های طیف سنج 
لاوی باند آلمانی، دستگاه کدورت سنج پرایما آلمان، چیلر سیرکولاتور منفی 10 
درجه تا ۵0 درجه سانتیگراد، بیورکتور شیمی برای عصاره گیری گیاهان دارویی، 
 ،uv visibleروتاری اتوماتیک ویگنس آلمان، دستگاه فیلتر پرس، اسپکتروفوتومتر
انــواع بلندرهای مرتبط بــرای گیاهــان دارویی کــه در علوم ومهندســی صنایع 
غذایی کاربرد دارند و نیز هموژنایزر1۷000 ژاپنی و اولتراســونیک پروب دار ایچلر 
آلمانی گردیده و علاوه برعضویت در شبکه راهبردی آزمایشگاه در حال تکمیل 

زیرساخت تخصصی برای آزمایشگاه همکار می باشد.
 در این راســتا محمدحسین عزیزی ضمن ابراز خرســندی از تخصصی بودن 

این آزمایشگاه که در یک گرایش خاص علوم و مهندسی صنایع غذایی )تولید 
نانواملســیون ها( تاســیس و تجهیز شــده، تحقیقاتی بودن دامنه آزمایشگاه و 
استانداردهای مربوطه اخذ شده را جزو برنامه موفقیت آمیز آزمایشگاه مطرح 

نمودند که می بایستی حفظ گردد.
در این بازدید ضمن بررسی گواهی های اخذ شده از مجامع ملی و بین المللی 
در ســاختمان بلوک ۲ آموزشــی، بصورت همزمان در سومین کنگره ملی غذای 
حلال واحد علوم و تحقیقات با پخش کلیپ رونمایی این آزمایشگاه تخصصی 

ادامه یافت.
یکی از برنامه های اصلی آین آزمایشگاه با افزودن سکوهای جدید به فضای 
آزمایشگاهی, خرید زیرساخت های تخصصی تر در زمینه نانو املسیون گیاهان 

دارویی می باشد.
سارا اله یاری بیک، سید امیرعلی انوار ، حامد اهری ، مهدی رحیمیان اعضای 

موسس این آزمایشگاه می باشند.

ســید جواد ســاداتی نژاد وزیر جهادکشــاورزی با 
حضور در شهرستان ملارد از یک واحد تولید قارچ 

کی در این شهرستان بازدید کرد. خورا
ا  غــذ صنعــت  ی  خبــر ه  یــگا پا ش  ر ا گــز بــه 
(، از روابــط عمومــی  گروفودنیوز کشــاورزی)ا و 
فرمانداری ملارد، سید جواد ساداتی نژاد به همراه 
جابر کریمی فرماندار ملارد، جبرائیل برادری رییس 
ســازمان جهــاد کشــاورزی اســتان تهــران از واحد 
کی  تولیدی گل سرخ تولید کننده انواع قارچ خورا
گمــرگان دهســتان اخترآبــاد  واقــع در روســتای 

شهرستان ملارد بازدید کرد.
وزیــر جهــاد کشــاورزی در بازدیــد از بخش های 
مختلف و  گفت و گو بــا مدیرعامل در جریان روند 
تولیــد و مشــکلات پیــش روی این واحــد تولیدی 

قرار گرفته و قول مساعد برای حل مشکلات مطرح 
شده را داد.

خ گمــرگان در ۳۵  چ گلســر واحــد تولیــدی قــار
کیلومتری شــهر ملارد و در منطقه دهســتان اختر 
آباد واقع شــده اســت کــه ظرفیــت تولید پنــج هزار 
تــن قــارچ در ســال را دارد و از تجهیــزات روز دنیــا 

بهره می برد.
یــن واحــد  گفتــه موحــدی مدیرعامــل ا بــه 
تولیــدی یکــی از مشــکلات پیــش روی ایــن واحد 
کمبودســرمایه در گــردش اســت که موجب شــده 

تا با یک سوم ظرفیت مشغول به فعالیت باشد.
کــی اعلام کــرد که  ایــن تولیــد کننــده قــارچ خورا
در صورت ارائه تســهیلات از ســوی دســتگاه های 
متولــی ضمــن افزایــش ظرفیــت تولیــد بــرای 1۵0 

نفــر دیگــر از جوانان ایــن شهرســتان اشــتغالزایی 
خواهد شد.

شهرســتان ملارد بیش از ۶00 هــزار نفر جمعیت 
کــز تولید قارچ اســتان تهــران به  دارد و یکــی از مرا

شمار می آید.
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و ماهی تــــن مشــــمول قیمت گذاری دســــتوری نباشــــد کنســــر

دانش بنیان های صادرات گرا وام ۱۴ درصدی می گیرند
چ خوراکی در شهرستان مارد بازدید وزیر جهادکشاورزی از واحد تولید قار

و ایران:  نایب رئیس سندیکای کنسر

مســعود بختیــاری معتقــد اســت کالاهایــی کــه 
گــذاری  قیمــت مــواد اولیــه آن مشــمول قیمــت 
پیشینی نمی شود نباید برای آنها قیمت دستوری 

در نظر گرفت.
گــزارش کارآفرینــی و صنعــت غــذا، نشســت  بــه 
ســندیکای صنایع کنســرو ایــران با بررســی تعیین 
قیمت تن ماهی در اتاق بازرگانی تهران برگزار شد. 
مســعود بختیــاری نایــب رئیــس ســندیکا صنایــع 
کنســرو نظــام تصمیــم گیــری در کشــور را پیچیده 
دانست و گفت: کالاهایی که قیمت مواد اولیه آن 
مشــمول قیمت گذاری پیشــینی نمی شــود نباید 

برای آن کالا قیمت دستوری در نظر گرفت.
وی بــا بیــان اینکــه وزارت کشــاورزی و ســازمان 
حمایت بــا اصلاح نرخ تــن ماهی موافقــت کردند، 
خاطــر نشــان کــرد: ســتاد تنظیــم بــازار بــا قیمــت 
موافقت شــده یعنی ۳۹ هزار و ۹00 تومان موافقت 
نمی کند. این در حالیســت که نرخ تولیدکنندگان 
آنالیــز قیمــت تــن ماهــی را 4۶ هــزار و ۹00 تومــان 
تعیین کرده است اما موافقت کردند که چند ماهی 
برای حمایت از مصــرف کنندگان و گذر از شــرایط 

بحرانی با زیان تولید کنند.
به گفته بختیاری، 1۳0 واحد تولید کننده اقدام 
بــه تولید تن ماهــی می کنند کــه بیــش از 40 واحد 

از آنهــا ۷ آبان مقابل ســاختمان وزارت کشــاورزی 
تجمع و تقاضاهای صنفی خود را اعلام کردند.

وی با اشــاره به کاهش تولید تن ماهی گفت: در 
4 ســال گذشــته میزان تولید حــدود ۶۵0 میلیون 
قوطــی کنســرو در ســال بــود کــه ایــن رقم امســال 
بــه ۲۵0 میلیون تن رســیده اســت. کاهــش حجم 
تولید این نگرانی را تقویت کرده است که معیشت 

صیادان به مخاطره بیفتد.
نایــب رئیــس ســندیکا صنایــع کنســرو بــا بیــان 
اینکــه بیش از 40 هــزار صیاد در جنوب سیســتان 
و بلوچســتان مشــغول فعالیــت هســتند، گفــت: 
تعطیلی واحدهای تولید کننده کنســرو ماهی تن 
با معیشت این افراد گره خورده است و بیکاری آنها 

تبعات اجتماعی زیادی خواهد داشت.
به گفته وی؛ تعدد و تکثر واحدهای تولیدکننده 
تن ماهــی در کشــور زیاد اســت از این رو آنهــا برای 
اینکه ســهم بیشــتری از بــازار بدســت بیاورند کف 

قیمت را در نظر می گیرند.
بختیــاری ادامــه داد: تولیــدات تــن ماهــی در 
بــازار داخلــی مصــرف می شــود و بخشــی از آن بــه 
افغانســتان، عراق، ســوریه، اتحادیه اروپــا و آمریکا 

صادر می شود.
این فعال اقتصادی در پاسخ به پرسشی مبنی بر 

قیمت 4۵ هزار تومان برای تن ماهی شاید منطقی 
باشد در این میان تکلیف مصرف کننده ای که هر 
روز قدرت خرید آن کاهش پیدا می کند چیســت؟ 
گفــت: دولــت بایــد از مصرف کننــده حمایــت کند 
وزارت بهداشت سالیانه لیســتی به وزارت اقتصاد 
می دهــد و کالاهایــی کــه بایــد از مالیات بــر ارزش 
افزوده معاف شوند را اعلام می کند سال گذشته تن 
ماهی در این لیســت بود اما از آنجایی که سازمان 
امور مالیاتی مالیات قابل توجهی از صنایع غذایی 
دریافت می کند در سال جاری از این لیست خارج 

شد.

بر اســاس اطلاعات ســازمان صنایع کوچک و شــهرک های صنعتــی، صندوق ضمانت ســرمایه گذاری 
صنایع کوچک تسهیلاتی با نرخ سود 14 درصد به واحدهای دانش بنیان و صادرات گرا پرداخت می کند.
صنــدوق ضمانــت ســرمایه گذاری صنایــع کوچــک بــا همــکاری بانــک ســپه بــه واحدهــای تولیــدی 
دانش بنیان و صادرات محور تســهیلات مالی با نرخ ترجیحی )نرخ ســود( 14 درصد برای تأمین سرمایه 

در گردش و سرمایه ثابت پرداخت می کند.
 این تسهیلات در راستای تفاهم نامه منعقد شده میان صندوق ضمانت سرمایه گذاری صنایع کوچک 
و بانک سپه در جهت حمایت از بخش تولید و صنایع کوچک با پرداخت تسهیلات تلفیقی بوده است.
درمجموع مبلغ ۹0 میلیارد تومان برای اعتباربخشــی به صنایع کوچک بــا اولویت واحدهای تولیدی 

دانش بنیان و صادرات محور تخصیص یافته است.
تسهیلات اعطایی به واحدهای تولیدی متقاضی دریافت تسهیلات سرمایه در گردش و سرمایه ثابت 

)جهت خرید ماشین آلات( با نرخ ترجیحی 14 درصد پرداخت می شود.
فرآیند پرداخت این تســهیلات از طریق ســامانه صــدور ضمانت نامه صندوق ضمانت ســرمایه گذاری 

صنایع کوچک انجام می شود که لینک ورود به آن به نشانی www.sif.ir است.
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ریزجلبک ها؛  راه حلی برای تامین 
پایدار نیازهای غذایی جهان

دانشمندان توصیه می کنند صنعت کشاورزی به منظور پاســخ به تقاضای روزافزون برای مواد غذایی مغذی، آبزی پروری 
دریایی با تمرکز بر ریزجلبک ها را دنبال کند.

 PLOS Biology کشاورزی ستون فقرات سیستم تولید غذا در جهان به شمار می رود. به تازگی، مقاله ای در ماهنامه ،)SciTechDaily( به گزارش وبگاه سای تِک دِیلی
منتشر شده است که به موضوع افزایش سرمایه گذاری در سیستم های پرورش جلبک های آبزی به عنوان وسیله ای برای تأمین نیازهای تغذیه ای و در عین حال کاهش 

ردپای زیست محیطی تولید غذا می پردازد.
 )Celina M. Scott-Buechler( از پژوهشگران دانشگاه واشنگتن، و سِلینا اِم. اِسکات بوچلر )Friday Harbor( و فرایدِی هاربر )Charles H. Greene( چارلز اچ. گرین

کتبر )۲۵ مهر( منتشر شده است. از دانشگاه استنفورد در آمریکا نویسندگان این مقاله هستند که در 1۷ ا
افزایش تولید کشاورزی و شیلات به منظور پاسخ به تقاضای مصرف کنندگان، اثراتی زیانبار بر اقلیم، کاربری زمین، منابع آب شیرین و تنوع زیستی دارد. 
نویســندگان این مقاله پیشــنهاد می کنند آبزی پروری دریایی بر انتهــای زنجیره غذایی یعنی جلبک ها متمرکز شــود. این امر عــلاوه بر کاهش ردپای 

زیست محیطی می تواند به طور بالقوه به تقاضای رو به رشد برای مواد غذایی مغذی سیستم غذایی فعلی پاسخ دهد.
 ریزجلبک ها )جلبک های میکروسکوپی که هم در آب شیرین و هم آب دریا یافت می شوند( می توانند مقادیر زیادی از پروتئین و اسیدهای 
کســیدان ها فراهم کنند. علاوه بر ایــن، صنعت آبزی پروری مبتنی بر  آمینه ضروری را علاوه بر ســایر ریزمغذی ها، مانند ویتامین ها و آنتی ا
ریزجلبک های دریایی به زمین های قابل کشت و آب شیرین نیاز ندارد و آب شیرین و زیست بوم های دریایی را به وسیله رواناب کود 

آلوده نمی کند.
به گفته نویسندگان، مشــکلات مالی بســیاری پیش روی صنعت جدید آبزی پروری مبتنی بر ریزجلبک های دریایی وجود 
خواهد داشــت؛ زیرا قبل از اینکه فناوری هایش به بلوغ کامل دســت یابند، باید صنایع فعلی را برای سهم بازار به چالش 
بکشــد. نقش آتــی راه حل های مبتنی بر جلبک در دســتیابی به امنیــت غذایی جهانی و پایداری زیســت محیطی به 

اقدامات امروزی دولت ها بستگی دارد.
گرین می افزاید: کشاورزی ستون فقرات سیستم تولید غذای جهانی امروزی را تشکیل می دهد. با این حال، 
پتانســیل آن برای بــرآوردن نیازهــای غذایی جهان تا ســال ۲0۵0 محدود اســت. ریزجلبک هــای دریایی 
می توانند به پرکردن شــکاف تغذیه ای پیش بینی شده کمک کنند و به صورت هم زمان پایداری کلی 

محیط زیست و سلامت اقیانوس ها را تأمین کنند.

کارآفرینی و صنعت غذا    آذرماه 1401    شماره 50 دوره جدید )155(       ماهنامه 
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شــرکت بلژیکــی “PermaFungi” در حــال پرورش 
قارچ در تفاله قهوه استفاده شده است.

؛ تفاله قهوه، پسماند  به گزارش بیزینس اینســایدر
کــردن آن در آخریــن مرحلــه  قهــوه پــس از دم 
آماده ســازی قهوه اســت. اخیــرا یک شــرکت بلژیکی 
تصمیــم گرفتــه تــا از تفالــه آن بــرای پــرورش قــارچ 
استفاده کند. ماهیانه بیش از دو هزار کیلوگرم قارچ 
توسط این شرکت کشت و برداشت می شود. شرکت 
“PermaFungi” می تواند بیش از ۲0 تن از 1۸ میلیون 

تن تفاله قهوه تولید شده در سال را بازیافت کند.
شــرکت “PermaFungi” می گویــد ایــن کار را برای 
حذف دور ریختن تفاله قهوه طراحی شــده اســت. 
تیــم PermaFungi بــه جــای اینکــه اجــازه دهنــد 
تفاله هــای قهــوه در محل هــای دفــن زبالــه جمــع 
شــود، بــا دوچرخــه بــه کافی شــاپ های محلــی در 
بروکســل می روند تا 100 کیلوگرم تفالــه قهوه را از آنها 

جمع آوری کنند.
 تفاله ها به مرکز رشد بازگردانده می شوند و در آنجا 
آنها را در کیســه هایی با کاه بســته بندی می کنند تا 
گ های قارچ ایجاد شود. ک مغذی برای ها یک خا
Julian Jacquet( یکــی از  “جولیــان جکــت”)

بنیانگذاران این شرکت گفت: قارچ می تواند 
تفاله هــای قهــوه را تجزیه کنــد و از نیتروژن، 
کســیژن و کربن آن استفاده کند  هیدروژن، ا
و از ایــن روش برای بدســت آوردن آنچه نیاز 

دارد استفاده می کند.
پــس از حــدود دو هفتــه در یــک اتــاق تاریک 

و مرطــوب، کیســه ها به فضــای روشــن تری آورده 
چ هــا شــروع بــه جوانــه  کــه قار می شــوند، جایــی 
چ هــا را  زدن می کننــد. پــس از برداشــت، افــراد قار
بــه فروشــگاه ها و رســتوران های ارگانیــک تحویــل 

می دهند.
کــه در آن  ایــن یــک فرآینــد دایــره ای اســت 
محصــولات جانبــی بــه جــای هــدر رفتــن مجــددا 

استفاده می شوند.
کــت گفــت: ایده این اســت کــه آن چیــزی را که  ژا
می توانــد مجموعــه ای از کارایی های دیگر داشــته 

باشد، بازیابی کنیم تا چیزی جدید از آن بسازیم.
هر سال، مصرف کنندگان قهوه در سراسر جهان 
حدود شــش میلیون تن تفاله استفاده شده تولید 
می کنند. در سال ۲01۸، این شــرکت ۳۹ تن از آن را 

بازیافت کرد.

، در پاریس، سرآشــپز ســتاره دار  در آن ســوی مــرز
“ســیمون زانونــی”)Simone Zanoni( در حــال 
اســتفاده از تفاله هــای قهــوه بــرای اســتفاده در 

غذاهایی مانند تورتلی قارچ است.
کــه از ســاختار  بســیاری از صنایــع قرن هاســت 
” پیــروی می کنند و بــه جمع  ، دور بریــز ، بپــز “بخــر
آوری میلیون ها تن زباله که هر ســاله به محل های 
دفــن زبالــه ختم می شــود، کمــک می کننــد. هدف 
این سیستم پرورش قارچ، دور شدن از این فرآیند 

خطی و حرکت به سمت مدل دایره ای تر است.

ی  لگــــو ا یــــک  ن چینــــی  ز محققــــا ا تیمــــی 
مورفولوژیکــــی ناشــــناخته را بــــر روی ســــطح 
میوه هایی موســــوم به پشــــن فــــروت بی آب/
 )dehydrated passion fruits( خشک شده
پیدا کرده اند که الهام بخش آن ها بود تا 
یک گیره رباتیک جدید برای گرفتن 

اجسام کوچک بسازند.
گــــزارش چاینادیلی،  بــــه 

محققان دانشگاه فودان و دانشگاه تسینگ هوا 
دریافتنــــد که در طــــول فرآیند کم آبی و خشــــک 
شدن این میوه ها، ســــطح آنها در ابتدا به شکل 
یک الگــــوی توپ بالکــــی چروک می شــــود و این 
ساختاری کروی همانند ساختار شش ضلعی ها 
و پنج ضلعی هایی اســــت که روی تــــوپ فوتبال 

یافت می شود.
همانطور که این میوه ها خشــــک می شــــوند، 
سطح آنها به شــــبکه ای از برآمدگی ها در حالت 

کایرال تبدیل می شود.
 Nature محققــــان در آخریــــن شــــماره مجلــــه
Computational Science گزارش دادند که یک 
مدل ریاضی و یــــک قانــــون مقیاس بندی برای 
درک مکانیسم زیربنایی و توصیف و پیش بینی 

تغییر سطح یک کره پوسته ای تغییر شکل یافته 
مانند این میوه های خشک شده ایجاد کرده اند.
آنها با هدایت درک نظری، یــــک گیره تطبیقی 
با هدف گرفتن اجسام کوچک بر اساس تبدیل 
حالت شــــش ضلعی بــــه کایرال طراحــــی کردند. 
سیستم این گیره شــــامل یک پوسته نیمکره ای 
است که با سیلیکون مایع، یک کانال هوا و یک 
قاب بالابر ســــاخته شده اســــت که می تواند بالا 
و پایین حرکت کند. این گیره اشــــیای کوچک با 
اشــــکال مختلف و مواد مختلــــف از مهره، پیچ و 
ماش گرفته تا بلوبری، لیوان نامنظم و آب نبات 
به شــــکل قلب را به خوبــــی می گیــــرد. محققان 
گفتند کــــه آزمایش های آنها راه را برای توســــعه و 

طراحی  دستگیره هوشمند هموار می کند.

چ در تفاله قهوه توسط  ورش قار پر
یک استارتاپ بلژیکی

ساخت دستگیره رباتیک با الهام از 
یک میوه خاص
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دستاوردهای متخصصین
صنایع غذایی ایران

وبیوتیک های بومی ایران ـــــ ــــــ رهایی از سوء اثر یک فلز سنگین با پر
امروزه پروبیوتیک ها، آوازه قابــل قبولی را در صنایع 
غذایــی و در میــان مــردم به دســت آورده انــد. نتایــج 
یک پژوهش جدیــد در این خصوص نشــان می دهد 
کتری های  که اســتفاده از مخلوط چند گونه بومــی با
پروبیوتیک می تواند آســیب های کلیوی ناشــی از فلز 

سنگین کادمیوم را کنترل کند.
آلودگی های محیطی به فلزات سنگین، از مهم ترین 
دلایل بروز بیماری های مختلف در انسان به حساب 
می آینــد. در ایــن میــان، کادمیــوم، فلــزی ســنگین با 
ظرفیت ســرطان زایی آشــکار اســت که به عنــوان یک 
عامــل ســمی بــرای انســان و حیــوان شــناخته شــده 
اســت. مواجهه با این فلز در انســان، بیشتر درنتیجه 
موقعیت هــای محیطــی شــغلی و از طریــق راه هــای 
کی ایجاد می شود. از کادمیوم در صنایع  تنفسی و خورا
گونــی ازجمله تولیــد ورق های گالوانیــزه، رنگرزی،  گونا
پلاستیک ســازی و باطری ســازی به طــور گســترده 
استفاده می شود. این فلز با نیمه عمر طولانی که دارد، 
می تواند در حدود دو تا ســه دهه در بدن تجمع پیدا 
کند و آسیب های مختلفی را متوجه بافت های مختلف 

بدن کند.
بدن انســان بــرای مقابله بــا اســترس های محیطی 

مختلــف ازجمله اســترس مواجهه با فلزات ســنگینی 
کســیدان دارد. بنــا بــر  نظیــر کادمیــوم، نیــاز بــه آنتی ا
کســیدان های  نظر متخصصــان، علیرغم وجود آنتی ا
مختلــف در پلاســمای خــون، سیســتم دفاعــی بــدن 
مــا به تنهایی قــادر بــه از بین بــردن رادیکال هــای آزاد 
ایجادشــده در بافت های مختلف نیســت و به همین 
کســیدان از منابع خارجی نیاز  جهت، بــه تأمین آنتی ا
دارد که معمولًا از طریق منابع غذایی تأمین می شوند. 
کســیدان های قوی  در این راســتا، دسترسی به آنتی ا
، یــک ضــرورت  بــا ســمیت کمتــر و اثربخشــی بیشــتر
اجتناب ناپذیــر اســت. یکــی از ترکیبــات مهــم در این 

خصوص، مواد موسوم به پروبیوتیک هستند.
محققانی از دانشــگاه آزاد اســلامی واحد تهران مرکز 
در این زمینه یک مطالعه پژوهشــی را انجــام داده اند 
که در آن تأثیر مخلوط چند پروبیوتیک بومی ایرانی بر 
بافت کلیه در جانوران مدلی که در معرض فلز سنگین 

کادمیوم بوده اند، بررسی شده است.
در ایــن مطالعــه کــه بــر روی موش هــای صحرایــی 
نــژاد ویســتار به عنــوان جانــوران مــدل انجــام شــده 
اســت، محققــان از مــاده کلریدکادمیــوم بــرای القــای 
اثر فلز ســنگین کادمیــوم اســتفاده کردنــد. آن ها این 

ماده را به بدن موش ها تزریق کرده و ســپس مخلوط 
کــی به ایــن جانوران  پروبیوتیک هــا را به صــورت خورا
دادنــد و در پایــان با انجــام آزمایــش نمونه های خون 
کلیــوی و برخــی  ایــن جانــوران، وضعیــت ســلامت 

شاخص های دیگر را سنجیدند.
طبق نتایج این پژوهش که در »مجله دانشگاه علوم 
پزشــکی شــهید صدوقی یــزد« انعــکاس یافته انــد، در 
گروهی از موش ها که دریافت کننده مخلوط پروبیوتیک 
بودند، غلظت کراتینیــن و اوره در خون پایین آمد که 
نشان از بهبود عملکرد کلیوی آن ها داشت. هم چنین 
آســیب در بافــت کلیــه در ایــن گــروه از موش هــا که در 

معرض کادمیوم قرار گرفته بودند، کمتر بود.
مجریان ایــن تحقیــق یعنی زهــرا کشــتمند، محقق 
گــروه آموزشــی زیست شناســی دانشــگاه آزاد اســلامی 
واحــد تهــران مرکــز و دیگر همــکارش در ایــن پژوهش 
می گویند: »بر اســاس نتایج مطالعه ما، می توان بیان 
داشت که مخلوط پروبیوتیک های بومی ایرانی یعنی 
کتوباسیلوس رامنوسوس و  کتوباســیلوس کازئی، لا لا
کتوباســیلوس هلوتیکوس می تواننــد کاندیداهای  لا
مناســبی در درمان و کاهــش اثرات جانبی ایــن نوع از 
آلودگی ها باشــند، به طوری که ســبب کاهــش عوارض 

ناشی از کلرید کادمیوم بر بافت کلیه می شوند«.
آن ها افزوده انــد: »با توجه به ایــن یافته ها، احتمالًا 
بتــوان مخلــوط پروبیوتیــک فــوق را به عنــوان یــک 
کــه علاوه  مکمــل غذایــی درمانــی اســتفاده کــرد، چرا
بــر کاهــش عــوارض ناشــی از کلریــد کادمیــوم، دارای 
خــواص عملکردی اســت کــه می تواند از آســیب های 

جبران ناپذیر در کلیه جلوگیری کند«.
بر اساس این گزارش؛ پروبیوتیک ها که امروزه به طور 
گسترده مورد توجه قرار گرفته می شوند، طبق تعریف 
سازمان غذا و کشــاورزی ســازمان ملل متحد )فائو( و 
سازمان جهانی سلامت، میکرو ارگانیسم های زنده ای 
هســتند که در صورت تجویز مقادیر کافــی می توانند 

شرایط سلامتی را برای میزبان فراهم آورند.
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ک طــب بــا توســعه کیــت تشــخیص  شــرکت فرتــا
، امکان بررســی میزان  ســریع آنتی بیوتیک در شــیر
آنتی بیوتیــک در شــیر در کمتریــن زمــان ممکــن را 

فراهم کرد.
بــه گــزارش کارآفرینــی و صنعــت غــذا بــه نقــل از 
ستاد نانو، محدثه حاجی عبدالوهاب، مدیرعامل 
ک طب گفــت: در گذشــته برای  شــرکت فناور فرتــا
، از آزمون های  تعیین میــزان آنتی بیوتیک در شــیر
آزمایشــگاه و تجهیزاتــی نظیــر HPLC اســتفاده 
می شــد که فرآینــدی زمان بــر بین ۶ ســاعت تا یک 
روز زمــان بود، ولی با توجه بــه اینکه تعیین تکلیف 
محموله شــیر پشــت در کارخانه باید انجام شــود، 
ایــن زمــان تشــخیص آنتی بیوتیک در شــیر بســیار 

حیاتی است.
وی با اشاره به ارائه و توسعه روش های تست های 
سریع شیر در اروپا، اظهار کرد: در ایران این کیت ها 
از کشورهایی نظیر دانمارک و بلژیک وارد می شوند 
کــه محدودیت هــا و موانعــی در مســیر واردات این 

کیت هــا وجــود دارد؛ از ایــن رو برخــی کارخانه ها به 
سراغ کیت های چینی رفته اند که از کیفیت مطلوبی 

برخوردار نیستند.
حاجی عبدالوهاب خاطر نشان کرد: بعد از اتمام 
تحصیل در هلند به کشور بازگشتم و در اولین گام به 
دنبال فعالیت استارت آپی بودم، از این رو به سراغ 
مشکلات موجود در صنعت رفتم. مقوله تست های 
، حوزه ای  سریع، به ویژه تست آنتی بیوتیک در شیر
بود که به نظرم برای سرمایه گذاری مناسب رسید. 

از این رو تحقیقات روی این حوزه را آغاز کردیم.
مدیر عامل این شرکت اضافه کرد: در مراحل پایانی 
توســعه فنــاوری بودیم کــه متوجه شــدیم بــه دلیل 
مشکلات واردات تست های تشخیص آنتی بیوتیک 
، تشــدید پیــدا کــرده و تقاضــای زیــادی در  در شــیر
بازار روی ایــن محصول وجــود دارد. از این رو فرآیند 
توسعه را تسریع کردیم و نمونه اولیه محصول تولید 
شــد. در حال حاضــر ۳000 کیت آماده شــده کــه قرار 
است به برخی از شرکت های تولید شیر ارائه دهیم تا 

تست های اولیه را روی آن انجام بدهند.
بــه نقــل از ســتاد نانــو، ایــن دانش آموخته رشــته 
بیوتکنولــوژی دارویی از کشــور هلند با بیــان اینکه 
برای این محصول گواهی نانومقیاس دریافت شده 
است، افزود: این شرکت مراحل پایانی دانش بنیان 
شــدن را ســپری می کنــد و بــرای مجــوز ســازمان 
دامپزشــکی نیــز اقــدام کرده ایــم. هــدف مــا بعــد از 
انجام تست های اولیه، تولید انبوه است. برای این 

کار خط تولید یکی از شرکت ها را اجاره  کرده ایم.
مدیرعامل این شرکت ادامه داد: قصد داریم این 
فناوری را توســعه بیشــتری دهیم و از حوزه شیر به 
ســمت دام و دارو برویم. در حال حاضر تست های 
سریع در دنیا بسیار مورد توجه است. پس از کرونا، 
اقبال به این تست های فوری بیشتر شده و پزشکی 
شخصی اهمیت بیشتری پیدا کرده است. به همین 
دلیــل قصــد داریم تمرکــز زیــادی روی ایــن فناوری 
داشته باشــیم، فناوری که با اســتفاده از آن نیاز به 

مراجعه به آزمایشگاه به حداقل می رسد.
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تولید بهبوددهنـده ژلی فرآورده هـای آردی در کشـور توسط 
محققان شرکت توسعه صنایع غذایی دانشگرایان نوین دلسا
شــرکت  دانش بنیان صنایع غذایی دلسا”پویش” با دریافت تسهیلات 
از صندوق پژوهش و فناوری سلامت ثامن و تامین بخشی از هزینه های 
تولیــد، موفــق بــه بومی ســازی دانــش فنــی و تولیــد بهبوددهنــده ژلــی 

فرآورده های آردی شد.
به گــزارش کارآفرینــی و صنعت غــذا، به نقــل از روابط عمومــی صندوق 
پژوهش و فناوری ســلامت ثامن، مهدی داودی، مدیرعامل این شرکت  
دانش بنیان، گفت: ما با تحقیق و توســعه بــر روی انواع محصولات آردی 
تولیدی درجهــان به ویژه نان برمبنای فرمول هــا و دانش فنی انحصاری 
خود، موفق بــه تولید بهبوددهنــده ویژه نان و محصولات آردی شــدیم. 
بهبوددهنده ها یا Improvers  کمپلکس ویــژه ای از کلیه نیازمندی های 
آرد غــلات برای تولیــد محصولات آردبــر با خصوصیات مطلــوب همچون 

بافت، رنگ عطر و طعم و ماندگاری بالا هستند.
وی اســتفاده از ترکیبــات بهبوددهنــده در نــان را باعــث بهبود شــرایط 
گسترش خمیر دانست و ادامه داد: استفاده از این ترکیبات زمان در آمدن 
خمیر را کاهش می دهد و آن را نســبت به شــرایط مختلــف آب و هوایی و 

دمایی مقاوم می کند.
داودی ادامــه داد: افــزودن ترکیبــات بهبوددهنده بــه خمیرنان باعث 
بهبود رنگ، طعم، مزه و بافت نان شده و با ایجاد انعطاف پذیری و افزایش 
قدرت تحمل خمیر در کلیه مراحل تولید نان اعم از میکس کردن، تخمیر 
و پخت، ســبب بهبود کیفی محصول نهایی می شود. بهبوددهنده ها به 
نانوایــان و تولیدکننــدگان نان هــای صنعتــی کمک می کنند تــا محصولی 
با حجم و شــکل ظاهری بهتر را بــا قابلیت حفظ تازگی بیشــتر و تأخیر در 
کهنگی نان، تولیــد کنند، این محصول همچنین در صنایع تولید کیک و 

کلوچه نیز کاربرد دارد.
مدیــر عامــل ایــن شــرکت دانش بنیــان، تقویــت قــدرت آرد، کاهــش 
چســبندگی آرد، افزایش راندمان خمیر نان، افزایــش ماندگاری و کاهش 
بیاتــی، افزایش نرمی و تخلخل مغز نان، افزایش مقاومت در برابر کشــش 
، تقویت کننده آردهای ضعیف، قابل اســتفاده جهت تقویت انواع  خمیر

آردهای سبوس دار و سفید را از جمله مزایای این محصول نام برد.
وی افــزود: برای تولیــد این محصــول با توجه بــه دانش فنــی حاضر در 
طرح، مواد به صورت فرمولاسیون های مشخصی طراحی شده و بسته به 
، ژله، مایع یا خمیر طراحی می شــود که در  محصول هدف به شــکل پودر
رابطه با مــواد پودری مواد از طریق مخلوط کننــده مواد پودری، مخلوط  
و بســته بندی و عرضه می شــود. مواد خمیری، ژل و مایع نیز متناسب با 
ماهیت مواد اولیه و شــرایط فرآیند در مخلوط کن های مناسب با یکدیگر 

کنش داده می شوند. وا
مدیرعامــل ایــن شــرکت دانش بنیــان بــه تســهیلات دریافــت شــده از 
صندوق ســلامت ثامن اشــاره کرد و گفت: شــرکت بــرای تامین بخشــی از 
هزینه های بومی سازی دانش فنی و  تولید بهبوددهنده ژلی فرآورده های 
آردی دو تسهیلات تولید صنعتی و تسهیلات سرمایه در گردش از صندوق 

پژوهش و فناوری سلامت ثامن دریافت کرد.
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یکــی از شــرکت های فنــاور بــا اســتفاده از نانــو 
لیپوزوم هــا، محصولــی بــرای صنایــع لبنیــات و 
کنــون وارداتــی بوده اســت، به  روغن ســازی کــه تا

تولید رساند.
به گزارش کارآفرینی و صنعت غذا به نقل از ایسنا؛ 
دکتر سعید عابدی منش، محقق بیوشیمی تمرکز 
فعالیت هــای تحقیقاتــی خــود را اســتخراج مــواد 
زیست فعال از منابع طبیعی و به ویژه دور ریزهای 

کشاورزی دانست.
وی یکــی از محصــولات تولیــدی ایــن شــرکت را 
کاروتن مایع ذکر کرد و ادامه داد: این محصول  بتا
از دور ریزهای هویج به تولید رسید. این محصول 
در صنایع روغن سازی، تولید کره و لبنیات کاربرد 

دارد.
کیــد بــر اینکــه توســعه ایــن  عابدی منــش بــا تا

محصول با حمایت ستاد فناوری نانو بوده است، 
کنــون این محصول در کشــور تولید  اظهــار کرد: تا
صنعتــی نداشــته اســت و امیدواریــم بــا حمایــت 
ســتاد نانو به تولیــد انبوه و صنعتــی این محصول 

دست یابیم.
مجری طرح در خصوص ایــن محصول توضیح 
داد: رنــگ زرد روغن هایــی کــه بــه طور روزمــره در 
کاروتن  منازل استفاده می شود، به دلیل وجود بتا
اســت، عــلاوه بــر آن در تولیــد کــره و پنیــر پیتــزا، از 
کاروتــن بــه عنــوان افزودنــی رنــگ اســتفاده  بتا

می شود.
کاروتن های  وی بــا بیان این کــه در کشــور از بتا
خارجی اســتفاده می شــود، ادامه داد: از آنجایی 
کاروتن هــای مایــع، کاربردهــای بیشــتری  کــه بتا
دارد، مــا علاوه بــر تولیــد این محصول بــه صورت 

جامد و پودری، اقدام به تولید مایع این فرآورده 
کردیم.

عابدی منــش بــا بیــان اینکــه در ایــن محصــول 
از نانــو فناوری اســتفاده شــده اســت، گفــت: جزء 
نانویی این محصول، نانو لیپوزوم است که فاز آبی 
و فاز آلی آن با هم ترکیب شــده و بــه پایداری رنگ 

محصول کمک کرده است.

گروهــی از محققــان یکــی از شــرکت های فنــاور بر 
پایه نانو امولســیون، مواد ضدعفونی کننده سبزی 
و میوه جات را عرضه کردند که ۳0 درصد ماندگاری 

مواد غذایی را افزایش می دهد.
به گزارش کارآفرینی و صنعت غذا، به نقل از ایسنا؛ 
فرهاد جمالی، مدیر عامل این شرکت  فناور مبنای 
محصولات تولیدی در این شرکت را کیتوسان و نانو 
امولسیون ها دانست و گفت: ما از این دو ماده اولیه 

در سه محصول این شرکت استفاده کردیم.
وی محصــول اول را دئودورانــت دانســت کــه بــر 
پایه کیتوســان به تولید رســیده اســت و اظهار کرد: 
در نانو امولسیون استفاده شــده در این محصول، 
اسانس هایی هســتند که در اتانول حل نمی شوند 
و بر روی سورفکتانت ها حل می شوند. بهره گیری از 
این مواد مشــکل ضد تعریق کردن دئودورانت ها را 

مرتفع کرده است.
کید بر اینکه در صورت استفاده از این  جمالی با تا
نوع دئودورانت ها، تعریق طبیعــی رخ خواهد داد، 
ادامــه داد: ایــن محصــول ۲4 ســاعته و در دو نــوع 

کاربرد برای بانوان و مردان به تولید رسیده است.

مدیر عامل این شــرکت ضــد عفونی کننده میوه و 
سبزیجات را از دیگر محصولات این شرکت دانست 
و یادآور شــد: این محصول بر پایه کیتوســان علاوه 
ک کننده میوه و ســبزیجات  بر ضد عفونی کردن، پا

نیز هست.
وی تصریــح کــرد: محصــولات مشــابه تنهــا بــرای 
ضــد عفونی کــردن ســبزیجات بــه کار مــی رود، ولی 
محصولات ما ســموم موجود بر سطح میوه جات را 

برطرف می کند.
جمالی اضافه کــرد: علاوه بر آن ســایر ضدعفونی 
کننــدگان موجــب پلاســیدگی میــوه و ســبزیجات 
می شــوند، ولــی محصــول مــا ۲0 تــا ۳0 درصــد عمــر 
محصولات کشاورزی را در یخچال افرایش می دهد.
مدیر عامل این شــرکت از تولیــد بوگیرهای کفش 
بر پایه کیتوسان خبر داد و گفت: این محصول نانو 
امولسیون و مواد معدنی دارد و قادر است به مدت 

۲4 ساعت از بوگرفتن کفش جلوگیری کند.
کــرد: اســتفاده از ایــن محصــول  کیــد  جمالــی تا
برای افرادی کــه دارای تعرق زیاد هســتند، موجب 

می شود که به مدت ۲4 ساعت کفش بو نگیرد.
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وغن سازی در کشور ودنی وارداتی صنایع ر تولید یک ماده افز

با دستاورد فناوران داخلی محقق شد؛ افزایش ۳۰ درصدی 
ماندگاری سبزی و میوه جات شسته شده
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محمدرضا مرتضوی خاطر نشــان کرد: کسانی که 
درباره FATF بایــد تصمیم بگیرند خــود و فرزندان 
مبادرت به تجــارت خارجی می کنند و می دانند که 
باقی ماندن در این لیست ســیاه چه عواقبی دارد، 
این تصمیم سیاســی اســت و اصرار آنها بــرای باقی 
ماندن در این لیست را نمی دانم؛ دلیلی وجود ندارد 

که ما اقتصاد را به گروگان تعدادی دلال در آوریم.
محمدرضا مرتضوی در پاســخ به این پرسش که 
روسیه توافق اجازه صدور غلات از بنادر دریای سیاه 
را تعلیق کرده است، آیا این موضوع تاثیری در تامین 
گــر این تعلیق در  غلات در ایــران می گذارد؟ گفت: ا
گفت وگوهای بین طرفین حل نشود افزایش قیمت 
غلات در بازارهــای جهانی را به همــراه خواهد آورد 
که بدون تردید ایران از این موضوع نیز تاثیر خواهد 

پذیرفت.
این فعــال اقتصادی با بیــان اینکــه تعلیق صدور 
غلات از بنادر ســیاه بر روند کاهشــی شــدن قیمت 
کالاهای اساســی در بازارهای جهانــی تاثیر خواهد 
گذاشت گفت: برداشت های بزرگ باعث شد که روند 
کاهشــی شــدن قیمت هــا در بازارهــای جهانی کند  
گر اوکراین از این بازار خارج شــود احتمال  شــود و ا
افزایش قیمت ها وجود دارد و می توان امیدوار بود 

که به زودی این تعلیق لغو شود.
وی با بیان اینکه قیمت روغن و ذرت متاثر از این 
تعلیق قرار خواهد گرفت، افزود: به نظر می رسد که 
این افزایش قیمت در نهایت امنیت غذایی کشورها 

به ویژه ایران را تحت تاثیر قرار ندهد.
بــه گفتــه ایــن فعــال اقتصــادی، قیمــت  غــلات 
پیــش از جنگ بــرای ایران مناســب بــود امــا بعد از 
جنــگ اوکرایــن و روســیه، اوکرایــن از اولویت هــای 
تامین کننــدگان نخســت غلات ایــران خارج شــد و 

ایران منابع تامین غلات را توسعه داد.
رئیس هیات مدیره کانون صنایع غذایی تصریح 
کرد: چند ســال پیــش من طــی اظهارنظــری اعلام 
کردم که ایران تا 10 سال آینده حداقل هر سال باید 
۲0 میلیون تن غله  وارد کشور کند؛ برخی نسبت به 
این دیــدگاه انتقاداتی وارد کردنــد و آن را غیرواقعی 
دانستند اما بعد از گذشت چند سال مشخص شده 
کثــر ۲0 میلیون  اســت که ما ســالانه به واردات حدا

تن کالای اساســی از جمله گندم، جو، ذرت، شکر، 
دانه های روغنی، روغن، برنج نیاز داریم و بعید است 
که در سال های آتی به یک نقطه  بی نیازی از واردات 

این اقلام برسیم.
بــه گفتــه وی؛ کوتاهی هــا در زمینه الگوی کشــت 
و مدیریــت آب در کشــور بــر ایــن موضــوع صحــه 

می گذارد.
مرتضــوی در پاســخ بــه ایــن پرســش کــه ایــران 
همچنان در لیست ســیاه FATF باقی ماند آیا این 
موضوع در تجارت خارجی ما تاثیر می گذارد؟ افزود: 
۲ کشور در لیست ســیاه گروه ویژه اقدام مالی علیه 
پولشــویی هســتند که ایــران یکــی از این  دو کشــور 
اســت. فعــالان اقتصادی ایــن موضــوع را در شــان 
جمهوری اسلامی نمی دانند اما برخی در کشور به 

این مسئله افتخار می کنند.
رئیس هیات مدیره کانون صنایع غذایی با بیان 
اینکه دلیلی برای باقی ماندن ایران در لیست سیاه 
FATF وجود ندارد، اذهان کرد: قواعد و قوانین این 
سازمان در بانک های ایران اجرا می شود و ماندن در 
این لیست بدون تردید به تجارت خارجی ما کمک 
نخواهد کــرد و هزینه های تجــارت بین المللی را بالا 
می بــرد و احتمــال اینکه هزینــه تجــارت خارجی در 
ماه های آینده افزایش پیدا کند باز هم وجود دارد.

به گفته وی؛ کسانی که درباره FATF باید تصمیم 
بگیرند خود و فرزندان مبــادرت به تجارت خارجی 
می کنند و می دانند که باقی ماندن در این لیســت 
ســیاه چه عواقبی دارد، این تصمیم سیاسی است 
و اصــرار آنهــا بــرای باقــی مانــدن در ایــن لیســت را 

نمی دانــم؛ دلیلــی وجود نــدارد که مــا اقتصــاد را به 
گروگان تعدادی دلال در آوریم.

مرتضوی در پاسخ به این پرسش که شما به عنوان 
یــک فعال اقتصــادی چه پیشــنهاداتی بــرای برون 
رفت از ایــن بحران های اقتصــادی ارائه می دهید؟ 
گفت: دولت ها با وعده های مشخص زمام امور را به 
گر نتواند به وعده های که داده اند  دست می گیرند و ا
کمــی در جامعه  عمل کنــد بدون تردیــد بغض مترا
ایجاد می شود که این بغض در حالت های مختلف 

می تواند جامعه را ملتهب کند.
وی با اشاره به کنترل نشدن تورم در 14 ماه اخیر، 
گفت: اجاره بها خانه در ایران در ۳ ســال اخیر ۳.۵ 
برابر شــده اســت و در ســال جاری 100 درصد اجاره 
مسکن افزایش داشته اســت؛ زمانی که دولت ها به 
دلایل سیاســی نمی توانند به قول های خود عمل 
کنند و زندگی مردم تحت تاثیر قرار می گیرد و جوانان 
نمی تواننــد آینــده خــود را روشــن ترســیم کننــد در 

نتیجه جامعه ملتهب می شود.
وی بــا بیــان اینکه ایــن روزها فقط حــرف تحویل 
مــردم داده می شــود، گفــت: کســی علاقه نــدارد به 
خیابان ها بیاید. وقتی جوانان ها می بینند، جوابی 
به خواســته های آنها داده نمی شــود بــدون تردید 
اعتراض های آنها از جایی نمود عینی پیدا می کند.

مرتضــوی ادامه داد: ناآرامی هــا و توالی آن دلایلی 
گر حل نشــوند دوبــاره جوانه  دارد؛ این مشــکلات ا
خواهد زد کارهایی را می توان انجام داد اما نمی دانم 
بــا چــه منطقی هــر فرصتــی کــه بــرای کشــور ایجاد 

می شود آن را می سوزانند.

رئیس هیات مدیره کانون صنایع غذایی: 

ایران  غات  نخست  تامین کنندگان  فهرست  از  اوکراین 
خ های جهانی قوت گرفت ج شد/ احتمال افزایش نر خار
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نخستین شهرک افزودنی های غذایی و کشاورزی 
کشــور تحــت عنــوان »رهــاورد وطــن« بــا حضــور 
»سیدجواد ســاداتی نژاد« وزیر جهاد کشاورزی در 

هشترود از توابع آذربایجان شرقی کلنگ زنی شد.
کارآفرینــی و صنعــت غــذا، از ایرنــا،  گــزارش  بــه 
ساداتی نژاد وزیر جهاد کشاورزی در آیین کلنگ زنی 
این طرح گفت: خام فروشــی محصولات کشاورزی 
در سطح کشور باید به حداقل برسد و زنجیره ارزش 
محصولات کشــاورزی به عنوان ثــروت هر منطقه، 

برای توسعه همان منطقه صرف شود.
وی با بیان اینکه الگوی کشــت به تازگــی و بعد از 
۵0 سال در دولت سیزدهم ابلاغ شد، اضافه کرد: با 
ابلاغ الگوی کشت، یارانه های بخش کشاورزی نیز 

بر اساس آن به کشاورزان داده می شود.
کید و  وی همچنین به کشاورزی قراردادی نیز تا
بیان کرد: طی سال زراعی گذشته تولید محصولات 
زراعــی آذربایجان شــرقی بــه ویــژه گنــدم هماننــد 
بســیاری دیگر از اســتانها سه برابر شــد که نشان از 

اقتصادی شدن کشور دارد.
وی تلاش وزارت جهاد کشاورزی برای خودکفایی 
گنــدم  را یــادآوری کــرد و افــزود: ۸0 درصــد اراضــی 
کشــاورزی ایــن اســتان دیــم اســت و طرح توســعه 

کشت دیم امسال باید در استان اجرا شود.
کید استاندار آذربایجان شرقی به سنددار شدن  تا

اراضی کشاورزی
اســتاندار آذربایجان شــرقی نیــز در ایــن آییــن 
کید  سنددار کردن اراضی کشاورزی استان را مورد تا
قرار داد و افزود: صدور سند برای اراضی کشاورزی 

در حقیقت حفظ هویت کشاورز است.
عابدین خرم افزود: آذربایجان شرقی با برخوردار 
از ۹ ســد و منابع آبی قابل توجه، ظرفیت مناسبی 
برای توسعه کشاورزی دارد اما در برخی از موارد به 

صورت بهینه از این منابع بهره برداری نمی شود.
وی ابــراز امیــدواری کــرد کــه طــی ۲ ســال آینــده 
اراضــی پایاب در پنج ســد اســتان به صــورت کامل 
مورد بهره برداری قرار گیرد که در آن صورت حدود 
۵0 هزار هکتار از اراضی، زیر کشت مکانیزه می رود.
وی همچنین حمایت دولت در بخش کشاورزی 
را یادآوری کرد و افزود: توســعه شهرک های صنایع 
تبدیلــی بخــش کشــاورزی متناســب بــا ظرفیــت 

کید قرار داد. شهرستان ها مورد تا
ســیدحمزه امینــی نماینــده مــردم هشــترود و 
چاراویماق نیز استمهال وام های کشاورزی با توجه 

به خشکســالی را خواســتار شــد و گفت: کشاورزان 
به حمایت بیشــتر نیاز دارنــد و بســیاری از آنان در 

بازپرداخت اقساط ناتوان هستند.
وی تعلل بانک کشاورزی در پرداخت تسهیلات را 
یکی دیگر از مشکلات کشاورزان عنوان کرد و اظهار 
داشت: پرداخت نشدن خسارت بیمه نیز موجب 
کنون برخی از  سلب اعتماد کشاورزان شده است و ا
آنان رغبتی برای بیمه محصولات کشاورزی ندارند.
1۲ درصــد تولیــد ناخالــص ملــی بــه کشــاورزی 

اختصاص دارد
، آذرشــهر و اسکو در مجلس  نماینده مردم تبریز
شــورای اســلامی میز با بیان اینکه 1۲ درصد تولید 
ناخالــص داخلی بــه بخــش کشــاورزی اختصاص 
دارد، بیــان کــرد: ۳0 درصــد اشــتغال کشــور هم به 
حوزه کشاورزی گره خورده است و بر همین اساس 
نیــز بایــد از کشــاورزان بــه صــورت جــدی حمایت 

شود. 
کید کرد: حمایت  سیدمحمدرضا میرتاج الدینی تا
از بخش کشاورزی نه تنها ایجاد فرصت های جدید 
شغلی بلکه خودکفایی و امنیت غذایی را به ارمغان 
مــی آورد و بــه ویــژه در شهرســتان هایی کــه محــور 
اقتصادی آنها کشاورزی است، مسئولان باید برای 

حمایت از این بخش برنامه مدون داشته باشند.
کــزاد، مدیرعامــل شــهرک رهــاورد وطن  کمیــل پا
نیــز گفــت: ایــن شــهرک بــا ســرمایه گذاری »خلیل 
وطن دوســت« در کیلومتر 100 آزادراه پیامبر اعظم 
)ص( احداث شده و در فاز نخست آن که ۳4 هکتار 

وسعت دارد، ۷۵0 نفر به صورت مستقیم و سه هزار 
نفر به صورت غیرمستقیم صاحب شغل می شوند.
وی بــا بیان اینکه ســرمایه گذار بخــش خصوصی 
ح کــه مالــک هلدینــگ »وطن دوســت«  ایــن طــر
می باشد، یکهزار میلیارد تومان در فاز نخست این 
شــهرک ســرمایه گذاری خواهد کرد، اضافه کرد: فاز 
نهایی این شــهرک هم حدود 100 هکتار مســاحت 
دارد و حداقــل ۲ برابــر فــاز نخســت فرصت شــغلی 

فراهم می کند.
ح انــواع  بــه گفتــه وی در فــاز نخســت ایــن طــر
روغن خام، گلیســیرین، کنجاله، اسیدهای چرب، 
کنون  روغن های خاص و ژلاتین تولید می شــود و ا
مراحــل محوطه ســازی، ایجــاد مســیر ورودی و 
خروجــی از آزادراه و حصارکشــی شــهرک بــه اتمــام 

رسیده است.
بر اساس این گزارش، وزیر جهاد کشاورزی پیش 
ح ســرمایه گذاری از پایــاب  از کلنگ زنــی ایــن طــر
سد ســهند این شهرســتان نیز بازدید و با توجه به 
ظرفیــت قابــل توجه این ســد نســبت به گســترش 
اراضــی زیــر پوشــش و توســعه کشــاورزی منطقــه 

کید کرد. تا
هشــترود در حوضه آبریز دریاچــه ارومیه و تحت 
تاثیر محدودیت های سرمایه گذاری در این حوضه 
قرار ندارد و وجود منابع آبی قابل توجه و دسترسی 
بــه آزادراه تبریــز - زنجــان موجــب شــده اســت تــا 
ســرمایه گذاران آذربایجان شرقی به این شهرستان 

روی خوش نشان دهند.

ود آغاز شد ودنی های غذایی کشور در هشتر عملیات اجرایی نخستین شهرک افز
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عضو اتاق مشترک 
کستان:  ایران و پا

کستانی ها  اجتناب پا
از تاسیس بانک 

مشترک با ایران/ 
صادرات سیب به 

کستان در ازای  پا
واردات نارنگی و 

انبه

کســتانی ها در شرایط تحریم  علی ریگی میرجاوه خاطر نشــان کرد: پا
گر  می ترســند کــه بــا ایرانی هــا مــراودات پولــی و مالی داشــته باشــند و ا
تحریم ها علیه ایران به حالت تعلیق در بیایید در شــرایط عادی نیازی 

به ایجاد بانک مشترک وجود ندارد.
به گزارش ایلنا؛ علی ریگی میرجاوه در پاسخ به این پرسش که وضعیت 
کســتان به کجا رســیده اســت آیا  افتتــاح بانک مشــترک بین ایــران و پا
می تــوان امیــدوار بــه راه انــدازی این بانــک باشــیم؟ گفــت: بانک های 
کستانی  با آمریکایی ها کار می کنند از این رو به راحتی قبول نمی کنند  پا
که با ایرانی ها فعالیت اقتصادی داشــته باشند؛ بانک ها و صرافی ها در 
کستان اجتناب می کنند چون بعد از آغاز مراودات پولی و مالی با ایران  پا
در لیست ســیاه آمریکا بروند، به همین دلیل بعید است که این مهم تا 

زمانی که تحریم ها علیه ایران وجود دارد عملیاتی شود.
گر تحریم ها علیه ایران بــه حالت تعلیق در بیایید در  وی ادامه داد: ا
شرایط عادی نیازی به ایجاد بانک مشترک وجود ندارد و با گشایش ال 

سی ها و اعتبار اسنادی می توان کارها را جلو ببریم.
کستانی ها را طرف های تجاری قابل اعتمادی  این فعال اقتصادی پا
کستانی ها در کاغذ خوب هستند اما درعمل چندان  ندانست و افزود: پا

به سخنان خود پایبند نیستند و ضعیف عمل می کنند.
کستان به تولیدات ایرانی، تصریح کرد:  ریگی میرجاوه با اشاره به نیاز پا
کســتان به تجار و بازرگانان این کشــور اعلام کــرد که به  صورت  دولت پا
ســنتی و در غالب تهاتر فعالیت اقتصــادی خود را با ایــران دنبال کنند 
که دولت نمی تواند ال ســی اعتبار اسنادی برای تجارت با ایران باز  چرا

کند از این رو دولت این کشور برای واردات چند کالا ال سی باز نکردند 
تا در غالب تهاتر این کالاها وارد کشور شوند.

کســتان روزهــای خوبــی را پشــت ســر   وی بــا بیــان اینکــه اقتصــاد پا
نمی گذرانــد، گفــت: مقــرر شــده اســت کــه در قبال صــادرات ســیب به 
کســتان از این کشــور نارنگی و انبه وارد کنیم؛ همچنین فرآورده های  پا
، هیدروکربــن مــواد پتروشــیمی، کالاهای کشــاورزی از  نفتــی مانند قیــر

، کشمش، خرما و انگور صادر می شود. جمله خشکبار
کســتان با اشــاره بــه تعویــق انداختن   عضــو اتــاق مشــترک ایــران و پا
افتتاح بازارچه مرزی میرجاوه، خاطر نشــان کرد: افتتاح بازارچه مرزی 
کنون بازارچه مرزی کوهک فعال  میرجاوه امروز و فردا می شود اما هم ا
کســتانی به دلیل پیشــبرد روابط تجاری خود بازارچه ریمدان  است؛ پا
را فعــال کردنــد این بازارچــه به بندر گــوادر نزدیــک اســت و کالا در این 
بازارچه بسیار رد و بدل می شود؛ حدود 400 تا ۵00 کامیون روزانه از این 

مسیر تردد داریم.
کســتان حــدود 2 میلیارد دلار دانســت و  وی حجــم تجارت ایران و پا
کستان  در ۵ سال آینده حدود  افزود: هدف گذاری توسعه تجارت در  پا

5 میلیارد دلار  است که امیدواریم این عدد محقق شود.
ریگــی میرجاوه با بیان اینکــه تجار برای نقل و انتقــال کالایی خود به 
کستان عوارض پرداخت نمی کنند، گفت: کالاها با کانتینر به مرز تفتان  پا

کستانی منتقل می  شوند. می روند و از آنجا به کامیون های پا

کمیسیون ها،  معاون 
مجامع و شوراهای 
اتاق ایران: بهره وری 
در تولید و تجارت 
محصولات 
کمک  کشاورزی به 
هوشمندسازی

کید بر اهمیت سرمایه گذاری در بخش کشاورزی  علی چاغروند ضمن تا
ایران معتقد است هوشمندسازی این حوزه به ارتقای بهره وری در فرآیند 

تولید و تجارت کمک می کند.
(، به نقل  گروفودنیوز به گزارش پایگاه خبری صنعت غذا و کشــاورزی)ا
از اتاق بازرگانی ایران؛ معاون کمیسیون ها، مجامع و شوراهای اتاق ایران 
به دنبال برگزاری نخســتین اجلاس تجارت محصولات کشاورزی و غذا، 
کید کرد: بــرای ارتقای  ســرمایه گذاری در این حــوزه را ضــروری خواند و تا
بهره وری و چابک شــدن فرآیند تولید و تجارت باید به ســمت کشاورزی 

هوشمند حرکت کنیم.
علی چاغروند، معاون کمیســیون ها، مجامع و شــوراهای اتاق ایران با 
اشــاره به کشــاورزی هوشــمند، درگیر شــدن بنگاه های بزرگ بــا موضوع 
کشــاورزی، نکته ای است که نســبت به آن غافل هستیم. در حال حاضر 
واحدهای تنها کوچک و متوسط کشور به این حوزه می پردازند. در ایران 
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به دلیل تنوع کم محصــولات صادراتی غیرنفتی و از ســویی مزیت های 
نسبی که در بخش کشاورزی وجود دارد، باید زمینه برای سرمایه گذاری 

در کشاورزی با تدابیر ویژه تری مهیا شود.
بر اساس اظهارات چاغروند سرمایه گذاری در بخش کشاورزی به منظور 
تنوع بخشیدن به ســبد صادراتی غیرنفتی کشور بسیار ضروری است و 
کید  درعین حال بالا بردن میزان ارزش افــزوده در این حوزه باید مورد تأ

باشد.
او بهره گیــری از فناوری هــای جدیــد در بخــش کشــاورزی و ایجــاد 
کســب وکارهای دانش بنیان در این حوزه و حرکت به ســمت کشاورزی 
هوشمند را مهم دانست و ادامه داد: در دنیا به این سمت حرکت کردند 
ک عمل قــرار گیرد.  و در ایــران نیــز هوشمندســازی کشــاورزی باید مــلا
شرکت های مختلف در دنیا استفاده از هوش مصنوعی در کشاورزی را 
در دستور کار قرار دادند و نباید اجازه دهیم در این بخش ها بین ایران 

و سایر کشورها شکاف ایجاد شود.
چاغروند اصلی ترین وجه تمایز کشاورزی دیجیتال از کشاورزی عصر 
صنعتی را هوشمندسازی دانست و افزود: به کمک کشاورزی دیجیتال، 
فرآینــد تولید تا تجارت بــه صورت چابک تــر و بهره ورتر دنبال می شــود. 
هرچند پیــش از ورود به این حوزه باید از زیرســاخت های فناوری قوی 

و امکان دسترسی یکسان و همگانی به این فناوری ها برخوردار شویم.
معاون کمیسیون ها، مجامع و شــوراهای اتاق ایران یکی از نهادهای 
مهــم در بخــش کشــاورزی را دانــش عنــوان کــرد و گفــت: شــرکت  های 
دانش بنیان می توانند دانش فنی لازم را در تامین نهاده های کشاورزی، 
فرآوری محصولات کشــاورزی، تامین زیرساخت های لجستیک، توزیع 
و تجارت کشــاورزی فراهم کنند. البته توجه به این موضوع نیز اهمیت 
دارد که یادگیری و مدیریت دانش باید در تمام زنجیره ارزش کشاورزی 

استراتژی مدون داشته باشد.
بــه اعتقــاد او مهــم اســت کــه رویکــرد غالــب در صــادرات محصــولات 
کشــاورزی از تولید مبتنی بر عرضه مازاد محصــولات داخلی به تولیدی 
که پاســخگوی تقاضــای بازارهای صادراتی باشــد، تغییر کنــد. بنابراین 
لازم است رویکردهای داده محور، استفاده از فناوری های مانیتورینگ، 
بــه کارگیــری شــبکه هوشــمند در تجاری ســازی و بازاریابــی محصولات 

کشاورزی، در راس استراتژی رشد و توسعه کشاورزی قرار گیرد.

در نشست موسسه 
جهانی حلال و 
کادمی علوم  آ

اجتماعی ویتنام مقرر 
شد؛ ایران و ویتنام 

در زمینه حلال 
همکاری می کنند

در نشســت مجازی موسســه جهانی حــلال و موسســه مطالعات 
کادمی علــوم اجتماعی ویتنام، مقرر شــد تا  خاورمیانــه و آفریقای آ

تفاهم نامــه ای برای آغــاز همکاری های مشــترک میان دو طرف به 
امضا برسد.

(، به  گروفودنیوز به گزارش پایگاه خبری صنعت غذا و کشاورزی)ا
نقل از اتاق بازرگانی ایران؛ نشســت مجازی موسسه جهانی حلال 
کادمی علوم  )ایکریک( و موسســه مطالعات خاورمیانه و آفریقای آ
اجتماعی ویتنام )IAMES( برگزار شد. در این نشست که به دنبال 
کرات ســفیر ایران در هانوی با لی فوک مین مدیرکل موسســه  مذا
کادمــی علــوم اجتماعــی ویتنام  مطالعــات خاورمیانــه و آفریقــای آ
درباره فرصت های همکاری دو کشور در زمینه حلال و با هماهنگی 
وزارت امــور خارجــه برگــزار شــد، ســفیر ایــران در ویتنــام، نماینــده 
وزارت امور خارجه، محمدرضا کرباســی مدیرکل ایکریک، شجاعی 
مشاور ارشد ایکریک، اسکندری مدیر فنی ایکریک و مین مدیرکل 
کادمی علــوم اجتماعی  موسســه مطالعــات خاورمیانه و آفریقــای آ
ویتنام، رملان عثمان مؤسس مرکز حلال ویتنام و جمعی از اعضای 

این موسسه حضور داشتند.
لی فوک میــن مدیرکل موسســه مطالعــات خاورمیانــه و آفریقای 
کادمی علوم اجتماعی ویتنام با بیان اینکه موضوع صنعت حلال  آ
در ویتنام با جدیت در حال پیگیری است، گفت: تدوین استراتژی 
10 ســاله ویتنام در صنعت حلال در دســتور کار قرار دارد تا توســط 
نخســت وزیر امضا شــود. در حال حاضر به ویژه در شــمال ویتنام، 
شناخت و درک درستی از محصولات حلال وجود ندارد و تهیه این 

اقلام در فروشگاه ها به راحتی امکان پذیر نیست.
ویتنام علاقه مند به افزایش صادرات محصولات حلال خود است

کبــر نظری ســفیر ایــران در ویتنام، با اشــاره بــه ظرفیت بالا  علی ا
و در حــال رشــد بــازار جهانی حــلال و همچنیــن جمعیــت در حال 
رشد مسلمانان در جنوب و غرب آسیا و آفریقای شمالی بیان کرد: 
طبق آمــار هزینه هایی که صــرف حلال می شــود 1.۳ درصد از 4.1 
تریلیون دلار آمریکا در سال ۲0۲0 است که پیش بینی می شود این 
رقم بــه ۹.1 تریلیون دلار در ســال ۲0۲4 و 1۵ تریلیون دلار در ســال 

۲0۵0 برسد.
او افزود: حلال فقط محدود به غذا نیســت و طیف گسترده ای از 
محصولات در زمینه آرایشی و بهداشتی و دارویی را شامل می شود 
که این محصولات تأثیر بســیار مثبتی بر توســعه صنعت توریســم و 

اقتصاد و خدمات بازاریابی در ویتنام دارد.
کید کرد: ویتنام علاقه مند به افزایش صادرات محصولات  نظری تأ
حلال خود به بازار حلال مخصوصاً در آســیای غربی است. ایران با 
کثریت مســلمان خود بازار  توجــه به جمعیــت ۹0 میلیون نفری بــا ا
بســیار مناســبی برای محصولات حلال ویتنام است. علاوه بر این، 

ایران دانــش، امکانات و تجربه ای عالی در زمینه حلال دارد.
او با بیان اینکه ســالیانه ۵0 شرکت ویتنامی گواهی حلال دریافت 
می کننــد در حالــی کــه تنهــا ۲0 محصــول حــلال ویتنامــی صادرات 
می شوند گفت: ما برای توسعه بازار ویتنام و ورود این کشور به بازار 
حلال از طرق مختلف از جمله ایجاد بســتری جهــت عقد قرارداد، 
ک گذاری تجربیــات و گواهی  ، آموزش و بــه اشــترا برگــزاری ســمینار

حلال و همکاری با افراد ذیصلاح در ایران آمادگی داریم.
رمــلان عثمان مؤســس مرکز حــلال ویتنام گفــت: در ویتنام درک 

News

53

w w w . i r a n f o o d m a g a z i n e . c o mINDUSTRY

Food Industry Magazine

F
o

o
d

 I
n

d
u

s
tr

y 
M

a
g

a
z

in
e

I N D U S T R Y



INDUSTRY

Food Industry Magazine

F
o

o
d

 I
n

d
u

s
tr

y 
M

a
g

a
z

in
e

مشــخصی از معنای حــلال و حلیت وجود ندارد و نگاه ها به ســمت 
لوگــوی حــلال اســت. در حالــی کــه بــه کارگیــری الزامــات شــریعه در 
حلیت یک محصول ضروری اســت. با توجه به تجربیات کشورهای 
عضو همکاری اســلامی و به خصــوص ایران در این زمینه خواســتار 

گاهی در ویتنام هستیم. همکاری جهت توســعه دانش و آ
امکان توســعه همکاری های ایران و ویتنام در حوزه غذای حلال 

وجود دارد
محمدرضــا کرباســی مدیــرکل ایکریــک هــم با بیــان اینکــه صنعت 
حــلال صنعتی در حال گســترش در جهان اســت گفــت: پیش بینی 
می شــود ارزش بازار جهانی حلال در ســال ۲0۲۷ بــه ۲ تریلیون دلار 
برســد و ایــران در ســال ۲0۲0 جایــگاه ششــم در تولید غــذای حلال 
در کشــورهای مســلمان و غیرمســلمان را داشــت. ایــران در میــان 
کشــورهای اســلامی، کشــور هفتــم در مصــرف غــذا، هفتــم در تولید 
غلات، سوم در تولید میوه، چهارم در تولید گوشت، و دوم در تولید 

سبزیجات است.
او با اشاره به واردات ۳4۸ میلیارد دلاری ویتنام افزود: ۸1 میلیون 
دلار از این رقم واردات از ایران است که از این میزان نیز 1۵ میلیون 
دلار مربــوط بــه واردات غذاســت. صــادرات ویتنــام به جهــان 41۸ 
میلیارد دلار اســت که 4۳ میلیــون دلار آن به ایران اســت که از این 
میــزان ۳4 میلیــون دلار مربــوط بــه واردات غــذای ایــران از ویتنــام 

است.
کید کرد: با توجه به اینکه بخش زیادی از حجم تجارت  کرباسی تأ
دو کشــور را مواد غذایی تشــکیل داده اســت امکان رشــد و توســعه 
همــکاری دو کشــور در بحــث تولیدات حلال بــرای بازار دو کشــور و 

کشورهای دیگر جهان وجود دارد.
او همچنیــن پیشــنهاد تأســیس دفتــر موسســه جهانــی حــلال 
)ایکریــک( در ویتنــام، امضــای تفاهم نامــه همــکاری در زمینــه 
بازرســی از تولیدکنندگان غذای حــلال و تبادل اطلاعــات در زمینه 

ح کرد. استانداردهای حلال OIC را مطر
کرباســی با بیــان اینکــه مصرف و نیــاز به غــذای حلال محــدود به 
کشورهای مسلمان نیست و کشورهای غیرمسلمان نیز علاقه مند به 
مصرف غذای حلال هســتند گفت: باید توجه داشت در کشورهای 
کــز مختلفی نشــان حــلال صــادر می کننــد ولــی تمامی  مختلــف مرا
آن هــا صلاحیــت صــدور گواهــی حــلال را ندارنــد. اســتاندارد مرجع 
OIC/SMIIC اســتانداردی معتبر در کشــورهای اسلامی است. اما 
، کشورهای اســلامی لوگوی مشترک ندارند و علیرغم  در حال حاضر
پذیرفته شدن استانداردهای OIC/SMIIC در این کشورها، برخی 
از کشورها بر اساس اســتاندارد ملی خودشان عمل نموده و گواهی 

حلال صادر می کنند که مورد تائید دیگر کشــورها قرار ندارد.
مین هم در پاسخ از امضای تفاهم نامه و تبادل اطلاعات استقبال 
کید بر بهره مندی از تجربیات کارشناسان حلال ایران  کرده ضمن تأ
برای پیاده ســازی طرحی ملی در ویتنام گفت: ایجاد رستوران های 
حلال و گردشگری حلال در ویتنام در دستور کار این مرکز قرار دارد.
در پایــان، مقــرر شــد تــا تفاهم نامــه ای میــان طرفیــن بــه صــورت 
حضوری در تهــران یا هانوی با هماهنگی ســفارت ایــران در هانوی 

ظرف ۳ ماه آتی به امضا برسد.

دبیر انجمن 
تصفیه کنندگان 
شکر: 800 هزار 
تن شکر از ابتدای 
سال وارد بازار 
شده است

غلامحسین بهمنی گفت: با توجه به ازدیاد عرضه و موجودی ذخایر 
شکر در انبارها، کمبودی در توزیع محصول نداریم.

به گزارش باشگاه خبرنگاران جوان؛ غلامحسین بهمنی گفت: با توجه 
به ازدیاد عرضه در برابر تقاضا، بازار شکر در رکود به سر می برد.

او قیمــت کنونــی هــر کیلــو شــکر درب کارخانــه را 1۷ هــزار و ۵00 تــا 1۷ 
کنون قیمت هر کیلو شــکر در  هــزار و ۶00 تومان اعلام کرد و گفــت: هم ا
فروشــگاه زنجیــره ای ۲0 هــزار و ۵00 تومان و خرده فروشــی هــا ۲1 تا ۲۲ 

هزار تومان است.
بهمنی می گوید: بنابر آمار از ابتدای سال ۸00 هزار تن شکر وارد شده 
است، به همین خاطر موجودی شکر انبارها بالاست و همین امر منجر 

به کاهش قیمت در بازار شده است.
دبیر انجمن تصفیه کنندگان شــکر گفت: در شــرایط فعلی واردات به 
سبب ازدیاد عرضه صرفه اقتصادی ندارد. بنابر بخشنامه جدید واردات 

شکر مشروط به خرید تولید داخل است.
بنابر گفته بهمنی، با توجه به ذخایر شکر و میزان واردات طی ماه های 

، مشکلی در عرضه شکر تا پایان سال نداریم. اخیر
آمارها نشان از آن دارند که قیمت جهانی هر تن شکر ۵۲0 تا ۵۳0 دلار  
است که بر این اساس قیمت هر کیلو شکر سفید باید چیزی حدود 1۷ 

هزار و ۵00 تومان باشد.

رئیس اتاق 
بازرگانی ایران: 
تجار غیرحرفه ای، 
لطمات زیادی 
به تجارت وارد 
کرده اند

رئیس اتاق بازرگانی ایران با اشاره به اهمیت قراردادهای بین المللی، 
گفت: عدم توجه تجار غیرحرفه ای به ابعــاد حقوقی قراردادها لطمات 

زیادی به تجارت دو طرف وارد کرده است.
، غلامحســین شــافعی در همایش ملی نقش و اهمیت  به گزارش مهر
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قراردادهای تجــاری در بازرگانــی بین المللــی اظهار کــرد: قراردادهای 
بین المللــی به دلیــل تغییر و تحولات ســریع فضــای بین الملل بســیار 
گر قوانیــن مربوط به ایــن قراردادها به روزرســانی  بااهمیت هســتند؛ ا
نشــود تجار در مســیر خــود با مشــکلات زیــادی مواجه خواهند شــد. 
اهمیت ایــن موضوع برای مــا از این جهت دوچندان اســت کــه ما در 
منطقه ای قرار داریم که تجارت با بســیاری از کشورها با ریسک پذیری 

بالایی برخوردار است
رئیس اتــاق بازرگانی ایــران افزود: وجــود تجار غیرحرفــه ای در ایران 
و کشــورهای منطقــه کــم نیســت. متأســفانه عــدم توجــه ایــن تجــار 
غیرحرفه ای بــه ابعاد حقوقــی قراردادها لطمات زیــادی به تجارت دو 

طرف وارد کرده است.
شــافعی ادامه داد: موضــوع اهمیت قراردادهای بین المللی با رشــد 
توسعه مناســب و در مسیر ســازنده روابط اقتصادی کشــورها تناسب 
گر به این مسئله در شرایط جدیدی که  دارد و هم وزن است، بنابراین ا
این تحولات، سریع رخ می دهد توجه نشود و شرایط جدید کشورها در 
انعقاد قراردادها مورد توجه قرار نگیرد اثرات منفیان زیاد خواهد بود.

کیــد بــر اهمیــت مســئله داوری در  رئیــس اتــاق بازرگانــی ایــران بــا تأ
قراردادهای بین المللی گفت: متأســفانه این موضــوع آن طور که باید 
مورد توجه قرار ندارد. تجار ما خیلی وقت ها در شرایطی با اختلاف های 
گــر دارند نحوه  تجــاری روبرو هســتند که یــا برخی قــرارداد ندارنــد و یا ا
رفع اختلاف را در قــرارداد مورد توجه قرار نداده اند. لذا کار حل وفصل 

اختلافات تجاری در این شرایط سخت می شود.
وی اظهــار کرد: ما در مســیر فعلی نمی توانیم به روش های گذشــته بر 
قراردادهای بین المللی تکیه کنیم، مخصوصاً در شرایط فعلی تحریم ایران 

گی های خاص این شرایط در قراردادها باید مورد توجه قرار بگیرد. ویژ

تصمیم جدید 
وزارت اقتصاد برای 

خرید نان

مشــاور وزیــر امــور اقتصــادی و دارایی از امــکان خریــد نان بــا کارت 
اعتبــاری نانوا در شــرایط خــاص خبر داد و گفــت: نانوایی هایــی که بر 
پایه کارتخوان فروش خــود را انجام می دهنــد، 1۵ درصد کمک هزینه 
علی الحســاب جبــران افزایش هزینه هــای اجــاره و دســتمزد نانوایان 

دریافت می کنند.
به گزارش ایســنا؛ محمد جلال با اشــاره به حذف ارز ترجیحی اظهار 
کرد: از همــان ابتدا راهبــرد دولت در برنامــه مدیریت هوشــمند یارانه 
نان، بــر یک اصل بســیار مهم متکی بود بــود و آن اینکــه قیمت نان با 
کنــون هم عدم  حــذف ارز ترجیحی بــرای مردم هیــچ تغییری نکند. تا

تغییــر قیمت نان و عدم ایجاد هرگونه تنش در ســمت مردم به عنوان 
، نان سنتی به  یک اصل کلیدی در نظر گرفته شده است. البته منظور
عنوان نان عمومی مصرف مردم اســت و نان صنعتی و فانتزی الگوی 

متفاوتی دارند.
وی با بیــان اینکه دومیــن اصل نپرداختــن به مفهومــی تحت عنوان 
ســهمیه بندی نــان اســت، توضیــح داد: از ابتــدای اجــرای طــرح، الگو 
به نحوی طراحی شــد که هیــچ محدودیتی بــرای خرید نان در ســمت 
مردم وجود نداشــته باشــد. بنابراین مردم همانند ســابق خرید خود را 
انجام می دهند و فقط بســتر پرداخت از یک کارتخوان معمولی به یک 

کارتخوان هوشمند تغییر شکل داده است.
، همــه  مشــاور وزیــر اقتصــاد ادامــه داد: بــا اتخــاذ دو رویکــرد مذکــور
زحمت های مربوط به جلوگیری از انحراف مصــارف آرد غیر یارانه ای در 
سمت دولت نگه داشته شد و بر پایه داده هایی که سامانه در اختیارمان 

قرار می دهد، با یک الگوی هوشمند جلوی انحرافات گرفته می شود.
جلال با اشــاره بــه اجرای طــرح مردمی ســازی یارانه ها در ســایر اقلام 
کالایــی، عنوان کــرد: پیش بینی ها نشــان می داد بــا اجرای ایــن طرح و 
غ و گندم مورد استفاده در واحدهای صنعتی  افزایش قیمت گوشت، مر
کارونــی و… تقاضا برای نان و گنــدم یارانه ای افزایشــی 10 تا ۳0  ماننــد ما
درصدی داشــته باشــد. اما بــا همــکاری وزارت جهاد کشــاورزی، وزارت 
کشور و استانداری ها و همچنین زیرساختی که با همکاری وزارت اقتصاد 
و سیســتم شبکه بانکی کشــور راه اندازی شــده، افزایش تقاضای گندم 

یارانه ای در کشور محقق نشده است.
بــه گفته وی، طبق آمار حجــم مصرف گندم یارانه ای بــرای تولید نان 

سنتی مشابه دوره هفت ماهه سال 1400 است.
کید بر اینکه داده های مربــوط به گندم، آرد و  مشــاور وزیر اقتصاد با تا
فعالیت نانوایی ها شفاف شــده است، عنوان کرد: امروز می توان کمک 
کثری نانوایان متعهد، پاســوز رفتار اشــتباه جمعیت  کرد جمعیــت حدا
حداقلــی نانوایــان متخلــف نشــود. قبــلا ابــزار داده ای کافــی در اختیــار 
کمیــت حوزه نــان نبود، بــه همین دلیل مجبــور بودیم بــه مفهومی  حا
تحت عنوان ســهمیه آرد نانوایی پناه ببریم. به همین دلیل نانوایی که 
متقاضی داشت نمی توانست نان بیشتر از سهمیه تولید کند و نانوایی 
که انگیزه انحراف مصارف آرد را داشــت می توانســت بر پایه سهمیه اش 

این کار را انجام دهد.
جلال ادامه داد: در فاز پیش روی طرح قرار است نانوا ما به ازای عرضه 
نان به مردم هیچ محدودیتی تحت عنوان سهمیه آرد نانوایی مشاهده 
نکنــد و تولیــد و عرضه نان بــه مردم فاقــد محدودیتی تحت عنــوان آرد 
باشــد. از طرف دیگر نیز فردی که آرد را برای سایر مصارف استفاده می 

کرد، دیگر قادر به ادامه این کار نباشد.
امکان خرید نان با کارت نانوا

وی در ادامــه به این ســوال که تکلیــف افرادی کــه به هــر دلیلی فاقد 
کارت اعتبــاری هســتند، چــه می شــود؟ پاســخ داد: بنــای طرح بــر پایه 
کنش الکترونیکی خرید نان طراحی شــده است. این احتمال وجود  ترا
دارد کــه به هــر دلیلی ممکن اســت برخــی هموطنــان در لحظــه خرید 
نان به کارت بانکی دسترســی نداشته باشــند یا کارت بانکی آن ها فاقد 
موجودی باشد یا اتباع خارجی باشند. در این راستا در زیرساخت فنی 
تدبیری پیش بینی شده اســت مبنی بر اینکه نانوایان مشخصات یکی 
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گر  از کارت های بانکی خود را به انتخاب خود در سامانه ای ثبت کنند و ا
فردی به آن ها مراجعه کــرد که فاقد کارت بانکی بــود، می تواند پول نقد 
را از مشــتری دریافت کند و به نیابت از آن، کارت خود را برای فروش نان 

استفاده کند.
مشــاور وزیر اقتصاد ادامــه داد: نانوایــان باید متوجه باشــند زمانی که 
درمورد ســامانه هوشــمند صحبت می شــود تبدیــل کردن ایــن رفتار به 
یک رفتار عمومی قابل قبول نیست. یعنی این قابلیت فقط برای شرایط 
اسثتثنایی طراحی شده اســت. برای مثال در اســتانی که پذیرش اتباع 
ممنوع اســت یک الگوی متعارفی اســتخراج می شــود که بــه ازای هر ۲0 
کنش می تواند توسط کارت نانوا  کثر یک یا دو ترا کنش معمولی، حدا ترا
معقول محســوب شــود. البته این فرایند باید توســط ســامانه محاســبه 
شود. برای مثال در شهری مانند مشهد که حضور اتباع پررنگ تر است، 
سیستم در حاشیه شــهر با یک الگو و در داخل شــهر با یک الگوی دیگر 

محاسبات را انجام می دهد.
جلال درمورد زمان اجرای طرح مذکــور نیز توضیح داد: از نظر فنی کار 
توسعه انجام شــده و به صورت پایلوت در یک استان درحال اجرا است. 
گــر مشــکل فنــی و امنیتــی نداشــت، روی همــه کارتخوان هایــی کــه در  ا
نانوایی ها اســت به صورت متمرکز به روزرسانی می شود. البته فرایند آن 
نیز به نانوایی ها آموزش داده خواهد شــد. ایــن طرح احتمالا ظرف یک 

ماه آینده عملیاتی می شود.
لزوم تجهیز نانوایی ها به کارتخوان

وی در ادامه با بیان اینکه استفاده از کارتخوان ها بیش از ۹۹ درصد در 
گر نانوایی کارتخوان ندارد، مشکل از  گیری دارد، گفت: ا سراسر کشور فرا
سمت خودش بوده است. برای مثال اطلاعات کامل نبوده یا مدارک ایراد 
داشته یا مشکلات وراثتی وجود داشته است. توصیه وزارت اقتصاد این 
اســت که نانوایی ها از کارتخوان به منظور ایجاد سوابق فعالیت نانوایی 
یعنی ثبت ســوابق فروش، اســتفاده کننــد. در غیر این صــورت در آینده 
برای خرید نان دچار مشــکل خواهند شــد. از طرف دیگــر نانوایی هایی 
که بر پایه کارتخوان فروش خود را انجام می دهند، 1۵ درصد کمک هزینه 
علی الحساب جبران افزایش هزینه های اجاره و دستمزد نانوایان دریافت 

می کنند.

افتتاح پروژه های 
زنجیره ارزش 

کشور در  زعفران 
خراسان جنوبی

همزمان در سه اســتان کشــور به صورت ویدئو کنفرانس با حضور 
رئیس ستاد اجرایی فرمان امام )ره( پروژه های زنجیره ارزش زعفران 

کشور در خراسان جنوبی افتتاح شد.

بــه گزارش ایســنا؛ ســیدمجتبی موســوی، مدیــرکل ســتاد اجرایی 
فرمان حضرت امام خمینی)ره( خراسان جنوبی، با اشاره به دستور 
دفتر مقام معظم رهبری مبنی بر ورود این ســتاد در حوزه زعفران، 
بــه رســانه های گروهــی گفت: بــا افتتــاح ایــن پروژه ها، در خراســان 

جنوبی مبحث خزانه پیاز زعفران دنبال می شــود.
وی بــا بیان اینکــه در خراســان جنوبی 1۷ هــزار هکتــار زمین زیر 
ح افزایش راندمان  کشت زعفران است، افزود: هدف نهایی این طر
ع زعفران اســتان بوده و یکی از دغدغه های اصلی  برداشت از مزار
ع بــا پیــاز اصــلاح نژاد شــده و  کشــاورزان ایــن حــوزه، کاشــت مــزار
عاری از ویروس اســت که با افتتاح این پروژه ایــن دغدغه برطرف 

می شود.
موســوی با بیــان اینکه برای ایــن پروژه بیــش از ۲ میلیــارد تومان 
هزینه شده است، افزود: خزانه پیاز زعفران در ۵ هکتار کشت شده 

است که در ســال های آینده به 100 هکتار نیز می رسد.
ح، پیاز اصلاح نژاد شده و عاری  وی با بیان اینکه خروجی این طر
از ویروس برای کشــاورزان اســت، تصریح کرد: آموزش کشاورزان در 

بحث کاشــت و برداشت زعفران نیز در دستور کار قرار دارد.

رئیس انجمن خرما: 
ارزش صادرات 
خرما به 400 میلیون 
دلار می رسد

محســن رشــید فرخی گفت: علی رغم شــرایط اقلیمی برآورد می شود 
که تولید خرما به یک میلیون و ۲۵0 تا یک میلیون و ۳00 هزار تن برسد.
به گــزارش باشــگاه خبرنگاران جوان؛ محســن رشــید فرخــی گفت: با 
وجود سیل وخشکیدگی خوشه خرما در برخی مناطق پیش بینی می 
شــود که تولید خرما به یک میلیون و ۲۵0 تا یک میلیون و ۳00 هزار تن 

رسیده است.
بــه گفتــه او، در بخش کشــاورزی، خرما تنها کالایی اســت کــه متاثر از 

خرما نیست که براین اساس به متوسط تورم کشوری نرسیده است.
رشــید فرخــی می گویــد: در شــرایط فعلــی مشــکل خاصــی در بحــث 
صادرات نداریم، اما مشــکلات بازگشــت ارز مربوط بــه تحریم همچنان 

به قوت خود پابرجاست.
کی از آن اســت کــه ۲۵ تا ۳0  رئیــس انجمــن خرما گفــت: برآوردهــا حا
درصــد محصــول تولیــدی معــادل ۳00 هــزار تــن صادر شــود کــه ارزش 

صادراتی آن به ۳۵0 تا 400 میلیون دلار می رسد.
او قیمــت کنونی هــر کیلو خرمــا مضافتی 4۵ هــزار تومان اعــلام کرد و 
گفت: نرخ کنونی خرما تابع عرضه و تقاضاست و نمی توان نرخ مصوبی 

برای 1۲ گونه رایج اعلام کرد.
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News

رئیس اتاق مشترک 
بازرگانی ایران و 

عمان: جایگاه 
مناسب البرز در 
صادرات میوه و 

سبزی به عمان

محسن ضرابی گفت: صادرکنندگان حوزه کشاورزی البرز سهم بالایی 
در صادرات میوه و سبزیجات به کشور عمان دارند.

به گزارش ایســنا، محســن ضرابی در جلسه هم اندیشــی که به منظور 
گروفودعمان و گلفود دبی در  هماهنگی و نحوه حضور در نمایشگاه های ا
اتاق البرز برگزار شد، بیان کرد: هدف از برگزاری این جلسه ترسیم تصویر 
شفاف از عمان به منظور آشنایی فعالان اقتصادی ایران با توانمندی ها، 
زیرساخت ها و تســهیلات ایجاد شده در آنجا اســت  تا با برنامه به کشور 

مقصد سفر کنند.
وی افزود: عمان کشوری با جمعیت 4.۵ میلیون نفر است که 40درصد 
کنان آن را اتباع بیگانه تشــکیل می دهد و تــورم 1.۵ درصدی را در  از ســا

سال ۲0۲1 تجربه کرد؛ دارای سومین پول قدرتمند دنیا است.
رئیس اتاق مشترک بازرگانی ایران و عمان عنوان کرد: دولت عمان نه 
کرات  تنها در دوران دفاع مقدس بلکه در روزهای سخت تحریمی و مذا

برجام در کنار کشورمان حضور داشت .
وی با بیان اینکه بنادر مجهز، مناطق آزاد و شهرک های صنعتی با زیر 
ساخت های مناســب از جمله ظرفیت های عمان است، گفت: بررسی 
حجم کل مراودات اقتصادی میان این ایران و عمان تا قبل از سال ۹۲ 

نشان می دهد که این میزان 1۷0 تا ۲۲0 میلیون دلار بوده است.
ضرابی ادامه داد: در سال ۹4 اتاق مشترک ایران و عمان و اتاق بازرگانی 
این کشور تفاهم نامه هایی را به امضاء رساندند که در راستای آن اولین 
خط کشتیرانی میان بندرعباس و بندر صحار راه اندازی شد و این بندر 
کنون تعداد این خطوط به چهار  مخصوص ورود کالاهای ایرانی است، ا

مورد رسیده است.
وی با اشاره به اینکه خطوط هوایی مناســب میان ایران و عمان برقرار 
است، افزود: در حال حاضر میان کیش، بندرعباس، لار، چابهار، تهران، 
مشهد و یا رشــت در ایران با مسقط در عمان خط مستقیم هوایی فعال 

است.
رئیس اتاق مشــترک بازرگانی ایــران و عمان توضیــح داد: خارجی ها از 
جمله فعالان اقتصــادی ایران برای ثبت شــرکت در عمان بــا 100درصد 

سهام می توانند این کار را انجام داده و مجوز کار دریافت کنند.
وی با این توضیح که سال گذشته رکوردی در میزان روابط اقتصادی 
میان  ایران و عمان ثبت شد به گونه ای که رقم صادرات ما به این کشور 
به ۷1۶ میلیون دلار رســید و این میزان در ۶ ماهه نخســت امسال برابر 
۵41 میلیون دلار ثبت شــد که ۲۷۷ میلیون دلار در مدت مشــابه سال 

قبل بوده است.

ضرابی در ادامه گفت: در حال حاضر واردات کشور عمان ۳1 میلیارد 
دلار اســت که ســهم ما از این مهم ۲.4درصد بوده اســت و امیدواریم تا 

پایان سال جاری به رقم ۳.۶ درصد برسد.
وی توضیح داد: در ۳1 قلم اول واردات عمان که عمده آن مواد غذایی، 
میوه و محصولات کشاورزی است، صادرکنندگان البرزی سهم بالایی در 
واردات 4۵ میلیون دلاری میوه و سبزیجات به این کشور دارند، در حوزه 
مواد پلاستیکی و تجهیزات پزشکی نیز در بخش صادرات به این کشور 

جایگاه خوبی داریم.
رئیس اتاق مشــترک ایران و عمان عنوان کرد: به دنبال عارضه یابی و 

تسهیل نقل و انتقالات مالی به کشور عمان هستیم.
وی با بیان اینکه در کشور عمان نمایشگاه های تخصصی زیادی برگزار 
گروفود است، در آنجا در رقابت  می شود، گفت: یکی از این نمایشگاه ها ا
با سایر تولیدکنندگان در کنار سنجش رقابت پذیری جایگاه بازار خود را 

به دست می آوریم و عمانی ها باید کشور ما را بیشتر بشناسند.
ضرابی در ادامه در خصوص صادرات محصولات ایرانی از مبدا عمان 
به دیگر کشورها نیز تشریح کرد: عمان با 1۶ کشور عربی-آفریقایی، آمریکا، 
گر کالای ایرانی از طریق  سنگاپور و 4 کشور اروپایی قرارداد FTA دارد و ا

عمان به آن کشورها صادر شود، تعرفه گمرکی آن صفر می شود.

پیش بینی رشد 
20 درصدی تولید 
زعفران

کی از آن است که تولید زعفران  عضو شورای ملی زعفران گفت: برآورد ها حا
به ۳۵0 تن برسد.

 به گزارش باشگاه خبرنگاران جوان؛ علی حسینی گفت: با توجه به آنکه به 
پیک برداشت زعفران نرسیدیم، نمی توان ارزیابی صحیحی راجع به قیمت  

و تولید محصول داشت.
به گفته او، مسئولان وزارت جهاد پیش بینی کردند که امسال تولید زعفران 

نسبت به سال قبل با رشد ۲0 درصدی به ۳۵0 تن برسد.
کثر قیمت هر کیلو زعفران سوپر نگین  کنون حدا حسینی می گوید: هم ا

نو 40 میلیون تومان است.
عضو شورای ملی زعفران گفت: بنابر آمار گمرک در شهریور صادرات زعفران 
نسبت به مدت مشابه سال قبل ۵0 درصد کاهش داشته است که امیدواریم 

با توجه به کاهش زعفران های رسوب شده، صادرات شتاب بگیرد.
گر صادرات شتاب بگیرد و به حالت عادی بازگردد، امیدی  بنابر گفته او، ا
به بازگشت جایگاه اولیه است. در غیر این صورت چشم انداز خوبی پیش 

رو نیست. 
بنابــر آمــار ســال گذشــته تولیــد زعفــران ناشــی از خشکســالی کاهــش 

چشمگیری داشت.
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تحقیقات جدید نشان می دهد که رژیم غذایی 
حیوانــی و کــم کربوهیــدرات بــا خطــر بیشــتر ابتلا 
به دیابــت نــوع ۲ مرتبط اســت، در حالی کــه رژیم 
غذایی گیاهی و کم کربوهیدرات با خطر کمتر ابتلا 

به دیابت همراه است.
بــه گــزارش کارآفرینــی و صنعــت غــذا بــه نقــل از 
مدیسن نت، »یلی وانگ«، سرپرست تیم تحقیق 
از دانشــگاه هــاروارد، می گویــد: »بــرای جلوگیــری 
از خطــر ابتــلاء بــه دیابت نــوع ۲ بــرای افراد ســالم 
بدون پیش دیابت یا دیابت، ممکن اســت کمیت 
کربوهیدرات ها به اندازه کیفیت پروتئین، چربی ها 
و کربوهیدرات ها مهم نباشــد. نکته کلیدی توجه 

به کیفیت غذا است.«
رژیم های کم کربوهیدرات محبوب هســتند زیرا 
تحقیقات نشــان می دهد که می توانند به سرعت 
وزن را در عــرض ۶ تا ۱۲ مــاه کاهش دهنــد. با این 
حال، مشخص نیســت که چرا آنها در کاهش وزن 
بسیار کارآمد هستند یا چگونه بر سلامت طولانی 

مدت تأثیر می گذارند.
رژیم هــای غذایــی کــم کربوهیــدرات، بــا افزایش 
چربی و پروتئین همراه هســتند و یــک نظریه این 
است که این رژیم غذایی منجر به احساس سیری 
و کاهش گرسنگی می شود. نظریه دیگر این است 
که محدود کردن کربوهیدرات ها متابولیسم بدن 
را افزایش می دهد و به کالری سوزی کمک می کند.
حداقل ده ها نوع رژیم غذایــی کم کربوهیدرات 
محبوب وجــود دارد، از جملــه رژیــم کتوژنیک که 
کربوهیدرات ها را به شدت محدود می کند، و رژیم 
پالئو که بر میوه ها، سبزیجات و گوشت های بدون 

کید دارد. چربی تا
برخــی مطالعــات نشــان داده انــد کــه رژیم های 
غذایی کم کربوهیدرات ممکن اســت سطح گلوکز 
خــون را در افــراد مبتــلا به پیــش دیابت یــا دیابت 
نوع ۲ بهبود بخشــد. اما تعــداد کربوهیدرات های 

کید  مصرف شده در این رژیم ها متفاوت است و تا
بــر خــوردن چربی هــا نگرانی هــا را در مــورد تاثیــر 
رژیم ها بر ســطح کلسترول و ســلامت قلب، ایجاد 

می کند.
در ایــن مطالعــه، محققــان ارتبــاط بیــن مصرف 
کــم کربوهیــدرات و احتمــال ابتلا به دیابــت نوع ۲ 
را بررســی کردنــد که یــک عامــل خطر اصلــی برای 

بیماری قلبی و سکته است.
کــه  ایــن مطالعــات شــامل ۲۰۳,۵۴۱ نفــر بــود 
در مجمــوع از ســال ۱۹۸۴ تــا ۲۰۱۷ تحــت نظــر 
بودنــد. شــرکت کنندگان هــر چهــار ســال یــک بــار 
کــه  یــی  ها ا غذ ه  ر بــا ر د ا  ر یی  مه ها ســش نا پر
می خوردنــد پــر می کردند و تــا ۳۰ ســال تحت نظر 

بودند. هیچکدام در ابتدا دیابت نداشتند.
داده هــای اولیــه نشــان می دهــد افــرادی که در 
گروه کم کربوهیدرات، بیشتر پروتئین و چربی خود 
را از منابع گیاهــی دریافت می کنند، ۶ درصد کمتر 

گر  در معرض خطر ابتلاء به دیابت نوع ۲ هستند و ا
مصرف قند و سایر کربوهیدرات های تصفیه شده را 
به حداقل برساند، ۱۵ درصد کمتر در معرض خطر 

ابتلاء به دیابت نوع ۲ هستند.
گروه با کمترین مصرف کربوهیدرات که رژیم های 
غذایی شــان بر پروتئیــن حیوانی و چربــی متمرکز 
اســت، ۳۵ درصــد بیشــتر در معــرض خطــر ابتلاء 
گر در رژیم غذایی شــان  به دیابــت نوع ۲ بودند و ا
غلات کامل را نیــز به حداقل برســانند، ۳۹ درصد 
بیشــتر در معــرض خطــر ابتــلاء بــه دیابــت نــوع ۲ 

بودند.
انجمن قلب آمریکا توصیه می کند رژیم غذایی 
حاوی طیف گســترده ای از میوه ها و ســبزیجات 
و منابــع ســالم پروتئیــن مانند ماهــی و غذاهای 
دریایــی، حبوبــات و آجیــل، لبنیات کــم چرب یا 
بــدون چربــی و گوشــت بــدون چربــی را مصــرف 

کنید.
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بخوانید و سالم باشید
کوتاه و خواندنی از دنیای غذا و سلامت 

تغذیه

برخی از رژیم های غذایی کم کربوهیدرات ریسک دیابت را کاهش می دهد
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وده بزرگ تاثیر شگرف انار در مبارزه با سرطان ر
محققــان دانشــگاه گوتــه فرانکفــورت در مطالعــه اخیرشــان اظهــار کردند 
متابولیت انار ســلول های ایمنی بــدن را که با تومور مبــارزه می کنند، تقویت 

می کند.
بــه گــزارش کارآفرینــی و صنعــت غذا بــه نقــل از تــی ان، محققــان موفق به 
شناســایی رویکــرد جدیــدی برای درمــان ســرطان روده بــزرگ شــده اند. در 
مدل های پیش بالینی و مطالعات روی ســلول های ایمنی انسان، محققان 
( عملکرد سلول های ایمنی  دریافتند که اورولیتین آ)محصول متابولیت انار

را در مبارزه با سرطان به طور پایدار بهبود می بخشد.
سرطان روده بزرگ همچنان یک بیماری با میزان مرگ و میر بالا در مراحل 
، یافته های تحقیقاتی متعدد تشخیص  پیشرفته اســت. در ســال های اخیر
گرچه متأســفانه  و درمان زودهنگام این بیماری را بهبود بخشــیده اســت، ا
همه بیماران به اندازه کافی به رویکردهای درمانی جدید پاسخ نمی دهند، 

 ، گی های بیماری های تومور اما تحقیقات کنونی نشان داده که یکی از ویژ
اختلال در عملکرد سیســتم ایمنی اســت: ســلول های ایمنی که قرار 

اســت با تومور مبــارزه کنند، به طور سیســتماتیک توســط بافت 
، ســرکوب می شــوند. در  ، یعنــی ریزمحیط تومور اطــراف تومور

نتیجه، عملکرد سلول های T که پاسخ ایمنی طبیعی بدن 
ما در برابر ســرطان هســتند، محدود می شــود و به تومور 

اجازه رشد و گسترش غیرقابل کنترل را می دهند. اخیرا 
یــک تیم تحقیقاتــی به سرپرســتی پروفســور “فلوریان 
گام مهمــی  گوتــه فرانکفــورت،  گرتــن” از دانشــگاه 
برداشــته و به راه حل احتمالی این مشــکل نزدیک تر 

شده است.
در این مطالعه محققان نشان دادند که اورولیتین 
آ )urolithin A( یک مسیر بیولوژیکی را القا می کند که 

میتوکندری، نیروگاه سلول در سلول های T را از طریق 
فرآیندی به نــام میتوفــاژی بازیافت و تجدیــد می کند. 

 T میتوکندری هــای پیــر و آســیب دیــده در ســلول های
برداشــته شــده و بــا میتوکندری هــای جدیــد و کاربــردی 

جایگزین می شوند. این برنامه ژنتیکی سلول های T را تغییر 
می دهد و بنابراین توانایی بیشتری برای مبارزه با تومور به آنها 

می دهد. محققــان پتانســیل درمانــی اورولیتین آ را بــه دو صورت 
نشــان دادند: از یک طــرف، اورولیتین آ می تواند به عنــوان یک غذا در 

مدل پیش بالینی اســتفاده شــود که رشــد تومور را محدود می کند و حتی با 

، فواید  ایمونوتراپی موجود به صورت هم افزایی عمل می کند. از سوی دیگر
اورولیتین آ در سلول های T انسانی نیز مشاهده شد. درمان آزمایشگاهی با 
اورولیتین آ سلول های T انسانی را جوان سازی می کند و سلول های بنیادی 

T خاطره را در آزمایشگاه تولید می کند.
دکتــر دومینیک دنک، پزشــک بیمارســتان دانشــگاه فرانکفــورت و اولین 
نویســنده ایــن مطالعــه، گفــت: دلیــل اینکــه یافته هــای مــا  هیجان انگیــز 
هســتند، این اســت که ما تمرکز خود را بر سلول تومور نگذاشــته ایم، بلکه بر 
روی سیســتم ایمنــی و دفاع طبیعــی در برابر ســرطان معطــوف کرده ایم. ما 
امیدواریــم از این بــرای بهبود پایدار درمان ســرطان روده بــزرگ و همچنین 

سایر سرطان ها استفاده کنیم.
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عبدعلی ناصــری از آغاز عملیات مکانیزه برداشــت نیشــکر در خوزســتان 
خبــر داد و گفت: امســال پیش بینــی می کنیم بیــش از ۵00 هزار تن شــکر در 

خوزستان تولید شود.
به گزارش کارآفرینی و صنعت غذا، به نقل از ایسنا؛ عبدعلی ناصری با اشاره 
به آغاز عملیات مکانیزه برداشت نیشکر اظهار کرد: بزرگترین عملیات متمرکز 
برداشت در بخش کشاورزی کشور با آغاز برداشت محصول نیشکر از سطح 

۶۸ هزار هکتار از اراضی طرح های توسعه نیشکر خوزستان آغاز شد.
وی با اشــاره بــه پیش بینی تولید بیــش از ۵00 هزار تن شــکر در واحدهای 
، افــزود: عملیــات مکانیــزه برداشــت نیشــکر در  هشــتگانه توســعه نیشــکر
واحدهای نیشکری استان هر ساله از اواخر مهرماه آغاز و تا اواسط فروردین 

ماه سال بعد ادامه خواهد داشت.
مدیرعامل شرکت توسعه نیشکر و صنایع جانبی گفت: همه افرادی که در 
برداشــت این محصول مهم و استرتژیک نقش دارند، باید سرعت و دقت در 
عملیات برداشــت نیشکر و اســتحصال شــکر را مدنظر قرار دهند تا زحمات  
افــرادی که در ایــن زمینه تــلاش کرده اند به ثمر نشــیند و در ســرزمین نفت 

سیاه، شاهد برداشت این دانه های سفید با ارزش شکر باشیم.
امضای تفاهم  نامه  با محیط  زیست برای برداشت سبز

ناصری با اشاره به برداشت سبز نیشــکر در خوزستان عنوان کرد: با توجه 
به تجهیز و بازســازی ناوگان برداشت نیشکر در خوزســتان، برداشت سبز با 
بکارگیری دروگرهای نیشکر و سایر تجهیزات کشاورزی در دستور کار است و 

ع نیشکری استان انجام می شود. با دقت تمام در سطح مزار
وی ادامه داد: در راســتای تحقق برداشت ســبز و کمک به کاهش آلودگی 
هوا تفاهم  نامه ای با سازمان محیط  زیست به امضا رسیده است که هر ساله 
برداشــت ســبز به ویژه در واحدهای نزدیک به مناطق مســکونی در دستور 
کار قــرار گیرد و بــا توجه به این تفاهم نامه ســالانه ســطح عملیات برداشــت 

سبز افزایش می یابد.
مدیرعامــل شــرکت توســعه نیشــکر و صنایــع جانبــی بــا اشــاره بــه اجرای 
طرح هــای دانش بنیــان بــرای افزایــش برداشــت ســبز در خوزســتان گفت: 
طرح هــای دانش بنیان جهت اســتفاده از سرشــاخه های نیشــکر حاصل از 
برداشت ســبز در دست اجرا اســت که با عملیاتی شــدن این طرح ها سطح 
ک دام نیز  برداشــت ســبز در اســتان افزایش می یابد و همچنین تولید خورا

افزایش می یابد.

غ و جوجه به کویت آزاد شــده است. سازمان دامپزشکی کویت به صراحت در نامه ای  به گمرک کویت  غ، تخم مر آقامیری گفت: در حال حاضر صادرات مر
اعلام کرده که با توجه به اینکه  کشور جمهوری اسلامی عاری از بیماری آنفولانزای فوق حاد پرندگان است مجاز است محصولات طیوری را وارد کند.

رئیــس ســازمان دامپزشــکی در ادامــه گفــت: وقتــی 
درگیــر بیماری آنفولانزای فوق حاد پرندگان می شــویم 
ممنوعیت صــادرات ایجاد می شــود. امــا از آنجایی که 
رصــد پایش بــا قــدرت و شــدت انجــام شــده و حتی در 
تابســتان کــه فصــل این بیمــاری نیســت نیز ایــن رصد 
صورت گرفته خوشبختانه درگیری صورت نگرفته است.
وی در پایــان گفت : ۲ میلیــون و ۵00 هــزار تن میزان 
غ و بیــش از ۳ میلیــون تن نیــز ظرفیت تولید  تولیــد مر
داریــم. متوســط مصرف کشــور هــم حــدود ۳0کیلوگرم 
است. اخیرا بعد از ۶ سال صادرات محصولات طیوری 
به عراق آزاد شــده اســت. همچنین به ۷4 کشــور دنیا 
به صورت داوطلبانه اعــلام آمادگی کردیم که حاضریم 

در همه حوزه های دامپزشکی با آنها همکاری کنیم.

مدیرعامل شرکت توسعه نیشکر و صنایع جانبی: 

آغاز برداشت نیشکر در خوزستان

غ به کویت آزاد شد غ و تخم مر رئیس سازمان دامپزشکی: صادرات مر
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مســئله کم آبی و خشکسالی چند ســالی است که 
گریبان اســتان هــای مختلف کشــور را گرفتــه و حوزه 

تولیدات کشاورزی را با چالش روبرو کرده است.
ایــران بــا توجه بــه قــرار گرفتــن در کمربند خشــک 
جهانــی، تغییــر پذیــری شــدید اقلیمــی، بــارش تنها 
معادل یک سوم متوســط جهانی، خشکسالی های 
متعــدد، مصــرف بــالای آب و محدودیت هایــی از 
این قبیــل، نیاز به تنوع کشــت محصــولات غذایی و 

کشاورزی به روش های متنوع دارد. 
از طرفــی بحــث امنیــت غذایــی و دسترســی کافی 
همه افراد جامعه به غذای ســالم از اهمیت ویژه ای 

برخوردار است.
در این میان کشت فراسرزمینی می تواند راهکاری 
برای تأمین محصولات کشاورزی و مواد غذایی کشور 

در شرایط بحرانی باشد.  
به ویژه سیاســت های اقتصــاد مقاومتی حکم می 
کند که مــا توان تولید محصولات کشــاورزی موردنیاز 
کشــور را داشــته باشــیم و بر تولیدات داخلی متمرکز 
شــویم و تــا حــد امــکان از خــروج ارز از کشــور توســط 
واردات بی رویه جلوگیری کنیم. واردات بی رویه انواع 
غلات و دانه های روغنی سالیانه حداقل بالغ بر شش 
میلیارد دلار اســت که این موضوع وابستگی کشور را 

نشان می دهد.
بــر ایــن اســاس بحــث کشــت فراســرزمینی طرحی 
است که در ســال های اخیر مطرح شده و در دست 

بررسی است.
اما انتخاب کشــورهای مناســب بــرای اجــرای این 
طرح موضوعی است که دقت لازم را می طلبد و بحث 

برانگیز شده.
دیدگاه فعالان و کارشناسان این حوزه آن است که 
کستان  برخی از کشورها همچون عراق، افغانستان و پا
به ســبب مشــکلات امنیتی بــه راحتی کنار گذاشــته 
می شــوند. در اوکراین، گرجســتان و ازبکستان نیز به 
سبب مشکلات داخلی به آسانی نمی توان وارد شد. 
روســیه نیز به ســبب وســعت بســیار زیاد و مشکلات 
که  حمل ونقل گزینه مناســبی به نظر نمی رســد، چرا
هزینــه جابه جایــی در کشــت فراســرزمینی بســیار 
تعیین کننده خواهد بود. در میان کشورهای آسیایی 
چین، قزاقســتان، هنــد و مالزی در صدر کشــورهای 

فعال در زمینه کشت فرا سرزمینی قرار دارند.
سرمایه گذاری در بخش کشاورزی اروپا نیز از سوی 
بخــش دولتی مطرح شــده ولــی هزینه آن بالاســت و 

بخش خصوصی حاضر به سرمایه گذاری نیست.

این چالش ها و بحث ها باعث شــده تا مشــکلاتی 
پیــش روی فعــالان اقتصادی بــرای فعالیــت در این 
حوزه ایجاد شــود که ایجاد مانع کرده و باعث شده از 
رقبا در این حوزه عقب بمانیم و فرصت ها را از دست 

بدهیم.
امــا عمده تریــن مشــکل و بحــث در کشــاورزی فــرا 
ســرزمین مســائل حقوق و مبادلات پولــی بین ایران 
و کشــورهای هــدف اســت کــه بــا توجــه بــه اعمــال 
تحریم هــای بین المللــی بایــد بــه صــورت مضاعف و 

همه جانبه مدنظر قرار گیرد.
از طرفــی باید این طرح در مجلس تصویب شــود و 
بودجه مناسب برای آن تعیین شود و قطعا حمایت 

های لازم دولت و دستگاههای اجرایی را می طلبد.
البتــه در لایحه بودجه 1401 نیز بــه این طرح توجه 
شــده و لایحــه بودجــه 1401 دولــت را مکلف کــرده در 
واردات محصــولات کشــاورزی و دامــی در شــرایط 
مســاوی، اولویت خرید خــود را از شــرکت های ایرانی 

فعال در حوزه کشاورزی فراسرزمینی قرار دهد.
مســئله بســیار مهمی که در این میان وجــود دارد 
اینســت کــه درخواســت ارز از ســوی فعــالان کشــت 

فراسرزمینی باید حتما راستی آزمایی شود.
نکته بســیار مهم دیگری که وجود دارد اینست که 
دولت باید سیاستی را اتخاذ کند که کشوری که در آن 
کشت فراســرزمینی انجام میشود وابستگی متقابلی 
به ایران داشــته باشــد تا نتواند زنجیــره را قطع کند و 
به ایران خســارت وارد کند و در صــورت قطع زنجیره 

مجبور به پرداخت هزینه شود.
اما یک نکته ای کــه در این میان کمتر به آن توجه 
شده اینســت که حمایت مالی دولت از کشاورزی در 
خارج از کشور، می تواند موجب سرخوردگی داخلی 
و از بیــن رفتــن  انگیــزه کشــاورزان در تولیــد کالاهــای 
اســتراتژیک شــود. اتفاقــی کــه تولیــدات اســتراتژیک 
کشــاورزی و درنتیجــه امنیــت غذایــی را آســیب پذیر 

خواهد کرد.
 بــا وجــود نیــاز بســیار شــدید کشــاورزی ایــران بــه 
ســرمایه گذاری بــرای توســعه زیرســاخت و افزایــش 
تکنولــوژی، تخصیــص منابــع ملــی بــرای توســعه 
کشاورزی در کشــورهای دیگر می تواند برای سرمایه 
گذاری در خارج از ایران بسیار جذاب باشد. نکته ای 
که می تواند عرصه را برای ســرمایه گــذاری در داخل 
کشــور تنگ کنــد و کشــاورزان مــا همچنان بــا کمبود 

منابع در داخل دست و پنجه نرم کنند.
گــر کشــت فراســرزمینی در مناطقــی از جهــان  ا

مزیــت نســبی دارد و همچنیــن کشــور ایــران نیــاز به 
ایــن محصــولات دارد، بنابــر منطــق اقتصــادی ایــن 
ســرمایه گذاری توســط بخــش خصوصی بایــد انجام 

پذیرد، 
تدویــن قراردادهــای بلندمــدت بیــن ایــران و 
کشــورهای هــدف تولیدکننــده بــرای اطمینــان 
حاصل کــردن از عــدم ممنوعیت های تجــارت غذا با 
ایــران و درنهایت ایجاد روابط اســتراتژیک اقتصادی 
پایاپای مانند تامین انرژی یا مــواد اولیه خاص برای 
کشــورهای هــدف از جمله مواردی اســت کــه دولت 
باید برای ایجاد حاشیه امن سرمایه گذاری و تعامل 
با دیگر کشورها برای ایجاد امنیت غذایی در دستور 

کار قرار دهد.
اما آیا قیمت محصولاتی که در خارج از ایران کشت 
می شود در ایران توجیه اقتصادی خواهد دااشت؟ 
این سوالی ســت که متولیان امر و دولت محترم باید 

در آن تامل بیشتری نمایند.
• دکتر مهدی کریمی تفرشی

ابریشم  جاده  کارهای  و  کسب  کارگروه  رئیس 
مدیره  هیات  رئیس  یونسکو،  ملل-  سازمان 
کشور،  کنندگان محصولات غذایی  تعاونی تولید 
اتحادیه تعاونی های توزیع  رئیس هیات مدیره 
و فروش محصولات غذایی، رئیس هیات مدیره 
کا  گلها و هلدینگ آل ام  مجتمع صنایع غذایی 
تی )MKT GROUP(،  نائب رئیس  هیات مدیره 
انجمن علوم و فناوری غلات ایران،  عضو هیات 
کشور،  کانون انجمن های صنایع غذایی  مدیره 

کارآفرین برتر جهان اسلام

کشت فراسرزمینی طرحی تامل برانگیز
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غنی سازی
فرآورده های آردی

 تهیه و تنظیم:
زهرا مروی

کارشناس پژوهش های نظری

مقدمه و تاریخچه
یکی از بهترین راه هــای دریافت موادمغذی ضروری 
با کمترین عوارض جانبی و به صورت گسترده در سطح 
جامعــه، غنی ســازی موادغذایــی اســت. غنی ســازی، 
افزودن یک ماده مغذی به یک ماده غذایی است که 
می تواند به طور طبیعی در آن وجود داشــته باشد و یا 
فاقد آن باشــد و باعث بهبود کیفیت کلی تغذیه ای آن 
گرچــه تولید غــذا در جهان به حد  ماده غذایی شــود. ا
کافی اســت، اما بخش قابل توجهی از جمعیت جهان 
دچــار کمبــود ریزمغذی هایــی ماننــد کلســیم، روی، 
آهــن و ویتامین ها هســتند. در حال حاضــر در جهان 
یکی از اســتراتژی های اساســی موثــر و ارزان برای مهار 
و پیشگیری از اختلالات ناشــی از کمبود ریزمغذی ها، 

غنی سازی موادغذایی است.
ریزمغذی های ضروری

بــه ویتامین هــا و مــواد معدنی ضــروری بــرای حفظ 
سلامت در قالب یک تغذیه مفید ریزمغذی می گویند. 
ویتامین هــا مواد مغــذی ارگانیکی هســتند کــه اغلب 
درون بدن ســاخته نمی شــوند یا مقــداری از آن ها که 
ســاخته می شــود بســیار ناچیز اســت؛ بنابراین منبع 
کی هــا و موادغذایی می باشــد. این  تامیــن آنهــا، خورا
ویتامین ها شــامل ویتامینA ، ویتامین B1، ویتامین
B2، ویتامیــنB6 ، ویتامیــن C، ویتامیــنE ، ویتامین 
K، بیوتین، فولیک اســید، نیاسین و پانتوتنیک اسید 
می باشــد. مواد مغذی غیــر ارگانیکی نیز وجــود دارند 
که نقش کلیدی در سلامت و تندرستی بازی می کنند 
که شامل مواد معدنی هستند. به این مواد عناصر کم 
مقدار گفته می شــود که از آن جمله می توان به مس، 
یــد، آهــن، منگنــز، ســلنیوم و روی همین طــور عناصر 
پر مصرف مانند کلســیم، منیزیوم، پتاســیم و ســدیم 

اشاره نمود. 
فیبرهای رژیمی

در سال های اخیر استفاده از فیبرهای رژیمی منابع 
مختلف در محصولات غذایی به دلیل اثرات مفید آن 
بر ســلامتی افراد افزایش یافته اســت. فیبرهای رژیمی 

ترکیبات غیر قابل هضم )مقــاوم به هضم / هیدرولیز( 
توســط آنزیم هــای گوارشــی انســان و تشــکیل دهنده 
کاریدهایی  دیواره ســلولی گیاهان هســتند و از پلی سا
، همی ســلولز و ... تشــکیل شــده اند کــه  نظیــر ســلولز
دریافــت آنهــا خطــر بــروز بیماریهــای قلبــی، عروقــی و 
بیماری های گوارشی و سرطان کلون را کاهش می دهد. 

غنی سازی فراورده های آردی 
محصــولات آردی و نــان، مــواد غذایــی مناســبی 
بــرای غنی ســازی هســتند. بــا توجــه بــه اینکــه در 
کشــور ایــران نزدیــک بــه 65% جامعــه دچــار کمبود 
مواد مغذی هســتند؛ کارخانجــات صنایع غذایی تا 
حدودی با افزودن ریزمغذی ها به محصولات خود، 
باعث پیشرفت چشــمگیری در ارتقاء سلامت مردم 
شده اند. طی سال های اخیر حضور فیبرها در رژیم 
غذایی و غنی سازی بیسکویت با فیبر اهمیت زیادی 
پیدا کرده است که دلیل این امر علاوه بر نقش فیبرها 
در رژیم غذایی، نقش بازدارندگی آنها در بروز سرطان 
روده بــزرگ و نیــز ناراحتی هــای قلبــی می باشــد. 
کــه حــاوی آرد کامــل هســتند، از  بیســکویت هایی 
محبوبیــت زیــادی برخوردارنــد. فیبرهــا بــه عنــوان 
یک پر کننده از توســعه شبکه گلوتن در خمیر عمل 
آمده جلوگیری می کنند، بنابراین تولید بیسکویت یا 
کر از آرد حاوی فیبر به نســبت آرد سفید خالص و  کرا
یا بدون فیبر با ساختار بافت یکسان بسیار اهمیت 
دارد. در حال حاضر از فیبرهای بر پایه کربوهیدرات 
به عنــوان جایگزیــن چربــی در فرمولاســیون کیک و 
کی  کلوچه استفاده می شــود که نتایج تحقیقات حا
از آن اســت که حضــور فیبرهــا در فرمولاســیون نان، 
کیــک و کلوچــه موجــب بــروز خــواص فراســودمند 
می شــوند. امروزه اســتفاده از فیبرهای گیاهی نظیر 
فیبــر حاصل از چغندرقنــد، فیبر جو و ســبوس برنج 
در فرمول موادغذایی مختلف از جمله فرآورده های 
آردی به خصوص کیک اســفنجی بیشترین کاربرد را 
دارد. افزودن انواع فیبر تا میزان مشخص و با اندازه 
متوســط باعــث بهبــود کیفیت کیــک می شــود؛ زیرا 

ه  د ســتفا ا
از مقادیر مناسب 

فیبــر بــه خصوصیــات نگهــداری آب و بافــت کیــک 
کمک می کند. 

گاهــی عمــوم جامعه،  بــا توجــه بــه افزایــش ســطح آ
اهمیــت دریافت میــزان کافــی ویتامین D و کلســیم بر 
کســی پوشــیده نیســت. دریافت میزان کافی ویتامین 
D از بیماری هــای خــود ایمنــی جلوگیــری می کنــد. با 
توجه به تاثیر ویتامین D بر جذب کلسیم، کیک های 
غنی شــده که مورد تایید ســازمان غــذا و داروی ایران 
نیز می باشد، می تواند به عنوان مکمل ایده آل جهت 
تامین ســلامتی مردم پیشــنهاد می شــود. غنی سازی 
بیســکویت امروزه بســیار متداول شده اســت. معمولًا 
غنی ســازی بیســکویت بــا ویتامیــن، فیبــر و پروتئیــن 
انجام می شــود. افــزودن پروتئین در بیســکویت های 
غنی شــده )اســتفاده ار آرد ترکیبی، کنســانتره و ایزوله 
پروتئین و پروتئین های هیدرولیز شــده(، رفتار خمیر 
و محصــول نهایــی را تحــت تاثیــر قــرار می دهنــد و بــه 
طورکلــی به دلیــل رقیق شــدن پروتئین هــای گلوتن و 
نشاســته، منجر به تضعیف خمیر و تغییر ویســکوزیته 
 B12آن می شود. غنی سازی بیسکویت با ویتامین های
، A ،  C ،B2 ، B6و آهن یکی از روش های جدید بسیاری 
از کارخانجــات صنایع غذایــی می باشــد که پیشــرفت 
چشمگیری در این زمینه داشته اند؛ چرا که رایج ترین 
حامل برای غنی سازی آهن، مواد غذایی بر پایه غلات 
)مثل غلات صبحانه، کیک، کلوچه و بیســکویت و...( 
می باشــد. لازم به ذکر اســت حبوبــات و پروتئین های 
آب پنیــر، به دلیــل کیفیــت پروتئین های خــود و مواد 
تغذیــه ای و درخواســت های تکنولوژیکــی می تواننــد 
منبعی از پروتئین ها برای غنی سازی بیسکویت باشند. 
در این راســتا گروه صنعتی نجاتی- اناتا با ســابقه ی 
بیــش از 80 ســال در تولیــد انــواع بیســکویت های 
ســبوس دار گندم و جو )غنــی از فیبرهــای رژیمی( گام 
بزرگی در بهبود سلامت مصرف کنندگان ایرانی داشته 

است.
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فرم اشتراک

نام	شرکت	:	..........................................	 نام	و	نام	خانوادگی	:	.......................................................................	
سمت	:	.........................................

نوع	اشتراک	)لطفا	از	انواع	اشتراک	قید	شده	انتخاب	شود(	:	..............................................................................
........................................................

تعداد	نسخه	:	........................................................ شروع	اشتراک	از	شماره	...............	تا	شماره	...............	
...................................................................................................................................................................	: نشانی	

.........................................................
.................................................................................................................................................................................

........................................................
تلفن	:			.................................................	 کدپستی	:						...........................................................................	

موبایل	:	.......................................

مبلغ	...........................................	ریال	طی	حواله	بانکی	شماره	............................................مورخ	.....................
....................	بانک	.................................

واریز	شد.

لطفا هزینه اشتراک را به حساب بانک تجارت به شماره 0290354781 و یا شماره کارت 5859831128750907 
بنام آقای دکتر محمد حسینی واریز و فیش واریزی همراه با فرم اشتراک تکمیل شده را به دفتر مجله فاکس نمایید.

توجه : هرگونه تغییر آدرس را سریعا به دفتر مجله اطلاع دهید.

آدرس: تهران، بزرگراه رسالت، خیابان استاد حسن بنا شمالی، خیابان شهید ابن علی، پلاک 36، زنگ 3
sanatghaza@gmail.com :تلفن : 26321598 - 021 و 26321576 – 021 فکس: 22321862 - 021 ایمیل

اولین نشریه تخصصی صنایع غذایی ایران              

اشتراک 3 ماهه
تهران 195000 )یکصد و نود و پنج هزار( تومان
شهرستان 210000 )دویست و ده هزار( تومان

اشتراک 6 ماهه
تهران 390000 )سیصد و نود هزار( تومان

شهرستان 420000 )چهارصد و بیست هزار( تومان 
اشتراک یک ساله

تهران 780000 )هفتصد و هشتاد هزار( تومان
شهرستان 840000 )هشتصد و چهل هزار( تومان
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